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In de aanloop naar de Provinciale Statenverkiezingen op 18 maart, en de indirecte Eerste  
Kamerverkiezingen op 26 mei, hebben we 26 leden – verspreid over alle provincies – gevraagd 
waarom ze op 18 maart naar de stembus gaan. Lees hun inspirerende woorden en stem op  
18 maart ook op D66! 

Tekst & research 
Dagmar de Groot
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Meine-Henk Klijnsma hield daar een boeiend 
verhaal over de Vrijzinnig-Democratische Bond 
(vdb), de voorloper van D66. Hij deed dit bij ge-
legenheid van de onthulling van een belangrijk 
stukje partijhistorie dat de partij op een veiling 
verwierf. Een verkiezingsaffiche van de vdb uit 
1922, een van de beroemdste affiches uit de Neder-
landse politieke geschiedenis. Verderop in deze 
Democraat leest u hier meer over (zie pag. 40).

Zoals u ook van alles kunt lezen over de campag-
ne voor de verkiezingen van 18 maart. Want ook 
2015 is een verkiezingsjaar. En niet zomaar één. 
Uw stem telt namelijk dubbel. Wij kunnen op 18 
maart het verschil maken in zowel de provincie 
als de Eerste Kamer. En dat doen we met een hel-
dere boodschap: wij willen vooruit met Neder-
land. Het kabinet hobbelt van incident naar inci-
dent, de agenda van de ministerraad is al maanden 
angstvallig leeg. Wij branden wél van ambitie om 
voor mensen aan de slag te gaan. Ruim 600.000 
mensen zitten zonder baan. De belastingen zijn 
in twintig jaar niet zo hoog geweest. De scholen 
van onze kinderen moeten beter. Stilzitten is geen 
optie. Wij maken werk van meer banen, minder 
lasten en beter onderwijs. Ook provincies moeten 
daarbij aan de slag. Met investeringen in de regio-
nale economie, in banen en in natuur en cultuur.

2014 was een historisch jaar voor D66. We wer-
den de grootste partij in veel gemeenten. We wer-
den de grootste Nederlandse partij in Europa. We 
groeiden naar meer dan 25.000 leden. Die lijn trek 
ik graag door naar de provincies en de Eerste Ka-
mer. Maar dat lukt alleen als we met z’n allen de 
komende weken keihard werken. Ik ben daar van 
harte toe bereid. Ik zie ernaar uit om onze provin-
ciale kandidaten te ondersteunen. Ik zie ernaar 
uit onze lijsttrekker in de Eerste Kamer, Thom 
de Graaf, en zijn sterke team te helpen. Ik zie er-
naar uit om met jullie allemaal weer de straat op te 
gaan, op weg naar een mooie uitslag op 18 maart.

Alexander Pechtold

Democraten,

Politiek Den Haag is worstelend het nieuwe jaar 
ingegaan. Worstelend met de vraag hoe te reage-
ren op de aanslagen in Parijs op de redactie van 
het satirische weekblad Charlie Hebdo en op een 
kosjere supermarkt. Gruwelijke aanslagen, waar 
alleen de terroristen zelf verantwoordelijkheid 
voor dragen. Misdrijven die niet te rechtvaardigen 
zijn vanuit welke religie, overtuiging of ideologie 
dan ook.

In de dagen na de aanslagen werd veel gesproken 
over de waarden van de Franse revolutie. Vrij-
heid. Gelijkheid. Broederschap. Kernwaarden van 
ons moderne, democratische Europa. De basis 
van onze vrije, westerse beschaving. Waarden die 
minder vanzelfsprekend bleken dan we misschien 
hadden gehoopt. Broederschap was er volop. De 
vrijheid is wat we verdedigen. Maar gelijkheid? 

Ik heb in de weken na de aanslagen een pleidooi 
gehouden voor meer gelijke kansen voor kinderen 
en jongeren die opgroeien in kansarme wijken. 
Als minister bezocht ik al eens een Parijse voor-
stad. Ik werd geraakt door het weinig hoopvolle 
bestaan van vooral de jeugd. En dan is de verlei-
ding van het criminele of zelfs terroristische pad 
een te gemakkelijk alternatief. Het is aan de poli-
tiek, zeker ook aan ons, om mensen via beter on-
derwijs, meer zeggenschap en een grotere onder-
linge verbondenheid zoveel mogelijk te betrekken 
bij de samenleving. En zo te laten zien hoe aan-
trekkelijk onze welvaart en waarden zijn. 

Het besef van de waarden die ten grondslag liggen 
aan ons politiek handelen werd onlangs ook op 
een heel andere manier vergroot. We hadden een 
bijzondere bijeenkomst op onze fractieburelen, 
de vierde reünie van oud-bewindspersonen,  
-Kamerleden en -Europarlementariërs.  

 Wij kunnen op 18 maart 
het verschil maken in 
zowel de provincie als  
de Eerste Kamer

Verkiezingsposter

“ Ik zet in op  
dubbele cijfers”
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  “Iedere  
D66’er moet  
       naar de  
    stembus!”

Tweede Kamerlid Kees Verhoeven maakt zich op voor zijn vierde 
verkiezingen als D66-campagneleider. Tijdens de vorige drie – voor 
de Tweede Kamer in 2012 en voor de gemeenteraden en het Europees 
Parlement in 2014 – scoorde D66 alsmaar beter. “We hebben histo-
rische resultaten behaald, en die verdienen een vervolg.”

Op 18 maart mag Nederland weer naar de 
stembus. Voor de leden van de Provinciale Staten 
en – indirect – de Eerste Kamer. Volgens campag-
neleider en Tweede Kamerlid Kees Verhoeven is 
het belangrijkste dat iedere D66’er op 18 maart 
gaat stemmen. “D66 is dan wel kritisch over de 
provincie als bestuurslaag, maar het gaat erom  
dat we na iedere verkiezing sterk zijn op de plek 
waar het om gaat.” Want: Statenleden en gede-
puteerden gaan over het behoud van natuurge-
bieden, het opnieuw in gebruik nemen van leeg-
staande gebouwen in onze binnensteden, energie 
en duurzaamheid, regionale economie en inno-
vatie – belangrijke onderwerpen dus. Provinciale 
Statenverkiezingen zijn daarnaast een graadmeter 
voor de volgende Tweede Kamerverkiezingen. 
“Bovendien telt je stem dubbel”, zegt Verhoeven. 
“De Provinciale Staten kiezen in mei de nieuwe 
Eerste Kamer. De Eerste Kamer is doorslaggevend 
voor de stabiliteit, van dít kabinet én het volgende.”

D66 heeft zes verkiezingen op rij  
gewonnen. Wat kan nog steeds beter?
“Nóg meer mensen bereiken. We moeten onze 
kiezers naar de stembus krijgen. Uit analyses 

blijkt dat we daar tijdens de verkiezingen voor 
het Europese parlement minder goed in zijn ge-
slaagd dan bijvoorbeeld het CDA. D66 is de laat-
ste campagnes telkens goed zichtbaar op straat, 
maar we moeten nóg dieper de wijk in – letterlijk: 
op de deuren kloppen en een-op-een contact  
leggen met onze kiezers.”

Met welke boodschap?
“Meer banen, minder lasten, beter onderwijs.  
Met andere woorden: niet achterover leunen, 
maar doorgaan met hervormen. D66 staat voor 
vooruitgang, zeker nu stilstand bij dit kabinet  
op de loer ligt. D66 heeft bovendien bewezen 
een betrouwbare en daadkrachtige partij te zijn. 
Met deze boodschap moeten we onze kiezer in 
twee minuten kunnen overtuigen. In campag-
netijd gaat het niet om wat we allemaal nog meer 
belangrijk vinden, maar om focus houden op wat 
ons onderscheidt.”

Wat is jouw rol als campagneleider?
“Enthousiasmeren en disciplineren met een klei-
ne ‘d’. Ons enthousiasme werkt aanstekelijk. De 
teamsfeer is fantastisch. Het is echt een feest om 

campagneleider te zijn! We moeten de winning 
mood vasthouden. Tegelijkertijd is ook disci-
pline nodig, in de boodschap en in de organisa-
tie. De afgelopen maanden stonden in het teken 
van wekelijkse bijeenkomsten, van Groningen 
tot Maastricht, met iedereen die onze campagne 
draait: coördinatoren, vrijwilligers, bestuurs-
leden en kandidaten. Daar bespreken we de sa-
menwerking en de boodschap.”

Waarom heb je deze rol op je genomen?
Lachend: “Omdat ik ervoor ben gevraagd!”  
Na een korte pauze: “Ik heb vaak mensen horen  
zeggen: D66 heeft de verstandigste ideeën, maar 
ik stem er niet op. Bizar! Als campagneleider  
kan ik ervoor zorgen dat onze boodschap  
beter aankomt. Ik wil mensen overtuigen dat 
hun stem op D66 goed is voor hun toekomst,  
of het nu gaat om hun toekomstige woning of  
de school van hun kinderen.
“De campagne is voor mij het sluitstuk van alles 
wat we als partij doen. We kunnen onze oplos-
singen alleen realiseren als we onze boodschap 
aan de man brengen.”

Waar staat D66 op 19 maart?
“Dan zijn we in alle provincies gegroeid. In de 
Eerste Kamer is de ambitie verdubbelen. Dan 
krijgen we een nog sterkere positie in de lande-
lijke politiek en besluitvorming.
“We hebben in 2014 historische verkiezings-
overwinningen behaald. Het is onze taak om  
te bewijzen dat we dat opnieuw kunnen – om 
alle steden en dorpen die in 2014 groen kleurden 
opnieuw voor ons te winnen. Alle campaigners 
moeten opnieuw alles uit de kast halen om  
onze kiezer naar de stembus te halen, want dan 
kunnen we in meerdere provincies de grootste 
worden. Dat moet de komende weken ons eens-
gezinde doel zijn.” ■

Historische reeks

EP2009 
D66 komt met 3 parlementa- 
riërs in het Europese parlement: 
de eerste verkiezingswinst  
na 15 jaar
GR2010 
D66 groeit met meer dan 500 
raadszetels: in steden als  
Haarlem, Delft en Leiden wordt 
D66 zelfs de grootste
TK2010 
D66 is weer helemaal terug  
met 10 Kamerzetels
PS2011
In de provincies groeit D66 van 9 
naar 42 Statenleden, in de Eerste 
Kamer van 2 naar 5 senatoren
TK2012 
Alleen D66 blijft overeind in de 
tweestrijd tussen VVD en PvdA: 
D66 groeit door naar 12 zetels
GR2014
D66 wordt in 39 gemeenten – 
van Groningen tot Amsterdam 
– de grootste partij: in 18 van de 
20 grootste steden komt D66 in 
het stadsbestuur
EP2014
D66 haalt tijdens de verkiezingen 
voor het Europees parlement 
voor het eerst in de partijge-
schiedenis de meeste stemmen 
van Nederland en krijgt een extra 
(4de) zetel in Brussel 
PS2015
Doel: groei in alle provincies en 
verdubbeling in de Eerste Kamer

“ Bovendien telt je stem  
dubbel; de Provinciale  
Staten kiezen in mei  
de nieuwe Eerste Kamer”

Coördinator educatie Waddenvereniging en docent/trainer, Groningen — “De provinciale politiek ligt mij  
na aan het hart, het gaat over de grond waarop wij leven. We willen toch allemaal dat ons prachtige  
Groningen bereikbaar, duurzaam, leefbaar en financieel gezond is?! Een constructieve, vooruitstre-
vende, daadkrachtige en fatsoenlijke politiek vind ik daarbij van het grootste belang. Daarom dus.”

Wijkmanager Zorggroep Meander, Kiel-Windeweer — “De energiezaken in onze provincie vragen om een actief 
en bewust bestuur. De huidige methoden van zoutwinning, fracking, gaswinning en windmolens bedreigen 
de Groningse leefbaarheid. En onze arbeidsmarkt heeft stimulansen nodig. Het verbinden van innovaties, 
onderwijs en bedrijven en het vereenvoudigen van regels voor bedrijven dragen hieraan bij.”

 Allard Polak [34]  Anja van der meulen [57]  Groningen 
 Leden aan 
 het woord 
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Getrapte 
verkiezingen

Op 18 maart 2015 zijn er ver-
kiezingen voor de 12 Provin-
ciale Staten, het collectief van 
volksvertegenwoordigers (Sta-
tenleden) dat elke vier jaar di-
rect wordt gekozen door de in-
woners van elke provincie. De 

hoofdtaak van de Provinciale 
Staten is het controleren van 
het bestuur, dat wordt gevormd 
door de leden van de Gedepu-
teerde Staten, die weer worden 
gekozen door de Statenleden. 
Daarnaast brengt elk Staten-

lid (in totaal 566) op 26 mei een 
stem uit op één van de kandida-
ten voor de Eerste Kamer, die 75 
leden telt. Dat gebeurt op basis 
van evenredige vertegenwoor-
diging: de stemwaarde van elk 
Statenlid wordt berekend door 

het inwonertal van een pro-
vincie te delen door honderd 
keer het aantal Statenleden van 
die provincie. Dit systeem van 
getrapte Eerste Kamerverkie-
zingen werd ingevoerd bij de 
grondwetsherziening van 1848; 

voor die tijd werden de Eerste 
Kamerleden benoemd voor het 
leven door de Koning.

Waterschapsverkiezingen
Daarnaast zijn er op 18 maart 
ook bestuursverkiezingen in  

22 Nederlandse waterschappen.
D66 doet als zelfstandige partij 
niet mee aan de waterschaps-
verkiezingen, maar u kunt wel 
op D66’ers stemmen via de lan-
delijke en onafhankelijke water-
schapspartij Water Natuurlijk, 

07

die in alle waterschappen  
vertegenwoordigd is. 

d66.nl/verkiezingen

Uw stem
telt dubbel

Provinciale Staten verkiezingen
Stemgerechtigde Nederlanders stemmen bij deze 
verkiezingen voor de leden van de Provinciale Staten, 
de volksvertegenwoordiging van hun provincie.

Eerste Kamer verkiezingen
De op 18 maart gekozen 566 Statenleden kiezen  
op hun beurt de 75 leden van de Eerste Kamer voor 
de periode 2015 - 2019.

Stemgerechtigde 
Nederlanders 

566 
Statenleden

75 leden
van de 

Eerste Kamer

Directe (recht-
streekse) verkie-

zingen

Indirecte (getrapte) 
verkiezingen

Democraat

in beeld
ontwerp

Sander van Diepen
& de ontwerpvloot
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Vierendertig jaar geleden vroeg de Democraat, bij 
monde van (de inmiddels overleden) redacteur Stijn Verbeeck, het 
jeugdige D66-lid Thom de Graaf naar zijn politieke motivatie en 
ambitie. Er blijkt weinig veranderd in de beweegredenen van de 
toen net afgestudeerde jurist en de huidige senator en lijsttrekker 
voor de Eerste Kamer. De jonge Thom de Graaf was “weggeëman-
cipeerd uit het ouderlijke kvp-nest” en vond, na een kort lidmaat-
schap van een “geitenwollen sokken en te zweverige” ppr, in D66 
zijn partij. De toenmalige afdelingsvoorzitter van de D66-afdeling 
Nijmegen voelde zich met name aangetrokken tot van Mierlo’s 
boodschap van democratische en rechtsstatelijke vrijheid. “Dat jij 
zelf keuzes kunt maken, in plaats van anderen dat doen, zij het re-
genten of anderszins.” Ook nu nog draait het volgens de Graaf om 
het “in democratische zin een eigen bijdrage te kunnen leveren, en 
zelf te kunnen kiezen voor verantwoordelijkheid – tot een humane 
dood aan toe. Dat is de kern van D66. Geen plat individualisme en 
al helemaal niet puur liberaal in termen van marktdenken, maar een 
combinatie van liberalisme en sociale verantwoordelijkheid.”
Maar door de hervormingen van het huidige kabinet Rutte II ko-
men die rechtsstatelijke gelijkheid en individuele vrijheid steeds 
meer onder druk te staan, zo benadrukte Thom de Graaf in zijn 
speech tijdens het 100ste partijcongres in Den Bosch, waar hij of-
ficieel tot lijsttrekker van de Eerste Kamerverkiezingen werd ver-
kozen. Hij vindt het van groot belang dat de positie van D66 in de 
Eerste Kamer flink versterkt wordt (D66 heeft nu 5 van de 75 ze-
tels) om “de rechtsstatelijkheid en stabiliteit van wetgeving te kun-
nen waarborgen tegen de soms ondoordachte of zelfs megalomane 
plannen van het kabinet.” 

Wat baart u de meeste zorgen? 
“Met een deel van het kabinetsbeleid heb ik geen moeite, name-
lijk wat gesteund wordt of zelfs aangejaagd is door D66. Denk aan 
de zorg en de arbeidskosten, dat wordt terecht aangepakt. Ook al 
gaan hervormingen op dit terrein niet altijd diep genoeg; toch lijkt 
de koers goed. Sommige punten, zoals het binnenlands beleid van 
Plasterk, gaan nogal traag. Vooral het beleid rondom veiligheid,  
justitie en rechtsstatelijkheid is echt problematisch. Het een- 

dimensionale denken over justitie en het asiel- en vreemdelingen-
beleid, waarbij veiligheid boven rechtsstatelijkheid gesteld wordt, 
is gevaarlijk. Wij staan dan ook diametraal tegenover staatssecreta-
ris Teeven en verzetten ons hevig tegen de enorme bezuinigingen 
op de rechtsbijstand. Bovendien zou ik graag de verantwoordelijk-
heid van politie en veiligheid weer bij het ministerie van Binnen-
landse Zaken terugbrengen.”

Wat maakt dit beleid dan soms, zoals u eerder stelde, 
ondoordacht?
“Waar je voor moet oppassen is een soort ‘salamitactiek’, waarbij 
je elke keer plakje voor plakje de toegankelijkheid tot het rechts-
stelsel verkleint. Op zich heb ik er begrip voor, zeker als je – zoals 
Eerste Kamerleden doen – wat verder van de politieke arena afstaat, 
dat het nuttig is om over de kosten van de rechtsstaat na te denken. 
De vraag is alleen: waar bezuinig je op? Deze keuzes van dit kabinet 
zijn niet de gelukkigste, en dan druk ik me gematigd uit.” 

En wat zijn die megalomane plannen? 
“Die uiten zich in hervormingen die te ambitieus zijn en toch niet 
zo goed uitpakken als gedacht. Bijvoorbeeld de nationale politie, 
daar heb ik – overigens als woordvoerder van deze portefeuille – 
grote aarzelingen bij gehad. Uiteindelijk stemde de fractie in nadat 
de Eerste Kamer elf wetswijzigingen had afgedwongen, maar nu 
lees je dat die aarzelingen worden gematerialiseerd. Hoge kosten, 
onzekerheid, de negatieve energie die daarmee gemoeid is, veilig-
heidsbeleid dat onvoldoende doordesemd is van rechtsstatelijk-
heid. Erger nog is het binnenlands bestuur, zoals de vervoersre-
gio’s, het gedoe rond de noordvleugel- of superprovincie, of de  
100 duizend-plus gemeentes waar we opeens niks meer over horen.  
Laat ik het zo zeggen: de minister van Binnenlandse Zaken heeft 
naar mijn oordeel niet op al zijn terreinen uitgeblonken in daad-
kracht. Wederom druk ik me gematigd uit.” 

Kan de Eerste Kamer hier weerstand tegen bieden?
“In principe is de Eerste Kamer ervoor om wetsvoorstellen te  
beoordelen op consistentie, overeenkomstigheid met de grond-

Scholier, Beetsterzwaag — “Ik ga stemmen omdat ik denk dat stemmen een bijzonder recht is, dat 
niet overal op deze wereld vanzelfsprekend is. Waar ik me zorgen om maak is dat onze provincie 
te maken heeft met krimp, vooral in de kleine dorpjes. Scholen moeten noodgedwongen fuseren 
of zelfs sluiten. En dat heeft gevolgen voor de leefbaarheid van en in het dorp.”

Student bestuurskunde, Bolsward — “Ik ga op 18 maart stemmen omdat onze maatschappij  
draait op en om vertrouwen tussen burgers. Ik ben met het stemmen gelijk aan ieder ander  
in de samenleving die het vertrouwen tussen burgers wil borgen. Deze waarde uit zich ook  
in respect en waardering voor ieder individu, zelfs als we hiervoor moeten opstaan.”

 Roy Postma [19]  Martijn Miedema [20]  Friesland 

CV
Thom de Graaf
Amsterdam, 1957
Woonplaats: Nijmegen
Gehuwd, twee kinderen

opleiding
Nederlands Recht,  
Katholieke Universiteit  
Nijmegen (KUN)

loopbaan
1978 – 1979  
D66-duo-raadslid  
gemeente Nijmegen
1979 – 1982 
Voorzitter D66 afdeling  
Nijmegen
1981 – 1985 
Wetenschappelijk mede-
werker staatsrecht KUN
1986 – 1990 
Secretaris hoofdbestuur 
D66
1990 – 1994  
D66-raadslid Leiden
1994 – 2003  
Tweede Kamerlid D66 
1997 – 2003  
Fractievoorzitter en lijst-
trekker D66 Tweede Kamer 
Kamerverkiezingen 2002 
en 2003
2003 – 2005  
Minister Bestuurlijke  
Vernieuwing en Koninkrijks-
relaties en vicepremier in 
kabinet Balkenende II
2007 – 2012  
Burgemeester Nijmegen
2011 – heden
Eerste Kamerlid D66
2012 – heden
Voorzitter Vereniging  
Hogescholen
2014 – heden
D66-lijsttrekker Eerste Ka-
merverkiezingen 2015 
 

bijzonderheden
1977
Lid D66
2005
Officier in de Orde van 
Oranje-Nassau; Erelid D66

De Provinciale Statenverkiezingen zouden weleens een belangrijke 
machtsverschuiving kunnen veroorzaken in de Eerste Kamer, waar 
het kabinet VVD-PvdA met een minderheid huist. D66-lijsttrekker 
Thom de Graaf wil het zetelaantal van D66 verdubbelen om  
“de rechtsstatelijkheid en stabiliteit van wetgeving te waarborgen 
tegen de soms ondoordachte of zelfs megalomane plannen van  
het kabinet.” 

“ Ik zet  
in op 
dubbele 
cijfers”

 Leden aan 
 het woord 
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Provinciaal 
maatwerk

rechten en praktische uitvoerbaarheid. Neemt men het gelijkheids-
beginsel in acht? Is er geen conflict met Europese wetgeving? Dat 
soort overwegingen. Het is niet aan de Eerste Kamer om politieke 
oordelen te vellen, het primaat ligt bij de Tweede Kamer. Wel vol-
gen wij het politieke oordeel van onze partijgenoten in de Twee-
de Kamerfractie, dus wij zijn geen soort van Raad van State. Maar, 
de partijen in de Tweede Kamer kijken door een puur politieke bril 
en door politieke deals draagt een wetsvoorstel nog wel eens ‘last 
minute-amendementen’. Hierdoor is het lastig om te zien of de uit-
eindelijke wet wel deugt. De Eerste Kamer zal hier telkens opnieuw 
de zorgvuldigheid en deugdelijkheid van wetgeving proberen te 
waarborgen. Een goed voorbeeld hiervan zijn de debatten over de 
decentralisatiewetten.”

En de D66-fractie in het bijzonder? 
“Die zal waarschijnlijk belangrijker worden, omdat er een reële 
kans is dat we een steviger zetelaantal krijgen gezien de groei van 
D66. Bovendien, we hadden eigenlijk al zes zetels, maar door het 
‘rode potloodincident’ – waarbij een Statenlid niet met een rood 
potlood stemde, zoals de wet voorschrijft – misten we de kwaliteit 
van asiel- en vreemdelingenrechtspecialist Mischa Wladimiroff. Ik 
zet nu in op dubbele cijfers. Wat betreft de kandidatenlijst (die nog 
niet officieel was vastgesteld ten tijde van dit interview – zie tekst-
kader rechts, red.) kan ik je verzekeren dat we een zeer goede fractie 
zullen hebben. Veel geleerde en ervaren mensen, maar ook nieuw 
bloed van gezaghebbende mensen uit de samenleving.”

Democraat

verkiezingsprogra
tekst

Mark Snijder
illustratie
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Wie schrijft de verkiezingsprogramma’s  
voor de provincies? Dat doen de regio’s en  
leden van D66 zelf. Dit jaar was er voor het  
eerst een ‘rompprogramma’, dat gebruikt  
kon worden als inspiratie en als checklist.  
Een succesvolle aanpak, zeggen coördinator  
van de landelijke Permanente Programma-
commissie (PPC) Ivo Thonon en D66-lijsttrekker  
Noord-Brabant Anne-Marie Spierings.

Oud-docent economie (hbo) en ondernemer, Drouwen — “De afgelopen jaren hebben ons geleerd dat er een 
drastische wijziging dient plaats te vinden van de wijze waarop de Eerste Kamer wordt gekozen en de 
functie die ze zou moeten bekleden. De huidige invloed van D66, mede ten gevolge van de laatste Tweede 
Kamerverkiezingen, heeft voor mij voldoende onderstreept dat stemmen op D66 het verschil kan maken.”

 Arend Grooten [62]  Drenthe 

De Eerste Kamer is de laatste tijd veelvuldig en  
prominent in het nieuws. Duidt die toegenomen  
aandacht ook op toegenomen invloed en macht? 
“Nee, dat is ontzettend opgeklopt. Twintig of dertig jaar geleden 
speelde dat vraagstuk ook al. Lubbers had bijvoorbeeld moeite met 
zijn eigen CDA-fractie in de Eerste Kamer. Of, recentere voorbeel-
den, zoals de Nacht van Wiegel (mei 1999) of van Van Thijn (maart 
2005) – de laatste kan ik me uiteraard stevig herinneren. De belang-
stelling voor de Eerste Kamer is toegenomen omdat de huidige co-
alitie geen vanzelfsprekende meerderheid heeft. Maar is de Eer-
ste Kamer nu invloedrijker geworden? Nee, de facto niet, want het 
kabinet zoekt meerderheden met de constructieve oppositiepar-
tijen. Wij worden wel betrokken en als we bepaalde deals niet kun-
nen dragen, dan zeggen we dat bij voorbaat. En ook dan, zelfs als er 
steun wordt verleend door onze broeders in de Tweede Kamer, kij-
ken we in de Eerste Kamerfractie of we het kunnen dragen of niet.” 

Wordt het geen tijd om de Eerste Kamer af te schaffen? 
“Zoals ik al zei in mijn congresspeech, stelt D66 grote vraagtekens 
bij het tweekamerstelsel. De indirect gekozen Eerste Kamer ge-
niet magere democratische legitimiteit, terwijl zij een belangrijke 
rol vervult. Er zijn twee mogelijkheden om daar vanaf te komen, 
namelijk: afschaffen of directe verkiezingen houden. Dat laatste is 
onwenselijk, omdat er dan twee Kamers zijn met een gelijkwaar-
dig mandaat. Daarom zijn we voor afschaffen, zij het met een aantal 
voorwaarden die het primaire doel van de Eerste Kamer waarbor-
gen. Niet alleen zouden er in de procedures van de Tweede Kamer 
meer punten van reflectie ingebouwd moeten worden – zoals vroe-
ger, met de Commissie Wetgeving, maar ook de constitutionele 
toetsing van wetsvoorstellen door de rechter. Als het zover is, dan 
kunnen we over afschaffen praten. Maar, zo niet, dan moet je goed 
nadenken over wat voor kind je met het badwater weggooit.” ■

De kandidatenlijst

Tot en met 29 januari konden alle D66-leden via  
e-voting de definitieve volgorde van de kandidatenlijst 
voor de Eerste Kamerverkiezingen op 26 mei vaststel-
len. Eerder al kozen de leden senator Thom de Graaf 
tot lijsttrekker (nr. 1 op de lijst) tijdens het 100ste partij-
congres in Den Bosch op zaterdag 1 november j.l.

Op de kandidatenlijst zijn de huidige senatoren Hans 
Engels en Joris Backer wederom vertegenwoordigd, 
op resp. nr. 4 en nr. 6. Senator Marijke Scholten en  
huidig fractievoorzitter Roger van Boxtel hebben zich 
niet opnieuw kandidaat gesteld.
De hoogste nieuwkomers zijn: Alexander Rinnooy Kan 
(nr. 2) en Henriëtte Prast (nr. 3). 

U kunt de volledige kandidatenlijst bekijken op: 
d66.nl/eerste-kamerverkiezingen

“De belangstelling  
voor de Eerste Kamer 
is toegenomen omdat 

de huidige coalitie 
geen vanzelfsprekende 

meerderheid heeft

Couleur locale

In Drenthe en Groningen  
wil D66 de verbindingen 
met Duitsland via spoor 
en bus verbeteren
 
In Noord-Holland wil D66 
de Beemster (Wereld- 
erfgoed) groen houden
 
In Zeeland wil men  
graag een getijdecentrale 
aanleggen 

In Noord-Brabant zien  
ze het probleem van  
ronde stallen niet
 
Regio Limburg besloot  
de programmapassage 
over veenweidegebieden 
te schrappen

Research masterstudent Sociologie, Hoogeveen — “Sinds ik D66-lid ben, ben ik me meer bewust van alle zaken 
waar de provincie invloed op uitoefent. Bovendien hebben we in december gezien wat de Eerste Kamer kan 
doen met wetsvoorstellen (verwerping zorgwet minister Schippers, red.). Aangezien de Eerste Kamer wordt 
samengesteld aan de hand van de Provinciale Statenverkiezingen, ga ik dus zeker stemmen!”

 Juliëtte Bos [24] 
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We spreken elkaar in ’s-Hertogenbosch, de 
trotse hoofdstad van de provincie Noord-Brabant. Het is 
nog rustig in brasserie La Cour, waar ik als enige niet met 
een ‘zachte g’ spreek. Beide gesprekspartners blijken ge-
boren Brabanders te zijn. Als coördinator bij de landelij-
ke Permanente Programmacommissie (ppc) ondersteunt 
Ivo Thonon de verschillende regio’s bij het schrijven van 
hun verkiezingsprogramma’s. Zelf schreef hij het zoge-
heten ‘rompprogramma’; de basis voor de programma’s. 
“Het is revolutionair dat we voor deze verkiezingen een 
rompprogramma hebben”, zegt Thonon. “We zijn een 
partij met een licht anarchistische inslag, met regio’s en 
afdelingen die zich weinig laten vertellen. Bij de laatste 
gemeenteraadsverkiezingen (in maart 2014, red.) hadden 
we nog wat schroom om een rompprogramma te schrij-
ven. We waren bang voor een ‘volksopstand’ bij de afde-
lingen. Maar er kwamen juist steeds meer D66’ers naar 
ons toe met de vraag of wij een basistekst hadden, omdat 
ze het gevoel hadden allemaal opnieuw het wiel uit te 
moeten vinden. Dus toen zijn we aan de slag gegaan.”

Leeg vakje in kieswijzer
“Wij dachten eerst dat we dat programma wel even hele-
maal zelf zouden schrijven”, bekent Anne-Marie Spie-
rings, fractievoorzitter in Provinciale Staten en D66-
lijsttrekker Noord-Brabant. “Maar als je dat in een goed 
proces wilt doen, met betrokkenheid van de leden, dan 
vraagt dat veel tijd.” In Noord-Brabant heeft de D66-re-
gio daarom goed gebruik gemaakt van het rompprogram-
ma, waaronder als checklist. “Ik kon goed controleren of 
we niet iets vergeten waren. Zo bleek dat we niets had-
den opgeschreven over fietsen. Dus hebben we daarvoor 
een tekst uit het rompprogramma gehaald.” Thonon on-
derstreept het belang van het benoemen van alle relevan-
te onderwerpen. “Belangenorganisaties zoeken namelijk 
naar specifieke woorden. Als dat woord er niet in voor-
komt, heb je straks een leeg vakje in hun kieswijzer.”

Ruim veertig pagina’s lopende tekst, bevat het nieuwe 
rompprogramma, waarin de zes taken die D66 de pro-
vincie toedicht uitvoerig aan bod komen (zie kader).  

“Het is een lang document geworden, maar het dient 
meerdere doelen”, verontschuldigt Thonon zich enigs-
zins. “Sommige regio’s weten precies wat ze willen,  
maar andere minder. Het rompprogramma moet voor  
iedereen iets te bieden hebben.” Niet alleen inhoudelijk, 
ook tekstueel biedt de landelijke ppc ondersteuning,  
met een schrijfwijzer en een handreiking voor het schrij-
ven van een verkiezingsprogramma. “We zijn hiermee 
begonnen bij de laatste gemeenteraadsverkiezingen,  
omdat we merkten dat er passief en ambtelijk werd  
geschreven”, legt Thonon uit. “Vaak zien we woorden  
als stimuleren, faciliteren, ondersteunen en aandacht  
geven, waarna niets concreets volgt. Maar wat ga je dan 
precies doen? Dus in plaats van: we gaan het fietsen  
stimuleren, kun je beter schrijven: we gaan hier 30  
kilometer fietssnelwegen aanleggen en daar trekken  
we 30 miljoen voor uit.”

Belangenorganisaties
Om tot een gedegen rompprogramma te komen, dat in 
lijn is met de ambities en standpunten van de partij, be-
trekt de landelijke ppc veel mensen bij het schrijfproces. 
Zo heeft ze de thema-afdelingen om input gevraagd, en 
las de Tweede Kamerfractie mee. Daarnaast maakte  
Thonon een rondje langs de drie noordelijke provincies. 
Daar bevindt zich het meeste plattelandsgebied, dat een 
belangrijk beleidsterrein voor de provincie is. “Ik woon 
zelf al jaren in Utrecht en kijk daardoor ongemerkt door 
een Randstad-bril. Dus horen hoe D66’ers in de noor-
delijke provincies over landbouw en natuur praten was 
voor het programma erg belangrijk.”

Ook belangenorganisaties geven soms waardevolle  
input voor een verkiezingsprogramma. Zo sprak  
Thonon met lto Nederland, die de belangen van  
agrarische ondernemers behartigt. “Zij storen zich aan 
provinciebesturen die landbouwgrond aankopen voor 
natuurbeheer en vervolgens boeren in onzekerheid laten 
verkeren hoe lang ze nog gebruik kunnen maken van  
die grond. Ook wij vinden dat niet goed. In het romp-
programma hebben we daarom opgenomen dat provin-
cies eerst natuur moeten maken van de grond die ze al 
hebben aangekocht, vóórdat ze nieuwe grond aankopen. 
Als lto ons dat niet had gezegd, had het waarschijnlijk 
niet op ons netvlies gestaan.” 
Elke belangenorganisatie heeft haar eigen agenda, dus de 
programmacommissie weegt iedere keer af of een stand-
punt past bij het gedachtegoed van D66. “We leggen ook 
het landelijke verkiezingsprogramma ernaast. Dat gaat 
niet gedetailleerd in op de taken van provincies, maar als 
je dat programma door je oogharen heen leest, en je houdt 
het sociaal-liberalisme en de vijf richtingwijzers in je  
achterhoofd, dan kun je ieder standpunt goed afwegen.”

Sociaal-liberaal geluid
Het verkiezingsprogramma in Noord-Brabant is half  
december door de leden aangenomen. Anne-Marie Spie-
rings is tevreden met het resultaat. “Vooral over het the-
ma van de landbouw hebben we een echt sociaal-liberaal 
geluid. De meeste partijen kiezen voor één kant: de agra-
rische sector óf de buurtbewoners. Wij kiezen ervoor om 
gebalanceerd rekening te houden met alle belangen, uit-
gaande van het welzijn van ieder individu in zijn omge-
ving en met de blik gericht op de toekomst. En we zijn 
daarbij vrijzinnig en kijken verder dan onze neus lang 
is. Zo ken ik een ondernemer die volgens een nieuw en 
duurzaam concept een ronde varkensstal wilde bouwen. 
Maar omdat de wet uitgaat van een vierkante stal, vielen 
de afmetingen van de nieuwe stal niet binnen de wettelij-
ke grenzen. Natuurlijk mogen we innovatieve onderne-
mers niet afremmen met dit soort beklemmende regels.”

Bij het schrijven van het programma is het goed om 
ook de programma’s en standpunten van andere par-
tijen in het achterhoofd te houden, legt Ivo Thonon uit. 
“D66 heeft een behoorlijk groen profiel in de provincies, 
waardoor we soms het gevaar lopen een light-versie van 
GroenLinks te worden. Dat willen we niet. Bij het schrij-
ven kijk ik dus naar de thema’s waarop zij zo dogmatisch 
zijn, dat wij ons goed kunnen onderscheiden met onze 
vrijzinnige aanpak. Een goed voorbeeld hiervan zijn de 
ecoducten, die 10 miljoen euro per stuk kosten. Voor 
GroenLinks is het een symbool, dus zij kiezen altijd voor 
een ecoduct, of het nu nodig is of niet. Wij zijn pragma-
tischer: als we ook op een goedkopere manier dieren van 
de ene kant van de weg naar de andere kant kunnen ver-
plaatsen, dan kiezen we daarvoor. En dan houden we veel 
geld over om weer in de natuur te investeren.”

Couleur locale
Een uniform rompprogramma roept de vraag op hoeveel 
ruimte er is voor maatwerk in de afzonderlijke program-
ma’s. Volgens Thonon zijn hier voldoende mogelijkhe-
den voor. “Het heet niet voor niets een rompprogramma. 
Het is juist de bedoeling dat de regio’s er een kop op zet-
ten die de couleur locale bevat. Zo heeft de regio Flevo-
land veel algemene passages verwijderd en specifieke en 
regionale onderwerpen toegevoegd, zoals het vliegveld 
van Lelystad en de kleine kernen in de Noordoostpol-
der.” Daarbij zijn niet alle passages in het rompprogram-
ma voor alle provincies van toepassing. “Er staat iets in 
over veenweidegebieden, maar daar moesten ze in Lim-
burg vooral om lachen. En de passages over krimpgebie-
den kunnen ze in Utrecht weer niet gebruiken.”

Binnen de regio’s hebben individuele D66’ers mee- 
geschreven aan de programma’s. Zo ook in Noord- 
Brabant, vertelt Anne-Marie Spierings. “Iedereen kon 
zich beschikbaar stellen voor de programmacommissie. 
We zijn in juni begonnen met de eerste bijeenkomst en 
zijn toen gaan schrijven. In augustus hebben we mee-
praatsessies georganiseerd, op vier verschillende plaatsen 
in de provincie.” Soms leidt dit tot gewijzigde standpun-
ten. “In het rompprogramma stond bijvoorbeeld dat de 
provincie een rol moet spelen in de detailhandel, om er-
voor te zorgen dat er geen leegstaande winkels bijkomen. 
Maar onze leden vinden dat gemeenten dit prima zelf 
kunnen beslissen.” Zo wordt het rompprogramma op  
regionaal niveau aangepast, constateert Ivo Thonon  
tevreden. “Dat is precies die couleur locale.”
In de praktijk blijkt het overigens nog best moeilijk te 
zijn om leden betrokken te houden bij de provinciale 
politiek. Beiden zien voor Statenleden en regiobesturen 
daarom een belangrijke taak. “Ik moest aan de leden  
die het programma gingen schrijven vaak uitleggen  
wat de provincie eigenlijk doet”, zegt Thonon, die zelf 
Statenlid is in de provincie Utrecht. "Dat is een les  
voor mij geweest. Ik denk dat we meer moeten doen  
aan ledenbinding in de regio’s. Je kunt niet van leden  
verwachten dat ze zelf op de site gaan kijken wat je  
aan het doen bent.” ■

“ Het rompprogramma is vrij 
revolutionair; we zijn een partij 
met een licht anarchistische 
inslag, met regio’s en afdelingen 
die zich weinig laten vertellen”

De provincie volgens D66

Volgens D66 levert de provincie – als  
bestuurlijke tussenlaag – een belangrijke 
bijdrage aan de ‘bestuurlijke drukte’ in  
Nederland. Daarom wil D66 dat de pro- 
vincie zich beperkt tot zes ‘kerntaken’,  
zodat ze gemeenten niet in de weg loopt:
, regionale economie en innovatie
, ruimtelijke ordening
, natuur
, bereikbaarheid per auto, ov en fiets
, cultuurhistorie en erfgoed
,  bevordering sterkere gemeenten en  

(financieel) toezicht op gemeenten
Daarnaast wil D66 dat de provincies, die 
samen ongeveer 15 miljard euro aan onge-
bruikt vermogen op de plank hebben lig-
gen, flink gaan investeren in de regionale 
economie, innovatie en banen, om Neder-
land klaar te maken voor de toekomst.

Oud-lerares maatschappijleer, Haarle — “Stemmen is een basisprincipe voor een democratisch land.  
Ik vind het belangrijk dat bij de planning van de ruimtelijke ordening rekening wordt gehouden 
met het milieu. Daarbij is een efficiënt logistiek netwerk, met een goede verbinding met zowel de 
westelijke provincies als de Duitse handelssteden van belang voor de provincie Overijssel.”

Tekstschrijver en lid PPC D66 Zwolle, Zwolle — “Ik vind het een voorrecht om te mogen stemmen.  
De democratie is een groot goed! Overijssel is heel gevarieerd, van het centraal gelegen  
Zwolle tot het verre Enschede en alle gemeenten ertussenin. Het openbaar vervoer en de  
fietsvoorzieningen kunnen in deze regio beter, zodat meer mensen de auto laten staan.”

 Jansje Wagenaar [71]  Sabrina Schot [36]  Overijssel 
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Tolk Arabische talen, Lelystad — “Ik vind dat je moet gaan stemmen, anders werkt het demo- 
cratisch proces niet. Bij alle gelegenheden waar je je stem kunt uiten, zou elke burger ook  
móeten stemmen. Dus ook bij de aankomende Provinciale Statenverkiezingen, omdat je op  
die manier je vertegenwoordiger kunt kiezen en daardoor invloed hebt op de politiek.” 

Fysiotherapeut, Almere — “Ik ga altijd stemmen, want wie niet stemt, heeft ook geen recht van 
spreken. Deze verkiezingen zijn bijzonder van belang, want je ziet de laatste jaren dat het 
steeds belangrijker is dat de regering steun krijgt van de Eerste Kamer – hoewel ik het  
eens ben met het standpunt van D66 dat er minder bestuurslagen moeten komen.” 

 Aimen Abelrahman [50]  Joep Mathot [64]  Flevoland 

Democraat

provincie in beeld
tekst

Mark Snijder
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Iedereen die in de stad Groningen gewoond heeft, her- 
kent het meteen: de doordringende en enigszins zoete geur van 
suikerbieten. Van september tot december draait de suikerfabriek  
in Hoogkerk, onder de rook van Groningen, overuren. De rest van 
het jaar ligt de fabriek stil. Voor veel oud-Groningers, die na hun 
studie naar het westen zijn getrokken op zoek naar een baan,  
betekent de bietengeur een gevoel van thuiskomen – zo ook voor 
ondergetekende.
Het is december, de week van de aankondiging van het gaswin-
ningsbesluit van minister Kamp (Economische Zaken). Gemeen-
ten als Loppersum en Slochteren figureren volop in het landelij-
ke nieuws. De schrik zit er goed in nadat eind september ook in de 
stad Groningen een aardbeving werd gevoeld. Een derde van de  
bijna 600 duizend inwoners van de provincie woont in ‘de stad’, 
zoals die hier wordt genoemd. Maar ook in de ‘ommelanden’ is de 

spanning voelbaar; de vaak zo nuchtere Groningers zijn boos en  
eisen compensatie en schadevergoeding.

Bote Wilpstra (68), D66-gedeputeerde in de provincie Groningen, 
begrijpt de emoties. “Je hoort veel mensen nu zeggen: in het wes-
ten hebben ze de lusten, wij hebben de lasten. Daar zit een kern van 
waarheid in. Het punt is dat het Rijk een bedrijf toestemming heeft 
gegeven om hier gas uit de grond te halen, maar onvoldoende heeft 
afgewogen wat de gevolgen daarvan zijn. Het Rijk moet zijn ver-
antwoordelijkheid erkennen voor het wegnemen of bestrijden van 
deze gevolgen, en daar ook naar handelen. Als je door Noord-Gro-
ningen rijdt, zie je overal woningen en boerderijen die gestut zijn 
omdat anders de muren omvallen. Sommige mensen durven hun 
kinderen niet meer op de bovenverdieping te laten slapen omdat ze 
bang zijn dat de schoorsteen naar beneden valt. Het gevoel van on-
veiligheid is wijdverbreid.”

PvdA-bolwerk
Wilpstra is na 25 jaar weer terug in het Groninger provinciehuis 
aan de voet van de Martinitoren, hier beter bekend als d’Olle Grieze. 
Wilpstra was eigenlijk al met pensioen toen hij in december 2013  
gevraagd werd om de vacante functie van D66-gedeputeerde te 
vervullen, wat hij ook al deed tussen 1982 en 1987. 
Voor het eerst sinds die periode zit D66 weer in het college van  
de Gedeputeerde Staten – het dagelijks bestuur – van de provin- 
cie Groningen, dat van oudsher een PvdA-bolwerk is. Wilpstra  
– geboren in het Groningse Grijpskerk en oud-burgemeester van 
onder meer Zuidlaren – kent de provincie en haar inwoners goed. 
“Groningers zijn recht voor hun raap en nemen geen blad voor de 
mond. We hebben hier het gezegde: ‘Drenten zijn te aardig om  
eerlijk te zijn, Groningers zijn te eerlijk om aardig te zijn’. Dat  
geeft wel iets van het verschil weer.” 
Volgens Wilpstra komt de aard van de Groningers deels voort uit 
de verschillende landschappen in de provincie. “In het noorden  
van de provincie, waar eb en vloed lange tijd nog vrij spel hadden, 
vind je de weidse gezichten waar Groningen bekend om staat.  

Hier zijn nu grote landbouwgebieden, met nuchtere en hardwer-
kende mensen. In het Westerkwartier hebben we een coulisseland-
schap met veel kleinere landbouwpercelen. De mensen daar zijn 
rustig en vriendelijk, en wat minder assertief dan in het noorden. 
En in de Veenkoloniën, in het zuidoosten van de provincie, woont 
een heel ander slag volk. Van oudsher stonden daar grote heren-
boerderijen en werkten er veel arbeiders, eerst om het veen af te 
graven en daarna bij de boeren. Deze herenboeren voelden zich  
verheven boven de arbeiders, wat leidde tot grote maatschappelijke 
en economische tegenstellingen. Dat is het gebied waar de commu-
nistische partij is ontstaan.”

Grensoverschrijdend werken
Nog steeds hebben de communisten een kleine maar trouwe aan-
hang in de provincie. De Verenigde Communistische Partij (vcp) 
heeft raadszetels in de gemeenten Pekela en Oldambt. De hoge 
werkloosheid in Oost-Groningen, die al jaren een structureel pro-
bleem vormt, speelt hierbij een belangrijke rol. De provincie on-
derneemt verschillende initiatieven om de regionale economie te 
stimuleren, maar de mogelijkheden zijn beperkt, ziet ook D66-
gedeputeerde Bote Wilpstra. “Na het afgraven van het veen in het 
oosten van de provincie zijn daar grote fabrieken gekomen voor de 
strokarton- en aardappelzetmeelindustrie. Daar werkten duizen-
den mensen. Maar die industrieën zijn sterk kapitaalintensief ge-
worden, waardoor veel mensen hun baan verloren.” Wilpstra ziet 
wel positieve ontwikkelingen. “De Eemshaven begint de laatste 
jaren aan te trekken. Zo gaat Google daar een groot datacentrum 
bouwen, wat zeker werkgelegenheid creëert. Ook werken we veel 
samen met de kennisinstellingen in de stad – universiteit, hoge-
school, academisch ziekenhuis – om hun activiteiten in de provin-
cie uit te breiden. En we zetten vol in op de transitie naar duurzame 
energie, wat voor de economie ook belangrijk is.”

Net over de grens, in Duitsland, is de werkgelegenheid veel gro-
ter. Grensoverschrijdend werken kan daarom een bijdrage leveren 
aan het bestrijden van de werkloosheid in Oost-Groningen, denkt 

In de aanloop naar de Provinciale  
Statenverkiezingen reist redacteur 
Mark Snijder af naar onze noordelijkste 
provincie. De provincie waar ons gas 
vandaan komt, en over een paar jaar  
ook onze zoekresultaten. En waar de 
spanningen momenteel hoog oplopen. 
Een gesprek met D66-gedeputeerde  
en Groninger Bote Wilpstra over  
communisten, herenboeren, nuch- 
terheid en trots.

ondertussen in  
Groningen

Kaartje links de huidige gemeente-
grenzen van de provincie Groningen. 
Kaartje rechts een schetsmatige 
weergave van de herindeling van de 
gemeentegrenzen in 2018.

bron Grenzeloos Gunnen, het eindrapport 
van de Visitatiecommissie ‘Bestuurlijke  
Toekomst Groningen’ (2013).
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Keramist, Zeewolde — “Stemmen is voor mij als vrouw een morele verplichting omdat vrouwen hard 
hebben gevochten om stemrecht te verwerven. Eerder heeft Flevoland zich onderscheiden als pro-
vincie door grote landschapskunst te ondersteunen en te stimuleren. Door economische ontwikke-
lingen hebben ze daar echter steken laten vallen; ik zou graag zien dat daar verandering in komt.” 

 Annemiek Eradus [55] 

Democraat

PS-lijsttrekkers
tekst & fotografie

Jan Remmert Fröling
17provincie in beeld 16

Wilpstra, die internationalisering in zijn portefeuille heeft. Maar 
dit gaat niet vanzelf, zegt hij. “Groningers hebben het idee dat aan 
de overkant van de grens alles anders is, en dat schrikt soms af. De 
grootste problemen zitten echter in de verschillen in regelgeving 
tussen Duitsland en Nederland. Als je hier een werkloosheidsuit-
kering hebt en je wilt aan de andere kant van de grens gaan werken, 
dan doemen er allerlei problemen op. We praten wel over één Eu-
ropa, maar als je kijkt naar de verschillen in regelgeving, die een ne-
gatief effect hebben op het vrij verkeer van mensen tussen landen, 
dan zijn we nog lang niet klaar in Europa.”

Schaalvergrotingsoperatie
Een belangrijk politiek-bestuurlijk thema in de afgelopen jaren is 
de herindeling van de Groninger gemeenten. Waar de Groningers 
nu nog in 23 verschillende gemeenten wonen, moeten dat er over 
een paar jaar nog maar 6 of 7 zijn (zie kaartje op p.15). Dit is hard  
nodig volgens Wilpstra, die in zijn vorige periode als gedeputeerde 
ook al een ‘schaalvergrotingsoperatie’ doorvoerde. “Gemeen- 
ten hebben er in de afgelopen jaren veel taken bij gekregen. Maar 
kleine gemeenten kunnen dit niet allemaal behappen, omdat ze  
onvoldoende deskundigheid in huis hebben. In het verleden heb-
ben veel gemeenten daarom hun toevlucht genomen tot zogeheten 
gemeenschappelijke regelingen. Bij een evaluatie, een paar jaar  
geleden, bleek dat deze samenwerkingsverbanden onvoldoende  
effectief en efficiënt zijn en dat democratische legitimatie niet of 
nauwelijks aanwezig is. Gemeenten moeten dus groter worden,  
zodat iedere gemeente zelfstandig de basistaken kan verrichten  
met democratische controle van haar eigen gemeenteraad.”

Begin jaren tachtig was er flinke weerstand onder de bevolking  
tegen de herindeling van gemeenten. Dat is nu totaal anders, zegt 
Wilpstra. “In die tijd hadden we nog zulke kleine gemeenten, dat 
de gemeente en de gemeenschap feitelijk samenvielen. Het dorp 
Stedum (duizend inwoners) bijvoorbeeld was een zelfstandige  
gemeente, met een oud-herenboer als burgemeester. Hij was een 
echte burgervader, die beschikbaar was voor adviezen aan de bevol- 
king. De gemeenteraad had daar echter weinig te vertellen, en de 
gemeente voldeed absoluut niet aan de eisen die we ook toen al 
stelden aan openbaar bestuur. Het doorknippen van de band tussen 
gemeente en de gemeenschap was pijnlijk. Maar nu kijken inwoners  
veel meer naar hoe ze bediend worden door de gemeente, vaak ook 
digitaal. Mensen komen zelden meer naar het gemeentehuis.”

Dit zijn ze!
Op 18 maart kunt u uw stem 
uitbrengen voor de Provinciale 
Statenverkiezingen. Redacteur 
Jan Remmert Fröling vroeg 
onze 12 lijsttrekkers naar hun 
ambities en hun favoriete  
provincieplek en schoot  
12 prachtige D66-portretten  
op locatie. 

, Kijk verder op pagina 18 t/m 29

Wilt u meer weten over de Provinciale  
Statenverkiezingen, onze lijsttrekkers en de  
regionale verkiezingsprogramma’s, kijk op:
www.d66.nl/provinciale-staten-verkiezingen

Diepe ondergrond
Naast bestuurlijke organisatie en internationalisering heeft D66-
gedeputeerde Bote Wilpstra ook ‘diepe ondergrond’ in zijn porte-
feuille. Dan gaat het dus weer over de gaswinning in de provincie. 
Wilpstra denkt dat de discussie hierover nog lang zal voortduren. 
“Groningers zijn nog steeds nuchter, maar de temperatuur loopt 
behoorlijk op. Het zijn geen mensen die snel de straat op gaan en 
om harde actie roepen. Maar ook Groningers hebben hun trots.  
De grens van wat geaccepteerd wordt, komt in zicht.” ■

           D66 in Groningen: 
economie, banen en nieuwe kansen
Volgens Tim Zwertbroek (24), D66-fractievoorzitter in de Provinciale 
Staten en lijsttrekker bij de komende verkiezingen, draait het program-
ma voor de komende periode maar om één ding: de economie. “We 
hebben economisch een sterke stad, een sterke zeehaven (Eemshaven)  
en een sterk chemiecluster (Delfzijl). Maar we hebben ook veel werklo-
zen. De provincie gaat nu nog erg uit van de maakbaarheidsgedachte, 
waarbij de overheid de banen moet scheppen. Maar daar geloven wij 
niet in. De provincie moet juist vertrouwen geven aan ondernemers om 
zelf te investeren. Onze rol is om mensen en initiatieven met elkaar te 
verbinden, en ervoor te zorgen dat ondernemers gemakkelijker bij bij-
voorbeeld investeringsbudgetten komen.” D66 kiest daarbij altijd voor 
een positieve insteek. “Natuurlijk vinden ook wij dat de schade door de 
aardbevingen moet worden vergoed. Maar we wijzen ook op de nieuwe 
mogelijkheden die dit biedt. Als we dan tóch duizenden huizen gaan 
herstellen en versterken, maak ze dan meteen energieneutraal door 
een goede isolatie en zonnepanelen. Dan kunnen we vanuit een pro-
bleem nieuwe kansen creëren. Dat is het Nu-vooruit-denken waarmee 
we ons hier in de provincie onderscheiden.”

           In het nieuws
D66 Tweede Kamerlid Stientje van Veldhoven pleit ervoor om de 
gaswinning in Groningen definitief terug te brengen naar 30 miljard ku-
bieke meter. Dat is het minimumniveau van leveringszekerheid, oftewel: 
de hoeveelheid gas die uit het Groninger veld nodig is in verband met 
de binnenlandse vraag naar gas en lopende exportcontracten. 
Minister Kamp besloot eerder om de winning voor 2015 vast te stel- 
len op 39,4 miljard kubieke meter. Later kondigde hij aan in de eerste 
helft van het jaar maximaal 16,5 miljard kuub te gaan winnen. Volgens 
Van Veldhoven blijft daarmee de onzekerheid voor de Groningers  
bestaan. Zij wil daarom dat we definitief teruggaan naar 30 miljard  
kubieke meter gaswinning.

“ Het doorknippen van de band  
tussen gemeente en gemeen-
schap was pijnlijk. Maar nu  
kijken inwoners veel meer  
naar hoe ze bediend worden  
door de gemeente”

 Leden aan 
 het woord 



19

Ton
Veraart
Lijsttrekker 
D66 Zeeland

“Het viel nog niet mee om mijn favoriete 
plek in Zeeland te kiezen. Zeeland is land van 
de zee. Veel open ruimte, prachtige wolken-
luchten en het speciale licht dat Mondriaan 
en Toorop inspireerde. Er zijn veel speciale 
plekken, zoals mijn geboorteplaats Hulst in 
Zeeuws-Vlaanderen – een landje apart. Of de 
havens in Terneuzen en Vlissingen, de historie 
en erfgoed in monumentale stadjes als Veere, 
Zierikzee, Middelburg en Goes en de stranden 
en de duinen. 
“We zijn hier bij de stormvloedkering van 
de Oosterschelde, een icoon van Zeeland. 
Destijds is na veel discussie gekozen voor een 
spectaculair technisch hoogstandje om schijn-
baar tegenstrijdige doelstellingen tegelijk en 
in combinatie te realiseren. Dit kunstwerk be-
schermt namelijk tegen overstromingsgevaar, 
maar heeft ook natuurbehoud in de Ooster-
schelde mogelijk gemaakt. Bovendien is de  
kering een extra verbinding tussen Schouwen  
en Walcheren. Hier, bij de stormvloedkering, 
is ook de mosselteelt aanwezig, pal naast het 
attractiepark dat veel toeristen trekt. Voeg daar 
de schone energie van de windmolens aan toe, 
en dan is hopelijk duidelijk waarom ik hier 
graag kom en waarom ik trots op deze plek en 
op heel Zeeland ben!”

Naam Ton Veraart
Leeftijd 55 jaar
Woonplaats  Vlissingen
Burgerlijke staat  Getrouwd

Functie  Ondernemer in de uitzend- 
branche, management- 
consultant/trainer

Verder  Bestuurder van uiteenlopende 
non-profit organisaties (volks-
huisvesting, onderwijs, zorg en 
welzijn, kunst en cultuur)

“ Wij leven  
op land  
van de zee”

PS-lijsttrekkers 18

“  Ik wil de  
harmonie  
terug- 
brengen”

“Dit is een typisch stukje Brabants buitengebied. 
Vanuit deze boom zie je het allemaal: weilanden, 
akkers, intensieve veehouderij, een waterloop, 
een houtwal, het pompstation van Brabant Water 
in de natuur, woningen en zelfs een volkstuintje. 
De dorpen liggen allemaal net te ver weg om ze te 
kunnen zien. 
“Als kind zat ik vaak in deze boom. Voor mij was 
het toen vanzelfsprekend. Maar de harmonie tus-
sen al die functies is op veel plekken in Brabant 
zoek. En die wil D66 terugbrengen door meer 
ruimte te bieden aan duurzame bedrijven, door  
te investeren in onderwijs, creativiteit en inno-
vatieve oplossingen en door overtredingen van 
milieuregels direct aan te pakken, zodat iedereen 
weer een gezonde leefomgeving krijgt.” 

Anne-Marie
Spierings 

Lijsttrekker 
D66 Noord-Brabant

Naam Anne-Marie Spierings
Leeftijd 38 jaar
Woonplaats Sint-Michielsgestel
Burgerlijke staat  Getrouwd

Functie  Internationaal projectmanager  
bij een advies- en ingenieurs- 
bureau

Vrijwilligerswerk Buurtbemiddelaar
Vrije tijd  Koken, tuinieren, hardlopen, 

motor rijden, reizen, duiken
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Geertjan
Wenneker

Lijsttrekker 
D66 Zuid-Holland

“We zijn hier in het Oude Luxor Theater in 
Rotterdam. Het theater is onlangs opgeknapt, 
waarbij de zaal intact is gebleven en de oude 
gevel is teruggebracht in originele staat. Prach-
tig! Naast dat ik een fervent theaterbezoeker 
ben, vind ik dit een mooi voorbeeld van hoe 
een pand – mooi cultuurhistorisch erfgoed 
– gerenoveerd kan worden en daarmee zijn 
functie behouden blijft. 
“De provincie heeft op het vlak van behoud 
van cultuurhistorisch erfgoed een belangrijke  
taak: Zuid-Holland barst van de molens,  
sluisjes, kastelen en landgoederen. Daarom 
zet D66 in op meer verbinding tussen natuur, 
landschap en cultureel erfgoed. De focus ligt 
daarbij op het toegankelijk en beleefbaar ma-
ken van het erfgoed voor inwoners. Gebruik is 
de beste instandhouding – zie het Oude Luxor 
Theater – en waar mogelijk vinden wij dat er 
ruimte moet worden geboden aan een invul-
ling met een hedendaagse functie. Zuid-Hol-
land heeft, onder leiding van D66, daarom ook 
gekozen voor een vernieuwende netwerken-
de aanpak van de monumentenzorg en heeft 
daarbij zogeheten erfgoedlijnen ingevoerd.  
Dit heeft geleid tot een veelvoud (3 tot 4 maal!) 
van middelen náást de provinciale middelen, 
en het is een stimulans voor de noodzakelijke 
herbestemming van ons erfgoed gebleken.”

Naam Geertjan Wenneker
Leeftijd 33 jaar
Woonplaats Lisse
Burgerlijke staat  Samenwonend, twee kinderen

Functie Beleidsadviseur Inspectie SZW
Vrije tijd:  Statenwerk, fietsen en  

theaterbezoek

“ Het barst  
hier van het 
cultureel  
erfgoed”

“Oorspronkelijk hadden we op het plein voor 
Café Dudok in Hilversum afgesproken, maar  
het regende zo hard, dat we een gebouw van  
het Media Park zijn ingegaan. Veel mensen  
weten niet dat deze mediastad vol creatieve in-
dustrie, de hele Gooi en Vechtstreek bovendien, 
bij de provincie Noord-Holland hoort. Ik geniet 
van de energie die ik tegenkom in de topsectoren 
van onze provincie, zoals hier in Hilversum.  
Ook krijg ik energie van de dynamische, com-
pacte steden en de ruimte van het prachtige  
open landschap er omheen. Noord-Holland is 
elke inspanning waard en biedt de ruimte om 
kansen te pakken. 
“De provincie moet het de komende jaren met 
minder geld doen. Meer doen met minder geld 
kán, als je je beperkt tot de provinciale kerntaken 
en vooral stuurt op kwaliteit. Ook zo kun je de 
natuur en onze leefomgeving verder verbeteren. 
“Ik wil dat Noord-Holland een prachtige regio 
blijft om te wonen, werken en leven. Daar heb-
ben we ons als coalitiepartij vier jaar voor inge-
zet en daar is nog meer werk voor te verrichten. 
We willen bouwen aan een duurzame regionale  
economie en soepele mobiliteit van en naar  
ov-knooppunten, robuuste natuur en open  
landschap, voldoende schoon en veilig water en 
energie voor de toekomst.”

Naam Joke Geldhof
Leeftijd 54 jaar
Woonplaats Amsterdam
Burgerlijke staat Samenwonend, twee kinderen

Functie  Gedeputeerde o.a. Water,  
Wonen & Waddenzee in  
Noord-Holland

Vrije tijd Sport en muziek

“ Ik geniet van  
de creatieve 
energie hier”

Joke Geldhof

Lijsttrekker 
D66 Noord-Holland
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Leon
Vaessen
Lijsttrekker 
D66 Limburg

“We zijn hier in de historische binnenstad  
van Sittard. Sittard-Geleen deelt belangrijke 
eigenschappen met de provincie Limburg.  
Net als Limburg heeft Sittard-Geleen een  
bewogen geschiedenis, waarin verschillende 
Europese mogendheden een belangrijke rol 
speelden. Net als Limburg heeft Sittard- 
Geleen (als enige stad in Nederland) grenzen 
met België én Duitsland.
“We doen in Limburg ons uiterste best om 
van die grenzen verbindingen te maken, de 
voordelen van ‘ontgrenzing’ zijn onbetwist. 
Op de Brightlands Chemelot Campus werken 
overheden, ondernemers en onderwijsinstel-
lingen samen aan de toekomst van Limburg. 
De opdracht voor de provincie is de komende 
vier jaar de ontwikkelingen in de steden, zo-
als Sittard-Geleen, en op de campussen door 
te zetten. Er moet de komende periode ook 
echt werk gemaakt worden van ‘ontgrenzing’. 
Limburg moet daarbij naar een echte ‘Europese 
Groepering voor Territoriale Samenwerking’ 
(egts) met Euregionale partners toewerken, 
om het grensoverschrijdende samenwerken 
structureel in te bedden.
“Over vier jaar staan we hier in het hart van  
een stad die leeft, werkt, innoveert en geniet 
en dat alles in nauwe verbondenheid met onze 
Duitse en Belgische buren.”

Naam Leon Vaessen
Leeftijd 35 jaar
Woonplaats Sittard-Geleen
Burgerlijke staat Getrouwd

Functie  Docent Engels, voorzitter af-
deling D66 Sittard-Geleen e.o. 
sinds 2012

Vrije tijd   Genieten van al het moois in 
de Euregio; van de natuur in de 
Ardennen, de Eifel en de Lim-
burgse heuvels tot de cultuur in 
Aachen, Liège en Maastricht

“ We willen 
van grenzen 
verbindingen 
maken”
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“ Onze ambities  
hebben 
‘noaberschap’ 
nodig”

Margreet
Overmeen
Lijsttrekker 
D66 Overijssel

“We zijn hier in natuurgebied Engbertsdijks-
venen in Noordoost-Overijssel. Het is het 
grootste ‘levende’ hoogveengebied van West-
Europa en door de late vervening van de 20ste 
eeuw zowel qua natuurwaarde als cultuurhis-
torisch zeer interessant. Veel inwoners  
in het gebied rondom de venen stammen af 
van veenarbeiders. Goedkope, laagopgeleide 
werkkrachten die vanuit Groningen en Dren-
the naar Overijssel trokken. 
“Nog steeds kenmerkt het gebied zich door  
relatief veel laaggeletterdheid, vroege school-
verlating en slecht betaalde arbeid. Maar ook 
door een sterke gemeenschapszin, optimisme 
en hulpvaardigheid. Hier ben ik geboren, hier 
liggen mijn roots en ik heb persoonlijk erva-
ren dat onderwijs hét vehikel is om een ander 
leven te creëren. Economisch beter, en in het 
algemeen met meer mogelijkheden. Toch wil 
ik de kracht van waar ik vandaan kom blijven 
koesteren en meenemen: het er zíjn voor  
elkaar als het er op aan komt, en de méns  
zien naast alleen iemands status of succes.  
Het is het toonbeeld van hoe ik een partici- 
perende samenleving zie. Wij noemen dat  
‘noaberschap’.
“Het natuurgebied staat onder druk, door  
verdroging en een kleinere dan noodzake- 
lijke bufferzone. ‘Noaberschap’ hopelijk niet,  
want dat is wat we nodig hebben met alle uit-
dagingen en ambities die we hebben.”

Naam Margreet Overmeen-Bakhuis
Leeftijd 41 jaar
Woonplaats Wierden
Burgerlijke staat  Getrouwd, twee kinderen

Functie   Zelfstandig adviseur in  
het Hoger Onderwijs

Vrije tijd  Ik speel klassiek saxofoon en 
houd van alles wat het leven 
mooier maakt
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Margreet
Mulder
Lijsttrekker 
D66 Fryslân

“In het logo van het nieuwe Fries Museum  
in Leeuwarden lichten de letters ‘us’ op.  
Een bewuste keuze van de ontwerper,  
omdat ‘us’ de Friezen verbindt. Niet alleen  
met hun museum, maar ook met elkaar. ‘Us’ 
betekent ‘ons’ in het Fries. Dit sluit nauw aan 
bij het begrip ‘mienskip’, waarmee Leeuwar-
den de nominatie als Culturele Hoofdstad  
van Europa voor 2018 heeft binnen gehaald. 
Een knappe prestatie!
“‘Mienskip’ kun je eigenlijk niet vertalen.  
Het is meer dan ‘gemeenschap’. Het roept  
ook associaties op met beelden als samen, 
saamhorigheid en verbondenheid. 
Verbondenheid in de strijd tegen een bedrei-
ging van buiten. In het verleden was dat de 
strijd tegen het water en de overheersing  
van ‘Holland’. Nu is dat de toenemende  
vergrijzing, afnemende werkgelegenheid en 
slinkende leefbaarheid van het platteland.
“Met ‘verbondenheid tegen’ lossen we dat niet 
meer op. Wel met ons ‘open stellen voor’. Dat 
vraagt om een krachtig bestuur, met een visie 
op de toekomst. Dat regie neemt waar nodig, 
en aan de samenleving overlaat waar dat kan. 
Kortom: ‘Us’ en ‘Mienskip’ anno 2015.” 

Naam Margreet Mulder
Leeftijd 59 jaar
Woonplaats Heerenveen
Burgerlijke staat Getrouwd

Werkzaam als  Coach, buurtbemiddelaar  
en rondleider bij museum  
Belvédère in Oranjewoud

Vrije tijd  Ik houd van kunst en van men-
sen, niet vreemd gezien mijn 
opleiding als kunsthistorica en 
(team)coach. Daarnaast lees en 
schrijf ik graag en loop ik hard.

“ ‘Mienskip’ is  
meer dan  
gemeenschap”
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“ We staan hier voor een van de drie ‘Rooie 
Donders’ in Almere. Het zijn echte landmarks in 
het landschap; je kunt ze vanaf de snelweg zien 
en zijn in zekere zin kenmerkend voor Almere-
Haven. Een ander beeldelement dat je hier in het 
open landschap van Flevoland heel veel ziet, is de 
windmolen. Ik vind dat mooi; we hebben er hier 
de ruimte voor en wat mij betreft past het ook 
goed in het moderne landschap. 
“Flevoland staat voor een aantal opgaven. Zo is 
Flevoland de provincie met de hoogste werkloos-
heid, terwijl de industrie – en dan met name de 
hightech-industrie, een probleem heeft met het 
aantrekken van goed gekwalificeerd personeel. 
Hiervoor zijn oplossingen te vinden in samen-
werking met het onderwijs en dat heeft al gere-
sulteerd in een aantal positieve resultaten.  
“Verder kunnen we hier meer industrie herber-
gen, vooral die in de energie-intensieve, zware 
industrie. We hebben hier al een industrieterrein 
klaar liggen waar de mer-procedures (milieuef-
fectrapportage, red.) voor de zwaarste categorie 
zijn doorlopen en we hebben energie in over-
vloed door alle windmolens die we hier hebben. 
En daarmee sluiten we ook weer aan op onze ei-
gen D66-duurzaamheidsambitie voor de provin-
cie: verder gaan dan de opgave van het Rijk, maar 
zo veel windenergie produceren dat we, nog meer 
dan nu, netto leverancier voor Nederland zijn. 
Wat Groningen is voor gas, moet Flevoland zijn 
voor windenergie.”

Naam Michiel Rijsberman
Leeftijd 44 jaar
Woonplaats  Almere
Burgerlijke staat  Getrouwd, twee kinderen

Functie  Senior Beleidsadviseur  
waterhuishouding,  
Hoogheemraadschap Delfland

Vrije tijd  Schermen, gitaar spelen,  
hardlopen

“ Meer ruimte  
voor industrie  
en windenergie”

Michiel 
Rijsberman

Lijsttrekker 
D66 Flevoland
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“We staan in Nijmegen-Lent, waar sinds 2013  
gewerkt wordt aan een nevengeul voor de Waal. 
Zodat we in Nederland droge voeten houden. 
Deze plek staat voor de strijd tegen klimaatveran-
dering en de noodzaak om onze economie voor 
onze kinderen te verduurzamen. Dat betekent  
dat we moeten investeren in banen en de ener-
gie van de toekomst. Nederland moet hervormen, 
Gelderland kan investeren met haar 4 miljard 
euro reserves. We moeten dat inzetten waar dat 
maatschappelijk en economisch het beste rende-
ment oplevert. Dat is in Gelderland: duurzame 
innovatie, werk en onderwijs.
“Bij de aanleg van de nevengeul worden er ook 
kansen voor natuur, sport en recreatie gecre-
eerd. Goed voor de eerste toeristische provincie 
van Nederland. De keerzijde is wel dat vijf over-
heden moeten samenwerken in de realisatie van 
de geul. Die bestuurlijke drukte betekent: vijftien 
jaar besluiten en plannen en dan drie jaar bou-
wen. Als we Nederland sneller willen moderni-
seren, bijvoorbeeld in de transitie naar duurzame 
energie, dan moeten we het bestuur vereenvou-
digen want dat is een hindernis voor burgers en 
bedrijven die aan de slag willen. Kortom, lands-
delen en minder bureaucratie.”

Naam  Michiel Scheffer
Leeftijd  50 jaar
Woonplaats Nijmegen
Burgerlijke staat Getrouwd, twee kinderen

Functie Senior Associé bij Berenschot
Vrije tijd Opera, fietsen

“ Hier zie je de 
strijd tegen 
klimaatverandering”

Michiel
Scheffer

Lijsttrekker 
D66 Gelderland

Tim
Zwertbroek
Lijsttrekker 
D66 Groningen

“We zijn in Middelstum, Noord-Groningen. 
Het dorp heeft een beschermd dorpsgezicht  
en kenmerkt zich door de oude kerktoren. 
Buiten dat ligt het dorp midden in het aard-
bevingsgebied, een thema dat provinciaal en 
landelijk heel sterk speelt. Ik vind Middelstum 
een heel mooi voorbeeld van hoe je een dorp 
leefbaar kunt houden in een gebied waarin de 
krimp een groot vraagstuk is. De winkels zijn 
gewoon nog open en er is een sterk vereni-
gingsleven. Er worden hier vanuit de men-
sen zelf activiteiten, evenementen en concer-
ten georganiseerd, zonder dat de overheid daar 
overal bij betrokken is. Ik vind dit een heel 
goed voorbeeld van de eigen kracht van men-
sen; ze maken er echt iets heel moois van,  
zonder zich te laten weerhouden door de aard-
bevingsproblematiek. 
“De aardbevingen gaan we niet stoppen, maar 
je kunt er wel kansen in zien. Denk daarbij aan 
de verduurzaming van woningen, energie-
zuinig zijn, duurzaam openbaar vervoer. Wij 
vinden dat Groningen een proeftuin moet zijn 
– zowel de stad als het platteland, die in de toe-
komst een voorbeeld kan worden voor de rest 
van Nederland.” 

Naam Tim Zwertbroek
Leeftijd 24 jaar
Woonplaats  Groningen
Burgerlijke staat  Ongehuwd

Functie  Student Technische Planologie
Vrije tijd  Actief als bestuurder van orga-

nisaties die wielerevenementen 
organiseren

“  Wij zijn de 
proeftuin van 
Nederland”
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Niels 
Hoefnagels
Lijsttrekker 
D66 Utrecht

“Met de top-15 van de kandidatenlijst heb- 
ben we ons een heel weekend teruggetrok- 
ken op een boerderij op de grens van Utrecht 
en Noord- en Zuid-Holland, midden in het 
Groene Hart. Dit weekend werken we hier  
in alle rust aan teambuilding en bereiden we 
ons inhoudelijk voor op de komende jaren. 
Ongestoord, omringd door water en weilan-
den, in het hart van de Randstad. 
“Om dit zo te houden, moeten we stimuleren  
en investeren. In de verduurzaming van ons 
woningbestand, in binnenstedelijke ontwik- 
keling, in bereikbaarheid, in een duurzame  
regionale economie. Want wij willen dat 
Utrecht de mooiste provincie blijft om te  
werken, wonen en recreëren. Dat is niet alleen 
voor ons belangrijk, maar ook voor de genera-
ties na ons. Door duurzaam gebruik te maken 
van ruimte, van grondstoffen en van de talen-
ten, kennis en ervaring van mensen, bouwen 
we aan een provincie die is voorbereid op de 
uitdagingen van de toekomst.” 

Naam Niels Hoefnagels
Leeftijd  44 jaar
Woonplaats  Bunnik
Burgerlijke staat  Getrouwd, twee kinderen

Functie  Zelfstandig adviseur in de  
infrastructuur

Vrije tijd  Gezin en hockey

“ Een groene 
Randstad,  
ook voor de 
generaties 
na ons”

Marianne
van der Tol

Lijsttrekker 
D66 Drenthe

“We zijn hier in het Drents Museum in  
Assen. Ik vind dit een fantastisch mooie plek. 
Het heeft wereldklasse, niet alleen door de 
uitstraling van het gebouw, maar zeker ook 
doordat hier heel bijzondere tentoonstellingen 
naartoe komen. Het museum zet zich daar-
mee heel positief op de kaart en dat vind ik een 
mooie tegenhanger van het beeld dat het in 
Drenthe een dooie boel zou zijn en er niets  
te beleven valt. Dat klopt absoluut niet; het 
museum is daar een bewijs van. Ik ben er trots 
op dat we zoiets hier in Drenthe hebben. 
“Wat we willen met de provincie? Ik denk dat 
het goed zou zijn om hier met nieuwe ideeën 
en een kritische houding meer transparantie 
te krijgen, vooral wat betreft de bestuurders-
cultuur. Verder willen we een bijdrage leve-
ren aan de aanpak van de vele sociaal-econo-
mische problemen waar de provincie mee te 
kampen heeft, zoals werkloosheid, analfabe-
tisme en krimp. We kijken daarbij verder dan 
alleen Drenthe; we willen graag samenwer-
ken met de andere noordelijke provincies of 
met Overijssel en de mogelijkheden benutten 
die samenwerking met Duitsland kan bieden. 
Kortom: niet in een Calimero-kramp schieten, 
maar de problemen als een gegeven beschou-
wen en gezamenlijk de kansen die we hebben 
aangrijpen.”

Naam Marianne van der Tol
Leeftijd 60 jaar
Woonplaats  Emmen
Burgerlijke staat Gescheiden, twee kinderen

Functie  Docente maatschappijleer en 
maatschappijwetenschappen  
in het middelbaar onderwijs

Vrije tijd  Wandelen, koken, bezoeken  
van vrienden en kinderen

“ Wij kijken 
verder dan de 
provinciegrens”

PS-lijsttrekkers 28



31

Medewerker supermarkt, Grijpskerke — “Zeeland grenst aan België en een groot deel van ons inkomen  
komt uit het toerisme. Daarom is interregionale- en nationale samenwerking belangrijk. Door grens- 
overschrijdende afspraken te maken kunnen zaken als infrastructuur en milieubeleid beter worden  
geregeld, waar uiteindelijk iedereen van profiteert en wat kansen voor ondernemers kan creëren.”

 Karel Kodde [26]  Zeeland 
Jurist bij Rijkswaterstaat, Middelburg — “Ik reken bij deze verkiezingen op maatregelen vanuit de Provincie 
om specifiek voor Zeeland het probleem van krimp tegen te gaan. D66 kan het onderwijs in Zeeland  
stimuleren door de University College Roosevelt en Hogeschool Zeeland verder uit te breiden, hetgeen 
jonge mensen aantrekt en impuls kan geven om krimp tegen te gaan.”

 Margot Goeyers [47] 

Democraat

campagne voeren
tekst

Kristina Ullrich
fotografie

Arris Blom
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Arris Blom 

Leeftijd 32 jaar

Beroep   politiek assistent 
van Pex Langenberg,  
D66-wethouder Duurzaamheid  
en Mobiliteit in Rotterdam

Woonplaats Rotterdam

Lid D66 2009

Arris Blom zit in het tweede jaar 
van Route66, hét talentstimule-
ringsprogramma voor D66’ers 
tussen de 25 en 33 jaar. Het  
tweejarig programma wordt  
voor en door de ‘Routers’  
georganiseerd. Ieder jaar ronden 
20 deelnemers het traject af  
en stromen er 20 nieuwe  
Routers na selectie in. 

d66.nl/route66

Dat deed hij door zich bijvoorbeeld positief uit te 
laten over de DREAM Act, waar veel Latino’s baat 
bij hebben, en – in een later stadium – de eerste 
president te zijn die zich voor het homohuwelijk 
uitspreekt. Maar er was bijvoorbeeld ook een  
specifieke campagne gericht op Native Americans 
en veteranen. 

“Later heb ik mij bezig gehouden met financiën. 
Elke Amerikaan mocht tot een vastgesteld maxi-
mum bedrag doneren aan een partij of kandi-
daat. Een hoger bedrag was wettelijk niet toege-
staan, en dus strafbaar. Daarom moet elke schen-
king goed gedocumenteerd worden. Obama heeft 
vooral heel veel kleine bedragen gekregen. Al die 
donateurs hebben vervolgens een groot commit-
ment om op Obama te stemmen. Wanneer bedrij-
ven en individuen financieel meer willen bijdra-
gen aan een campagne, doen zij dat vaak met een 
omweg, door een zogenaamde ‘Super pac’ (Poli-
tical Action Committee) op te richten. Deze orga-
nisatie kan zich dan in het kader van de vrijheid 
van meningsuiting voor een kandidaat en zijn be-
leid uitspreken. De us Supreme Court heeft dit 

recentelijk bevestigd en met dit vonnis heel  
wat stof doen opwaaien.”

Heb je de verkiezingen van 2012 zelf ook mee-
gemaakt? “Ja, drie weken voorafgaand aan de 
verkiezingsnacht, 7 november 2012, ben ik met 
twee vrienden teruggegaan. We hebben toen 
meegewerkt aan de zogenaamde Get out the vote-
campagnes in verschillende staten. Dat betekende 
dat we elke dag in een andere staat waren en bij 
mensen aan de deur klopten om hen vervolgens 
– soms letterlijk – naar de stembus te begeleiden. 
Republikeinen gaan trouwer naar de stembus; de 
Democratische kiezer is over het algemeen armer 
en denkt sneller dat stemmen niet zo veel nut 
heeft. De Democratische partij is overigens heel 
goed in het analyseren van waar potentiële stem-
men zitten, dus in welke wijk het zinvol is om  
je energie in te steken. Onze field-activiteiten  
begonnen in Houston, Texas en eindigden in  
Chicago. Hoogtepunt van deze reis was het bij-
wonen van de Election Night in Chicago. We 
stonden vrijwel vooraan, op enkele meters van  
de President Elect.”

En tijdens je laatste bezoek, in oktober vorig 
jaar? “De derde keer ben ik met vier andere Rou-
ters (deelnemers Route66, talentenprogramma 
van D66, red.) voor een weekje naar Colorado ge-
vlogen om de herverkiezingscampagne – de zo-
genoemde midterms – van senator Mark Udall te 
ondersteunen. De senaat wordt elke zes jaar ge-
kozen. Deze campagne is minder spectaculair dat 
die voor de presidentsverkiezingen, maar heeft 
het voordeel dat je als vrijwilliger veel dichter op 
de kandidaat zit waar je het allemaal voor doet. 
Obama heb ik in het voorjaar van 2012 alleen maar 
uit de verte gezien. Deze keer konden we de First 
Lady van héél dichtbij meemaken.”

Hoe heb je je ervaringen in Nederland, voor 
D66, kunnen gebruiken? “Toen ik na afloop van 
de Obama-campagne in 2012 terug naar Neder-
land vloog, hoorde ik in het vliegtuig dat het ka-
binet Rutte I was gevallen en dat er dus nieuwe 
landelijke verkiezingen aankwamen. Vanuit het 
Landelijk Bureau D66 in Den Haag heb ik mij in 
die periode voor D66 ingezet bij die Tweede Ka-
merverkiezingen. We hebben een aantal elemen-
ten uit de Obama-campagne naar Nederland ge-
haald, zoals het organiseren en aanwakkeren van 
‘grassroot-campagnes’, waar Obama’s team veel 
successen mee heeft behaald. Het idee van een 
grassroot-campagne is dat de activiteiten vanuit 
de basis opkomen en dus niet volledig van boven 
af worden vormgegeven. Vaak gaat het hier om 
kleinschalige activiteiten georganiseerd door een 
buurthuis, een sportvereniging, boekenclub, etc. 
die een beperkt budget hebben.”

In het jaar dat Arris Blom lid werd van D66, werd Barack 
Obama beëdigd als president van de Verenigde Staten.  

Obama’s vernieuwende verkiezingscampagne was ongekend 
effectief en werd geroemd door voor- en tegenstanders.  

In 2012 begon de campagne voor zijn herverkiezing en dit 
keer was Arris Blom erbij. Nu is hij net terug van een  

bezoekje aan de herverkiezingscampagne van senator  
Mark Udall. Wat kunnen wij van de Amerikanen leren? 

Get out 
the vote!

Hoe kwam je in het campagneteam van Obama 
terecht? “De vriend van een goede, Amerikaanse 
vriendin van mij werkte voor Obama for Ameri-
ca in de staat Nevada. Toen ik mijn enthousiasme 
uitte voor Amerikaanse politiek en de Obama-
campagne, kon hij een plek voor mij regelen op 
het hoofdkantoor van de Obama-campagne in 
Chicago. Het duurde daarna nog enkele maanden 
– en veel papierwerk – voor ik uiteindelijk een  
definitief ‘ja’ uit Chicago ontving, en ik aan de 
slag kon.”

Wat moeten we ons voorstellen bij  
campaignen in Amerika?
“Ik ben in totaal drie keer in de Verenigde Staten 
geweest. De eerste keer was ik voor drie maanden 
bij Obama for America in Chicago, in het voorjaar 
van 2012. Toen was ik vooral een manusje-van-
alles. En ik was betrokken bij doelgroepenanaly-
ses. Obama heeft een zogenaamde ‘gesegregeer-
de’ campagne gevoerd; dat wil zeggen dat hij – in 
tegenstelling tot de Republikeinen, die een meer 
homogene kiezersgroep hebben – verschillende 
doelgroepen afzonderlijk aansprak. Met succes. 

Do’s & Don’ts
Campagnetips van Arris Blom

Do’s
   Geef een persoonlijke kleur aan  
je verhaal en herhaal je boodschap

   Voer gedegen dataonderzoek naar  
je kiezerspotentieel uit en zoek  
deze gericht op 

   Investeer in vrijwilligers
   Zorg voor meer betrokkenheid  
tussen kiezer en gekozene

   Zorg voor een goede combinatie  
van economische en immateriële  
thema’s

Don’ts
   Voer geen negatieve campagne  
tegen de persoon van je tegen-
standers

    Zoek geen politieke steunbetui-
ging vanuit het bedrijfsleven.  
Dat past (nog?) niet bij de Neder-
landse politieke cultuur

 Leden aan 
 het woord 

Arris Blom (tweede van links) tijdens 
de herverkiezingscampagne van 
senator Mark Udall in Colorado

Arris Blom (links) met vrijwilligers van de 
Obama-campagne 2012 in Wisconsin
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En wat moeten we vooral níet gebruiken?  
“Negative campaigning wordt veel toegepast en  
is uiterst functioneel in een tweepartijensysteem, 
zoals de vs die kennen. In Nederland, waar je na 
de verkiezingen coalities moet vormen, kan je dit 
maar beter niet doen. Een ander groot verschil: 
aan de andere kant van de oceaan worden (grote)  
bedrijven geacht zich politiek uit te spreken.  
Maar in Nederland zouden we toch raar staan te 
kijken als bijvoorbeeld Albert Heijn opeens een 
mening heeft over de Hedwigepolder – laat staat 
dat een dergelijke ‘commerciële’ mening wordt 
vertrouwd.”

Nog meer tips? “Het empathische vermogen 
van een kandidaat wordt daar veel serieuzer ge-
nomen dan hier. Het geven van een persoonlijke 
kleur aan je verhaal of aan het politieke onder-
werp, maakt de politiek – en dus ook de politieke 
campagne – een stuk beeldender. En kiezers ont-
houden deze beelden en het sentiment aanzien-
lijk beter dan droge beleidsmaterie. Tegelijker-
tijd leerde ik daar dat het loont om je boodschap 
steeds weer te herhalen. 

“Ook wordt er in de vs veel meer gedegen  
dataonderzoek gedaan. Vraag je af: waar wonen 
mijn kiezers? – zowel geografisch als per doel-
groep. D66 doet dit ook, maar wat we ons moeten 
afvragen is of wij die vervolgens ook voldoende 
gericht opzoeken. 
“Iets anders waar ik ook zeer van onder de indruk 
was: de tijd en moeite die de partij investeert in 
vrijwilligers. De Democraten in de vs beschikken 
over een grote pool van enthousiaste vrijwilligers.  
De betrokkenheid tussen kiezer en gekozene 
is daar ook groter dan hier; sommige van onze 
Tweede Kamerleden worden met slechts een 
handje vol stemmen verkozen en zijn daar ook 
niet direct afhankelijk van. In de vs heeft elke  
senator of afgevaardigde het persoonlijke man-
daat van zijn of haar kiezers nodig.” ■

De Obama- 
campagne
5 facts  
& figures

Hoeveel kost een 
presidentschapscampagne?
Obama heeft in 2008 een kleine 
800 miljoen dollar opgehaald.  
Een recordbedrag in Amerikaanse 
geschiedenis. Maar niet voor lang: 
in 2012 haalde zowel Obama als 
zijn Republikeinse tegenkandidaat 
Mitt Romney meer dan 1 miljard 
dollar op. Bron politico.org

Waaraan wordt het meeste  
geld uitgegeven?
In 2008 is zo’n 57% van het  
geld uitgegeven aan media.  
De rest ging voornamelijk op  
aan fundraising en salarissen.  
Bron opensecrets.org

Hoeveel mensen zijn er  
bij betrokken?
In 2012 deden zo’n 2,2 miljoen 
vrijwilligers en zo’n 4.000 betaalde 
medewerkers mee aan de cam-
pagne. Bron techpresident.com

Hoe lang duurt een campagne?
Obama kondigde op 10 februari 
2007 aan dat hij zich verkiesbaar 
zou stellen voor het president-
schap. Vanaf dat moment barstte 
de campagne los voor de Prima-
ries (voornaamste tegenkandidaat: 
voormalig First Lady Hillary Clin-
ton) en later de General Election.  
De verkiezingen hadden plaats 
op 4 november 2008. Zijn eerste 
campagne heeft dus 1 jaar en 9 
maanden geduurd.

Wat zijn de belangrijkste  
campagne-activiteiten?
Zeer vernieuwend was de inten-
sieve social media campagne 
van het Obama-team in 2008. 
Daarnaast blijven de traditione-
le tv-commercials van erg groot 
belang. De drie televisiedebatten 
tussen de twee presidentskandi-
daten worden ook zeer goed be-
keken, inclusief de analyses.

Democraat

essay
tekst

Van Mierlo Stichting
33

In de aanloop naar de verkiezingen voor de Provinciale  
Staten op 18 maart, wijst Frank van Mil u graag op een  
recent essay over de Richtingwijzer Denk en handel  
internationaal. Want je hoeft niet van (verre) reizen te 
houden om toch met open blik over de eigen grenzen  
– van je wijk, dorp, provincie of land – heen te kijken.

Het belang van 
internationaal denken

en handelen

Kijk over 
je grenzen!

Arris Blom: “De Headquarters van Obama for America is enorm beveiligd;  
je moet door drie veiligheidspoortje en elke keer je identiteitsbewijs laten zien.  

Maar als het laatste poortje opengaat en je bij het campagneteam binnenkomt,  
voel je je in een soort politiek ‘walhalla’: met ruim 600 medewerkers en  

vrijwilligers bruist het daar van de positieve energie.”

Recruiter, Vlissingen—“Meer provincies buiten de Randstad hebben dezelfde problemen als Zeeland, zoals 
vergrijzing en grensproblematiek. Het is goed om daar alert op te zijn, maar ook op het onder de aandacht 
brengen van onze toeristische kwaliteiten, zorgen voor goede faciliteiten, het organiseren van festivals en 
anderzijds het onder de aandacht brengen van de rust en kleinschaligheid.”

 Atyna Janse [54] 
 Leden aan 
 het woord 

Door Frank van Mil
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ereldwijde klimaatverandering, 
de toenemende macht van China, 
dreiging van is of het conflict op 
de Krim; het lijkt erop dat onze le-

vens meer dan ooit worden beïnvloed door inter-
nationale ontwikkelingen. Al sinds de oprichting 
kenmerkt D66 zich als een partij met open blik, 
met oog voor de wereld om ons heen. Een van de 
vijf richtingwijzers luidt niet voor niets: Denk en 
handel internationaal. 
De Mr. Hans van Mierlo Stichting bracht tijdens 
de Marchantlezing 2014 een essay uit over deze 
richtingwijzer, z’n verbinding met het sociaal- 
liberale gedachtegoed, en over wat zo’n credo in-
houdt voor onze kijk op internationale politiek. 

Wees nieuwsgierig naar de buitenwereld!
Internationale verbondenheid en een open blik 
hebben de wereld veel opgeleverd. Nog nooit wa-
ren zoveel mensen gevoed en gezond; nog nooit 
werden zoveel mensen geschoold. Dit is mede 
veroorzaakt doordat internationale handel wel-
vaart wereldwijd heeft vergroot, en doordat in-
ternationale samenwerking een – in historisch 
perspectief – stabiele wereldorde mogelijk maakt, 
ondanks alle conflicten die er zijn.
De richtingwijzer Denk en handel internationaal 
begint voor D66 niettemin dicht bij huis en gaat 
dan ook over meer dan vraagstukken als ‘ingrij-
pen in Syrië’ of ‘het hervormen van de vn’. Het 
staat aan de basis van de manier waarop we naar 
de wereld kijken, en is een oproep aan mensen 
om een open houding aan te nemen ten opzichte 
van mensen en ontwikkelingen om je heen. Het 
is een oproep om met een open blik over de eigen 
grenzen heen te kijken.
Dit hoeven niet per se landsgrenzen te zijn, maar 
kunnen ook gemeente- of zelfs wijkgrenzen zijn. 
Je hoeft niet van reizen te houden om toch de 
open houding te hebben die we in deze richting-
wijzer propageren. Het is goed mogelijk om het 
reizen maar ongemakkelijk en gedoe te vinden, 

en toch een open houding te hebben ten opzichte 
van verschillen en zaken die ‘anders’ zijn. En net 
zo goed is het denkbaar dat mensen de hele we-
reld afreizen en er toch een gesloten wereldbeeld 
op na houden.
Een open houding betekent dus ook over je fi-
guurlijke grenzen heen kijken. Wees nieuwsgie-
rig naar de buitenwereld! Vraag jezelf bijvoor-
beeld af: ‘Met welke problemen kampen mensen 
in Afrika?’, ‘Hoe heeft mijn handelen (of dat van 
mijn regering) invloed op het leven daar?’ 

Vrijheid, voor iedereen
Voor sociaal-liberalen staan het individu en de in-
dividuele vrijheid en verantwoordelijkheid cen-
traal, maar dit gaat altijd uit van het besef dat indi-
viduen geen eilanden zijn; ze zijn verbonden met 
anderen. Dit gevoel voor lotsverbondenheid met 
alle mensen wordt ook wel een universalistische 
kijk op de mens genoemd. Je richt je meer op wat 
mensen bindt dan op wat hen onderscheidt. Het 
sociaal-liberale streven naar vrijheid voor alle in-
dividuen is hier onlosmakelijk mee verbonden.
Daarom zijn mensenrechten en internationale sa-
menwerking zo belangrijk voor sociaal-liberalen. 
Gaandeweg zijn veel internationale kwesties, als 
klimaat en internationale migratie, te groot ge-
worden om door individuele landen opgelost te 
kunnen worden. De vrijheid van individuen in 
landen overal op de wereld kan versterkt worden 
wanneer staten onderling samenwerken. 
De open houding waarmee we invulling geven 
aan lotsverbondenheid ondersteunt ons poli-
tieke streven naar vrijheid voor allen, ongeacht 
waar men leeft. In het geval van de internationale 
betrekkingen leidt dit tot het nastreven van een 
wereldsysteem dat zich niet alleen richt op in-
terstatelijke politiek, maar ook op internationale 
samenwerking en op non-statelijke organisaties. 
Het handhaven en liever nog versterken van een 
internationale rechtsorde die individuele vrijheid 
versterkt is een fundamenteel sociaal-liberaal 
doel. We zijn ervan overtuigd dat dit niet alleen 
goed is voor mensen elders, maar op de lange ter-
mijn ook bijdraagt aan onze eigen vrijheid.

Net als de andere D66-richtingwijzers biedt ook 
Denk en handel internationaal geen kant-en-klare 
oplossingen. Het is een opdracht aan iedereen  
om de eigen overtuigingen krachtig te onder-
bouwen en een open geest te hebben. Grensover-
schrijdend denken staat niet gelijk aan denken  
dat er geen grenzen meer zijn. Met behulp van 
een open houding kun je omgaan met grenzen 
zonder ze te negeren. 

Frank van Mil is wetenschappelijk directeur  
van de Mr. Hans van Mierlo Stichting.

Literatuur
VMS (2014). Denk en handel internationaal:  
sociaal-liberale grensverkenningen. Den Haag: 
Mr. Hans van Mierlo Stichting.

Het essay Denk en handel internationaal is  
verkrijgbaar via d66webshop.nl/nl/literatuur

Van opgelegde naar 
oprechte participatie

Wat is de stand van Nederland? We hoeven 
volgens sommigen alleen maar naar de vele 
initiatieven van mensen onderling te kijken 
– de buurtinitiatieven, de broodfondsen, de 
duurzame energiecoöperaties – om te con-
cluderen dat het prima met ons gaat. Burgers 
wachten niet langer op de overheid en kun-
nen met elkaar veel voor elkaar boksen: Het 
gaat goed! Tegelijkertijd bestaat er naast dit 
positieve verhaal ook een ander verhaal over 
Nederland. Er is sprake van een wijdverspreid 
maatschappelijk onbehagen en de meerder-
heid van de Nederlanders meent dat het met 
Nederland de verkeerde kant op gaat: Het  
gaat slecht! 
Twee ogenschijnlijk onverenigbare verhalen, 
die echter toch meer overeenkomsten hebben 
dan op het eerste gezicht lijkt, betoogt Corina 
Hendriks.

Corina Hendriks is wetenschappelijk  
medewerker van de Van Mierlo Stichting (VMS) 
en hoofdredacteur van Idee, het politiek-
wetenschappelijk tijdschrift van de Van Mierlo 
Stichting (www.d66.nl/idee).

Auteur Corina Hendriks
Uitgever Boom Lemma uitgevers
Paperback, 135 pag.
ISBN 978-94-6236-498-1

€ 18,50 
www.d66webshop.nl/nl/literatuur
www.boomlemma.nl

“ Gaandeweg zijn veel 
internationale kwesties, als 
klimaat en internationale 
migratie, te groot geworden 
om door individuele landen 
opgelost te kunnen worden”

W

Save the date

De Van Mierlo Stichting (VMS) is het onafhankelijke wetenschap-
pelijk bureau van D66 voor het sociaal-liberaal gedachtegoed. 
Naast het op regelmatige basis publiceren van essays en rappor-
ten over een verscheidenheid aan thema’s, organiseert de Van 
Mierlo Stichting ieder jaar de Marchantlezing (najaar) en het Van 
Mierlo Symposium (voorjaar), en draagt ze bij aan de opleidingen 
van D66 over het gedachtegoed. Ook geeft ze zes keer per jaar het 
tijdschrift Idee uit. 

vanmierlostichting.d66.nl

35Democraat

Boekhandel VMS

Van Mierlo
symposium 2015
22 mei
Utrecht

vanmierlostichting.d66.nl/agenda
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Gerechtssecretaris gerechtshof Amsterdam, Meteren — “Naast democratische legitimatie, stem ik  
omdat de provincie belangrijk is voor stimulering van de regionale economie. Er wordt veel  
bereikt met de inzet van revolverende fondsen. Daarnaast vind ik de (veiligheid van) provinciale 
wegen en bereikbaarheid een belangrijke taak, zeker voor een grote provincie als Gelderland.”

 Ashley Karsemeijer [27]  Gelderland 
Fractiemedewerker D66 Arnhem, Arnhem — “Gelderland heeft behoefte aan een partij voor wie groen meer is 
dan agrarisch landschap, economie meer is dan korte-termijn lapmiddelen en cultuur meer is dan gebou-
wen. Een partij die zich uit durft te spreken tegen (religieuze) intolerantie en xenofobie. Als schakel tussen 
Randstad en Duitsland, kan Gelderland niet zonder een partij die onomwonden ‘ja’ zegt tegen Europa.”

 Michiel Steenvoort [39] 

in november ook een bezoek gebracht aan 
een Steve Jobs-school in Sneek. Aansluitend 
hielden we een bijeenkomst over onder 
meer de digitale ontwikkelingen binnen het 
onderwijs. In maart zal de thema-afdeling een 
bijeenkomst organiseren in Amsterdam, over 
de doorstroom binnen het mbo en hbo. 

Zin om mee te praten? 
Houd onze agenda in de gaten en kom langs! 
Voor meer informatie: neem contact met ons 
op via secretaris@d66onderwijs.nl of kijk op 
de website.

onderwijs.d66.nl

Democraat
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Ruimte en 
Mobiliteit
De thema-afdeling Ruimte en Mobiliteit 
heeft op 21 november j.l. een D66 Ruim-
telijke Agenda aangeboden aan Tweede 
Kamerlid Stientje van Veldhoven (zie foto) 
en Frank van Mil, directeur van de Van 
Mierlo Stichting. 

In deze Ruimtelijke Agenda worden Sin-
gapore, Vancouver en Madrid gebruikt als 

aansprekende voorbeelden voor Nederland. 
Topkwaliteit van instellingen (Singapore), 
woon-, werk- en leefomgeving (Vancouver) en 
een goed vervoerssysteem (Madrid) spreken 
aan. Ook de ontwerpinzet voor water en stad 
van Nederlanders in New York (Rebuild by 
Design) heeft de thema-afdeling Ruimte en 
Mobiliteit omarmd.

De thema-afdeling kiest voor versterking 
van de economische kracht van de stad en 
kwaliteitsverbetering op het platteland. Daar-
bij passen hogere bebouwingsdichtheden, 
ruimte voor innovaties en een actief beheer 

van de openbare ruimte en (soms leegstaand) 
vastgoed voor steeds nieuwe gebruikers, in-
clusief – waar nodig – transformatie en sloop. 
Dit is misschien wel de grootste opgave voor 
de komende tijd.

Europese bril
In haar reactie sloot D66-Kamerlid Stientje 
van Veldhoven aan bij de inhoud van de 
Agenda. Ze adviseert de ontwikkeling in stad 
en land met een Europese bril te bekijken. 
Keynote spreker Wim Derksen, voormalig 
directeur Ruimtelijk Planbureau, gaf aan D66 
bij uitstek de partij te vinden voor antwoorden 
op de ruimtelijke gevolgen van toekomstige 
ontwikkelingen in circulaire economie, kli-
maatadaptie, mobiliteit en tal van maatschap-
pelijke vernieuwingen. D66-gedeputeerde 
Han Weber (Zuid-Holland) pleitte voor een 
adaptieve ruimtelijke strategie en Jonge De-
mocraat Wiebe Jansen richtte zich vooral op 
een onderscheidende, vernieuwende aanpak 
van stedelijke ontwikkeling, openbaar vervoer 
met oog voor internationale samenhang.

De komende periode wordt de agenda per 
onderwerp uitgewerkt. Meer informatie kunt 
u krijgen via Aart Karssen aart.karssen@
D66overijssel.nl (t. 06 22 237 427) of Bart Vink 
bart.vink@live.nl (t. 06 15 017 850). 

d66.nl/partij/thema-afdelingen/
ruimte-en-mobiliteit

Onderwijs & 
Wetenschap
Sinds vorig jaar heeft de thema-afdeling 
Onderwijs & Wetenschap een nieuw 
bestuur. Zij sturen de thema-afdeling en  
de twee werkgroepen – Hoger Onderwijs  
& Wetenschap en Lokale Onderwijs  
Politiek (LOP) – aan. Waar houdt de  
thema-afdeling zich zoal mee bezig?

Op het 100ste partijcongres, dat op 1 novem-
ber 2014 plaatshad in Den Bosch, werd een 

motie aangenomen waarin de Tweede Kamer 
wordt oproepen om zich in te zetten voor 
meer aandacht voor persoonlijkheidsontwik-
keling van jongeren op middelbare scholen. 
De bedenkers van deze motie willen dat 
scholen iets aan die persoonlijkheidsontwik-
keling van leerlingen moeten doen. Vanuit het 
belang van het kind. 

Gebeurt dat nu dan niet? Op dit moment is 
er sprake van een diversiteit hierin, waarbij 
de ene school het accent legt op persoonlijk-
heidsontwikkeling en de andere school het 
accent legt op de meer cognitieve ontwik-
keling. Ouders zouden daarmee de vrijheid  

hebben om die school uit te kiezen die 
voorziet in de behoefte van hun kind.  
Scholen hebben de vrijheid om te kiezen  
voor een identiteit. 

Visieontwikkeling 
Vinden we als D66 dat ‘persoonlijkheidsont-
wikkeling’ opgenomen dient te worden in het 
schoolcurriculum? Wat houdt die gewenste 
‘persoonlijke ontwikkeling’ dan precies in? 
En wie bepaalt of een leerling voldoet aan die 
persoonlijke ontwikkeling? 
Als thema-afdeling Onderwijs en Wetenschap 
werken we aan visieontwikkeling. Niet alleen 
over dit onderwerp, natuurlijk. Zo hebben we 

V/M rechten
Thema-afdeling Vrouwen-Mannen- 
Mensenrechten – kortweg: V/M rechten 
D66 – houdt zich bezig met thema’s 
rondom arbeidsparticipatie, arbeid en 
zorg, emancipatie en diversiteit. Zij komt 
regelmatig bij elkaar in expertsessies. 

Afgelopen jaar had het thema ‘duurzaam 
arbeidsmarktperspectief’ onze bijzondere 
aandacht. De generatie die momenteel 40 
jaar is, draait nog zeker 25-30 jaar mee op de 
arbeidsmarkt. Doel van een van de expertses-

sies was om tot aanbevelingen te komen om 
de huidige gang van zaken te doorbreken en 
hen efficiënt in te zetten op de arbeidsmarkt. 
Hoofdspreker daarbij was Joop Schippers, 
hoogleraar arbeidseconomie. Men kwam met  
oplossingen voor de korte termijn (voor de hui- 
dige werkzoekenden) en voor de lange termijn 
(voor de volgende generaties 40-plussers). 

De aanbevelingen:
Het aantal banen moet vergroot worden. 
Dit kan mede bereikt worden door burgers 
meer ruimte te geven om zelf initiatieven te 
nemen, als overheid werk in tijd naar voren te 
halen (boekhoudkundig neutraal) en publieke 

investeringen te doen die geld opleveren (bijv. 
glasvezelnetwerk, infrastructuur of onderwijs).
Daarnaast zouden de sociale rechten bij 
nieuw werk beter gegarandeerd moeten 
worden, met name voor zzp’ers. Ook zou er 
gewerkt moeten worden aan beeldvorming. 
Werkgevers moeten ook meer bewust wor- 
den gemaakt van de voordelen van leeftijd-
diversiteit op de werkvloer en gestimuleerd 
moeten worden om 40-plussers en jongeren 
in projecten aan elkaar te koppelen. 

Een leven lang leren
Onderwijs faciliteren en gangbaar maken dat 
iedereen vroegtijdig naar relevante cursussen 
en opleidingen blijft gaan is van wezenlijk 
belang. Daarbij zouden werkenden (werkne-
mers én zelfstandigen) gestimuleerd moeten 
worden om regelmatig en in ieder geval rond 
hun 40ste jaar, na te gaan wat hun arbeids-
marktperspectief is de komende 30 jaar – wat 
ze willen doen en hoe ze dat willen bereiken. 
Dit vergt input van zowel de werkende als 
de werk- respectievelijk opdrachtgever in de 
vorm van bijvoorbeeld een loopbaanadvies 
door een HR-deskundige.

Voor meer informatie over V/M rechten kun 
je contact opnemen met Mirande Smidt, 
voorzitter: m.r.smidt@planet.nl of kijk op de 
website.

d66.nl/partij/thema-afdelingen/
vrouwen-mannen-mensenrechten

Leren
Experimenteren

Innoveren

 Leden aan 
 het woord 

Voorzitter Aart Karssen en  
Kamerlid Stientje van Veldhoven



@MatthijsvMilt

Student communicatiewetenschappen, Rosmalen — “Een van de belangrijkste taken van de provincie vind ik  
de ruimtelijke ordening en natuurbeheer. Er moet een goede balans zijn tussen steden/dorpen en natuur-
gebieden. Verrommeling van het landschap en het steeds voller bouwen van de provincie met panden die 
elders leeg staan, is weggegooid geld en bovenal zonde van de toch al beperkte ruimte in Brabant.”

 Ivo van Heck [22]  Noord- 
 Brabant Werkzaam in bankwezen, Tilburg — “Helaas moet ik bekennen dat ik vooral de landelijke en gemeentelijke 

politiek volg, en de provincie niet. Ik ga wel stemmen op 18 maart omdat ik het groot voorrecht vind om te 
mogen stemmen en in een democratisch land te leven. Verder vind ik de zetelverdeling in de Eerste kamer,  
die uiteindelijk bepaald wordt door de Provinciale Staten, heel belangrijk.”

 Mirabelle Fouchier [44] 

Democraat

maak kennis met
tekst

Matthijs van Milte
foto

Sebastiaan ter Burg
38

nburg

Bij de Europese parlementsverkiezingen van 22 mei 2014 
kozen de meeste Nederlanders voor het pro-Europese 
D66-geluid. Daardoor kon D66 – naast Sophie in ’t Veld, 
Gerben-Jan Gerbrandy en Marietje Schaake – een extra 
kandidaat naar Brussel sturen: Matthijs van Miltenburg. 
Een kennismaking met onze nummer 4 in dertig tweets.

39

 Leden aan 
 het woord 

Matthijs 
van  
Miltenburg 
Den Bosch,  
Nederland
42 jaar

@MatthijsvMilt
@D66 Lid van  
het Europees 
Parlement
europa.d66.nl
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Docent scheikunde en fotograaf, Hellevoetsluis — “De eerste reden dat ik ga stemmen: ik héb het recht om te 
stemmen, dat zal ik gebruiken ook. Ten tweede liggen de provinciale standpunten van D66, zoals duur-
zaamheid en economische ontwikkeling, in lijn met mijn eigen mening. Ten derde moeten we in de Eerste 
Kamer een sterkere positie opbouwen, zodat we meer van onze standpunten kunnen realiseren.”

 Jan Remmert Fröling [51]  Zuid- 
 Holland Masterstudent Management van de publieke sector, Den Haag — “Ik vond jeugdzorg altijd een belangrijk  

verkiezingsonderwerp, maar de jeugdzorg verhuist nu van de provincie naar de gemeentes. Ik vind het 
belangrijk dat de transitie goed verloopt, dus daar let ik op. Maar ik stem 18 maart vooral omdat de  
Eerste Kamer getrapt wordt gekozen door de Provinciale Statenleden. Eigenlijk telt je stem dus dubbel.” 

 Jasmijn Sjouke [23] 

Democraat
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Campagne 
Kickoff 
Doe mee!Op zaterdag 28 februari trapt D66 in Utrecht haar 

campagne af voor de Provinciale Statenverkiezingen 
van 18 maart a.s.

De prachtige campagnebus zal – net als vorig jaar – weer op tientallen plaatsen stoppen voor 
flyeracties, werkbezoeken en andere campagneactiviteiten. Kamerleden en Europarlementariërs 
helpen het campagneteam en de regionale D66-afdelingen om zoveel mogelijk kiezers naar de 
stembus te krijgen op 18 maart. Wij kunnen uw steun en inzet daar goed bij gebruiken! Weinig 
tijd? Hang in elk geval de campagneposter (in het hart van dit nummer) voor uw deur of raam en 
kijk eens op: www.d66.nl/nul-uren-vrijwilliger

Meedoen aan de campagne voor de Provinciale Statenverkiezingen? 
Kijk op www.d66.nl/doe-mee of stuur een mailtje naar campagne@d66.nl 

Op zaterdag 1 november vond het 100ste  
D66-congres plaats in Congrescentrum 1931  
in ’s-Hertogenbosch. 

Het 100ste partijcongres van D66 stond in het teken 
van terugblikken en vooruitkijken. In het bijzonder 
werd stilgestaan bij het tragische overlijden van 
Els Borst op 8 februari 2014. Partijvoorzitter Fleur 
Gräper kondigde na afloop van de herdenking de 
oprichting van het ‘Els Borst Netwerk’ aan; een initi-
atief ter ondersteuning van vrouwen in de politiek.
Verder konden bezoekers genieten van histori-
sche congresfilmpjes, -foto’s en -attributen en 
luisteren naar inspirerende toespraken van o.a. 
oud-partijleider Jan Terlouw en lijsttrekker voor 
de Eerste Kamerverkiezingen Thom de Graaf. 
Partijleider Alexander Pechtold sloot het congres 
traditiegetrouw af met zijn congresspeech. Met ruim 
2000 aanwezige leden was dit het drukst bezochte 
(reguliere) D66-congres ooit. 

Kijk op www.d66.nl/congres-100 voor meer  
informatie over besluiten en moties of om de 
toespraken terug te lezen.

Drukbezocht
jubileumcongres

Historisch  
affiche onthuld
D66 heeft een belangrijk stuk 
partijhistorie verworven tijdens 
een veiling in Hoorn. 

D66-leider Alexander Pechtold werd 
via Twitter gewezen op de veiling van 
een bijzonder affiche bij veilinghuis 
Van Sabben Poster Auctions in Hoorn.  
De verkiezingsposter uit 1922 van 
de Vrijzinnig-Democratische Bond 
(VDB), de voorloper van D66, werd 
afgehamerd op 600 euro. Pechtold: 
“Ik dacht ‘die moet de partij hebben’. 
D66 bestaat volgend jaar 50 jaar. 
We zullen dan uitgebreid stilstaan bij 
onze geschiedenis en de VDB speelt 
daarin een belangrijke rol.” 

Op 22 januari  
werd het af- 
fiche officieel 
onthuld tij- 
dens de jaar- 

lijkse D66-reünie van oud-parlemen-
tariërs en oud-bewindspersonen. 
V.l.n.r.: Udo Boersma (Van Sabben 
Poster Auctions), historicus Meine-
Henk Klijnsma, oud-Eerste Kamerlid 
Hanneke Gelderblom en Alexander 
Pechtold.

Groeitour neemt het stokje over van de 
Agenda2020-tournee. 
Afgelopen oktober organiseerde de landelijke 
Permanente Programmacommissie (PPC) de 
Agenda2020-tournee. Tweede Kamerleden 
Steven van Weyenberg, Wouter Koolmees en 
Kees Verhoeven gingen samen met de PPC 
in gesprek met leden over de D66-ideeën 
voor de toekomst. Dit leidde tot geanimeerde 
gesprekken en waardevolle input voor deze 
toekomstagenda. De eerste ideeën heeft de 
Tweede Kamerfractie al tijdens de Algemene 
Beschouwingen ingebracht. Voortbouwend 
op dit succes heeft de Groeitour (zie pagina 
44) het stokje overgenomen. 

Meer informatie over Agenda2020? 
Mail Jieskje Hollander: j.hollander@d66.nl

EU Masterclass
Nieuwe EU Masterclass-commissie  
biedt steun en input bij D66-evenementen 
over Europa. 
De nieuwe EU Masterclass-commissie is 
opgericht door leden van de afdeling  
België & Luxemburg en huist in Brussel.  
De commissie heeft als doel het onder- 
steunen van D66-commissies en afdelingen 
bij de organisatie van evenementen met de  
EU of Europa als onderwerp. Hiervoor bena-
deren zij sprekers met een Europese focus  
en leveren zijn inhoudelijke informatie.  
Daarnaast organiseert de commissie zelf  
ook bijeenkomsten in Brussel.

Interesse? 
Stuur een mail naar: 
masterclasses@d66brussel.eu

Nieuwe voorzitter VMS  
Jan-Willem Holtslag 

Jan-Willem Holtslag (1948) volgt daarmee Eerste Kamerlid Joris Backer op, 
die de Van Mierlo Stichting vanaf 2008 (toen nog onder de naam: Stichting 
Kenniscentrum D66) voorzat. Hiervoor was Holtslag o.a. actief als secretaris-
generaal van het ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties en 
adviserend lid van het van de Wetenschappelijke Raad voor het Regerings-
beleid (WRR). Holtslag is D66-lid sinds de oprichting van de partij.

Agenda2020

D66 ook grootste 
in Den Bosch
Op 19 november 2014 vonden 
herindelingsverkiezingen plaats  
in zes gemeenten.

De lokale D66-afdelingen in ’s-Her-
togenbosch, Oss, Krimpenerwaard, 
Nissewaard, Alkmaar en Berg en Dal 
behaalden mooie resultaten; in Den 
Bosch werd D66 zelfs de grootste. 
De hoofdstad van Noord-Brabant 
mag dus worden toegevoegd aan de 
historische reeks overwinningen van 
19 maart 2014, waarbij 12 van de 20 
grootste gemeenten groen kleurden.

Nieuw 
ledenrecord!

Het aantal leden van D66 nam  
in 2014 toe van 23.767 tot 25.190; 
een stijging van 6%. 
 
Hiermee stijgt het ledental van D66 
voor het zevende achtereenvol-
gende jaar en bereikt de partij een 
nieuw ledenrecord. Partijvoorzitter 
Fleur Gräper: “D66 zet sterk in op 
het werven van nieuwe leden, omdat 
we zo veel mogelijk geworteld willen 
zijn in de samenleving. De afgelopen 
jaren werden met name tieners, 
twintigers en dertigers lid, maar ik 
ben blij dat daar nu steeds meer 
veertigers, vijftigers en zestigers bij 
komen. Ook het aantal vrouwen 
neemt toe, maar nog steeds is een 
ruime meerderheid van de nieuwe 
leden man. Mijn ambitie is om ook 
hierin meer evenwicht te brengen en 
vrouwen te prikkelen om politiek 
actief te worden.”

SAVE THE DATE

Meer informatie over  
het 101ste D66-congres vindt u op
www.d66.nl/congres-101

Congres101
zaterdag 18 april 2015
Van Nelle Ontwerpfabriek
Rotterdam

 Leden aan 
 het woord 
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Communicatiemanager en raadslid, Weesp — “Wij wonen ten zuiden van Amsterdam en ten  
noorden van Utrecht; de Bermudadriehoek van files in Nederland. De balans tussen bereik-
baarheid en milieu is delicaat en vraagt om behoedzaam, deskundig beleid. De provincie  
weet balans te houden tussen de belangen van de steden en de landelijke gebieden.”

 Saskia ter Kuile [53]  Noord-  
 Holland 

uit de vereniging 42 43

 Menno Witteveen (60) 
 Den Haag 

Van 2004 tot 2011 was Menno  
Witteveen penningmeester van  
het Landelijk Bestuur van D66. 

Daarnaast is hij lid van Club66, een groep dona-
teurs die structureel en substantieel bijdraagt aan 
de ondersteuning van D66-opleidingstrajecten en 
publicaties van de Van Mierlo Stichting.

U bent lid van Club66 en daarnaast doneert u ook aan 
de lopende campagnekas. Waarom? “D66 is ondanks 
de groei nog steeds een relatief kleine partij – qua 
leden – en de overheidssubsidie voor politieke partijen 
is de afgelopen jaren met zo’n 20 procent afgenomen. 
Dat betekent dat D66 – zonder extra inkomsten – onvol-
doende financiële slagkracht heeft om haar boodschap, 
haar gezicht, naar buiten toe vorm te geven.” 

Maar het gaat toch juist hartstikke goed met D66? 
“Jazeker. Maar D66 is een heel mager beestje in ver-
gelijking tot haar concurrenten, onze campagnekas 
is bijvoorbeeld een fractie van wat de VVD tot haar 
beschikking heeft. Voor de aankomende verkiezingen 
heeft D66 slechts vijf cent per kiezer in kas. Daarmee kun 
je die extra slag, die nodig is om tot de vier grote partijen 
te behoren, eigenlijk niet maken.”

Dus moeten leden meer doneren? “Leden met geld 
moeten meer geven. En de partij moet meer durven 
vrágen. Ik denk dat veel leden niet eens wéten met 
wat voor kleine begroting en bezetting D66 haar werk 
eigenlijk doet. Een typisch Nederlands probleem, 

Harrie Jongedijk

Op 4 oktober 2014 is één van de 37 oprichters van D66  
– Harrie Jongedijk – op 83-jarige leeftijd overleden.  
Harrie Jongedijk was in de periode vóór 1966 actief binnen 
de jovd en de vvd, maar stond zeer kritisch tegenover de 
partij. Toen hij in 1966 vanuit de groep van Van Mierlo en 
Gruyters de uitnodiging kreeg om deel te nemen aan de  
oprichting van een nieuwe partij, aarzelde hij geen mo-
ment. Als gevolg hiervan reisde hij, evenals de andere  
initiatiefnemers, acht maanden lang drie keer per week  
naar Amsterdam om te vergaderen over de grondslagen  
van de nieuwe partij. Hij beschouwde D66 daarbij als de  
hedendaagse opvolger van de Vrijzinnig-Democratische 
Bond, met welk gedachtegoed hij zich verwant voelde. 
D66 is Jongedijk veel dank verschuldigd voor zijn aandeel 
in de opbouw van de politieke standpunten, voor zijn  
principieel-ethische bijdragen en voor zijn langdurige  
inzet en loyaliteit! 

Erwin Nypels, medeoprichter, lid van het eerste hoofdbestuur,  

oud-Tweede Kamerlid en oud-minister D66

Bart J. Robbers

Bart Robbers, wie kende hem niet. Vanaf de jaren tachtig 
was hij bijzonder actief voor D66 in en voor Amsterdam  
en het land. Liefst als voorzitter en als hij dat niet was dan 
deed hij alsof hij dat was. Omdat hij eigenwijs was, in de 
goede zin des woords. 
In de gloriejaren van 1990-1998 was hij D66-fractievoor-
zitter in de Amsterdamse gemeenteraad. In de jaren dat  
het minder ging met de partij liep hij niet weg. In de jaren 
tachtig nam hij verantwoordelijkheid door het Amster-
damse bestuursvoorzitterschap op zich te nemen en ver-
nieuwingen door te voeren. En dat deed hij in de voor  
D66 moeilijke jaren 2000 weer in het Landelijk Bestuur. 
Bijzonder verguld was Bart toen hij op het voorjaarscongres 
van 2014 de Jan Glastra van Loon-penning kreeg uitgereikt 
als waardering voor zijn vele verdiensten voor D66.

Lees de volledige tekst van Boudewijn Oranje en Frans van  

Drimmelen op d66.nl/bart-robbers

zuidland  
2 december 1941

amsterdam
13 januari 2015

leeuwarden  
25 februari 1931 

wassenaar
4 oktober 2014

— in memoriam —

U maakt het verschil!

“ D66 is een heel mager beestje”

 Invloedrijkste 
Nederlander
Oud-D66-minister Hans Wijers (63) is de 
nieuwe aanvoerder van de Volkskrant  
Top 200 van invloedrijkste Nederlanders. 

Hans Wijers – D66-lid sinds 1976 – volgt daar-
mee Bernard Wientjes op, die vier jaar op rij de 
invloedrijkste Nederlander was. Hans Wijers was 
D66-minister van Economische Zaken in het 
eerste kabinet-Kok (1994-1998). Daarna trok hij 
zich terug uit de politiek en vervolgde zijn carrière 
in het bedrijfsleven als topman van Akzo Nobel. 
Momenteel is hij commissaris bij Shell, Heineken 
en Ajax en voorzitter van Natuurmonumenten. 

Naast ledencontributie en overheidssubsidie vormt 
fondsenwerving de derde – zeer belangrijke – financiële 
pijler onder de partijkas van D66. Want: zonder deze 
inkomsten geen krachtige campagne of professionele 
talentontwikkeling. Club66-lid Menno Witteveen en 
D66-talent Anne van Veenstra leggen het graag uit.

overigens. Als je onze partijbegrotingen vergelijkt met 
die van Duitsland, of zelfs België, dan zie je meteen het 
verschil. Wij zijn in Nederland zo gewend om van de tiet 
van de overheid te drinken, dat we vaak vergeten dat 
we ook een eigen verantwoordelijkheid hebben. Wil je 
dat D66 meer slagkracht krijgt, dan zal je daar aan bij 
moeten dragen.” 

 Anne van Veenstra (33) 
 Rotterdam 

Anne van Veenstra werd vorig jaar 
door de leden gekozen als afde-
lingsvoorzitter van D66 Rotterdam. 

Zij nam deel aan het talentenprogramma Route66 en 
de topkadertraject ‘Driebergen’, die beide voor een 
belangrijk deel gefinancierd worden door Club66. 

Hoe kwam je bij D66 terecht? “Ik wilde graag wat be-
tekenen voor mijn stad Rotterdam en de ideeën van D66 
op het gebied van onderwijs spraken me erg aan. Ik werd 
lid van D66 en nam deel aan een serie masterclasses van 
de lokale afdeling; laagdrempelige bijeenkomsten voor 
nieuwe leden. Ik vond dat zo leuk, dat ik steeds vaker 
bij bijeenkomsten en borrels kwam en actief werd bij de 
lokale campagnes.”

En toen dacht je: ik wil meer! “Ja! Ik meldde me in 
diezelfde periode aan voor Route66, een talenten-
programma voor jonge D66’ers. Ik zat in de tweede 
lichting, het programma was nog vrij nieuw. Dat was 
ook de charme en het succes ervan; we moesten het 
programma zelf, met dat groepje van 40 enthousiaste 
mensen, vormgeven. Later werd ik bestuurslid van 
Route66, en daarna werd ik uitgenodigd om deel te 
nemen aan het ‘Driebergen’-programma. Dat heb ik 
vorig jaar afgerond.”

Waarom waren die trainingen belangrijk voor jou? 
“Je bouwt een relevant netwerk op en je kijkt met een 
professionele blik naar jezelf en naar je functioneren. 
Veel mensen die zich voor D66 inzetten zijn vrijwilligers 
– net als ik, en het is belangrijk dat die goed getraind 
worden. Belangrijk voor jezelf, maar ook voor D66 als 
politieke vereniging.”

“ Bestuurders moeten goed 
getraind worden”

Democraat

fondsenwerving

Meer weten?

Over Club66?
Neem contact op met 
Michiel Verkoulen, 
Landelijk Bestuurs-
lid Fondsenwerving: 
m.verkoulen@d66.nl 

Over eenmalig  
doneren of periodiek 
schenken?  
Kijk op: d66.nl/doneren

Over opleidingen of 
talentontwikkeling?
Kijk op: d66.nl/een- 
leven-lang-leren

        Meest effectieve 
Kamerlid

D66-Tweede Kamerlid Vera Bergkamp is het 
meest ‘effectieve Kamerlid’ van 2014. 

Van alle 150 Kamerleden wist Vera Bergkamp de
meeste moties en amendementen aangenomen 
te krijgen. Hierdoor was ze in staat wetgeving aan  
te passen of het kabinet tot een andere koers te  
dwingen, zoals bij de behandeling van de Wet 
Langdurige Zorg. Dat blijkt uit de jaarlijkse analy- 
se van Kamerstukken door De Persdienst. Naast 
Bergkamp staan nog twee D66’ers in de top tien: 
Stientje van Veldhoven en Steven van Weyenberg 
staan op respectievelijk plek vier en vijf.

Sociaal dienstverlener, Enkhuizen — “Ik vind elke verkiezing belangrijk, want stemmen is een demo-
cratisch recht. Dat geldt ook voor de provinciale verkiezingen, want de Statenleden beslissen 
over belangrijke plannen voor de provincie. Denk aan het plaatsen van windmolens voor duur-
zame energie. Daarnaast zijn de omgeving en het landschap en de veiligheid belangrijke punten.”

 Özgül Isik [40] 
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we dat doen volgt onherroepelijk regelgeving en toezicht”.  
Rietveld zegt later: “We gebruiken de dialoog natuurlijk  
ook om onze standpunten naar voren te brengen.”

Nieuwe inzichten
De Groeitour wijkt af van het doorsnee werkbezoek, dat ieder  
Kamerlid vele malen per jaar aflegt. Niet alleen omdat de deel- 
nemers met groothoeklens naar nieuwe groei zoeken, maar ook 
omdat zij in wisselende koppels door de provincies trekken.  
Bart Rietveld: “Pia Dijkstra en Magda Berndsen gaan bijvoorbeeld 
samen naar de noordelijke provincies. Voor Magda – woordvoerder 
veiligheid – gaat het vooral over de aardbevingen, maar ze gaat ook 
met Pia mee naar een instelling voor maatschappelijke vrouwenop-
vang. Ik hoor van de Kamerleden die op Groeitour zijn geweest dat 
die interactie tot nieuwe inzichten leidt.”

Nieuwe toepassingen
Op de derde dag trekt de Groeikaravaan door Noord-Brabant. Dit 
keer zijn Tweede Kamerleden Stientje van Veldhoven en Wassila 
Hachchi samen met Europarlementariër Matthijs van Miltenburg 
op stap. Matthijs van Miltenburg spreekt in het Pivot Park in Oss 
met ondernemende biotechnologen en gezondheidswetenschap-
pers, die het voormalige Organon-terrein hebben getransformeerd 

tot ‘kraamkamer voor medicijnontwikkelaars’. Van Miltenburg:  
“In de tijd van Organon en later msd waren hier gesloten deuren. 
Letterlijk en figuurlijk werd onderzoek afgeschermd voor de  
buitenwereld. Dat gaat tegenwoordig anders. Door kennis te delen 
met mensen uit andere disciplines ontstaan op deze campus nieu-
we toepassingen.”

Nieuwe structuren
De groei van de Nederlandse arbeidsproductiviteit blijft achter. 
Debet zijn onder meer belastingen, die hun doel voorbij schieten. 
Zo sprak Europarlementariër Van Miltenburg in het Pivot Park een 
jonge ondernemer, die niet begrijpt wat het nut is van een vermin-
dering van de vennootschapsbelasting om innovatie mogelijk te 
maken. “Dat prikkelt hem niet, hij betaalt weinig vennootschaps-
belasting. Hij wil dat arbeid goedkoper is, zodat hij kan groeien 
door nieuwe krachten kan aannemen.” Nieuwe groei vereist aan-
passing van bestaande structuren. 

Nieuwe grenzen
Ook onderwijswoordvoerder Paul van Meenen keert op de vierde  
dag van de Groeitour in Gelderland en Overijssel met concrete 
voorbeelden terug uit Enschede, waar hij onder meer met verte-
genwoordigers van de Universiteit Twente sprak.  

De Groeitour is een 
zoektocht naar de 

duurzame innovaties  
en slimme investe-

ringen die Nederland 
toekomstbestendig 

gaan maken

Het Gustav Mahlerplein, kloppend hart van de  
Amsterdamse Zuidas, ligt er mistroostig bij op deze herfstige  
decemberdag. Achter de glazen pui van één van de kantoorko-
lossen vertelt innovatiemanager Ruben Koekoek over de perfect 
storm; nietsontziende uitdagers – zoals Uber in de taxiwereld en 
WhatsApp in de telecommunicatie – infiltreren de bankensector. 
Zijn boodschap: abn amro móét vernieuwen. Koekoek: “Niet  
incrementeel, maar radicaal!”
Een stevige D66-delegatie met Tweede Kamerleden Steven van 
Weyenberg en Wouter Koolmees kijkt en luistert in het Innovation 
Centre van de bank naar presentaties over impact investing, Fintech 
en social impact bonds – Nederlands is niet de taal van de toekomst 
op deze vijfde dag van de Groeitour.
“Waarom haalt de abn geen innovatieve start-ups in huis”, vraagt 
Steven van Weyenberg. De bank geeft de voorkeur aan vrijblijven-
de samenwerking, zoals de maandelijkse Start-up Friday, reageert 
innovatiemanager Koekoek. Volgens hem werkt dat beter: “Wij krij-
gen er energie van en zij kunnen hun innovaties bij ons valideren.”

Nieuwe groei
Nieuwe groei is nodig. Niet alleen om uit de crisis te komen, maar 
vooral omdat het steeds lastiger is met een dalende en vergrijzen-
de beroepsbevolking voorzieningen als zorg, onderwijs en wegen 

Burgercommissielid gemeente Sittard-Geleen en eigenaar ICT bedrijf, Born — “Voor Limburg is Euregionale ont-
wikkeling, samenwerking met onze buurlanden, van belang. Daarnaast is het belangrijk dat de provincie 
onze vier campussen blijft stimuleren tot ontwikkelingen in duurzaamheid en innovatie. Verder is het be-
langrijk om op 18 maart te stemmen omdat de samenstelling van de Eerste Kamer hieraan is verbonden.”

 Riël Notermans [33]  Limburg 
Afgestudeerd (ondernemingsrecht), wereldreiziger, Heerlen — “Ik stem op D66 omdat de partij zich hardmaakt 
voor jongeren en cultuur. Jongeren trekken nu na hun studie vaak weg richting Randstad. Deze jonge pro-
fessionals moeten wij in Limburg houden. Het D66-standpunt ten opzichte van ondernemerschap sluit 
hier mooi op aan. Cultuur is daarnaast van belang om zowel een stad, als het leven, wat kleur te geven.”

 Laurie Bertholet [25] 

Afgelopen oktober startte de Groeitour. In wisselende koppels 
bezoeken Tweede Kamerleden van D66 de provincies, op 
zoek naar nieuwe kansen voor Nederland. Wat treffen zij aan? 
Redacteur Roel van den Tillaart volgde de karavaan en schetst 
een kleine dwarsdoorsnede van onze toekomst. “We zetten onze 
sprieten uit bij mensen in het veld, zodat de parlementariërs in  
de Kamer hun verhaal over nieuwe groei kunnen vertellen.”

te financieren. Historische aanjagers van groei – zoals bevolkings-
groei, grondstoffen, schaal-vergroting en huizenprijzen – zijn uit-
geput. Wat overblijft: productiviteit. De groei van de Nederlandse 
arbeidsproductiviteit blijft achter. Nederland innoveert niet ge-
noeg. De Groeitour vertelt ons het verhaal over deze broodnodige 
‘nieuwe groei’, legt organisator Bart Rietveld van het Landelijk Bu-
reau D66 uit. De Groeitour is een zorgvuldig georkestreerde zoek-
tocht door alle provincies; een zoektocht naar de duurzame inno-
vaties en slimme investeringen die Nederland toekomstbestendig 
gaan maken én naar de knellende regels die de groeispurt stremmen.

Nieuwe dialoog
Anders dan bij de Onderwijstour van afgelopen jaar, ligt de nadruk 
wat minder op publiciteit en meer op dialoog. In de Onderwijstour 
trok onderwijswoordvoerder Paul van Meenen samen met Alexan-
der Pechtold het land in. Rietveld: “Waar Alexander is, zijn de me-
dia.” In de Groeitour reizen alle Kamerleden in wisselende koppels 
door de provincies. Rietveld: “We zetten onze sprieten uit bij men-
sen in het veld, zodat de parlementariërs in de Kamer hun verhaal 
over nieuwe groei kunnen vertellen.”
In het abn Innovation Centre in Amsterdam vraagt Koekoek  
ondertussen hoe D66 denkt over fiscale stimulering van crowd- 
funding. “Niet doen”, antwoordt Koolmees resoluut, “want als  
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Vuile handen
Michael Ignatieff en andere politiek denkers 
over de strijd tussen ideeën en macht 

Veel filosofen willen met hun ideeën bijdragen 
aan een betere politiek. Maar politiek draait niet 
alleen om ideeën, het gaat vaak om macht – en  
dat botst. Toch kiezen sommige denkers voor  
een leven in de politieke arena. Zij durven vuile 
handen te maken. 
Tijdens zijn werk in het hart van politiek  
Den Haag sprak Coen Brummer met denkers  
uit binnen- en buitenland over hun politieke 
avonturen. Was er ruimte voor hun ideeën?  
Of regeert toch de waan van de macht?

Het boek bevat interviews met: Michael  
Ignatieff, Frank Ankersmit, Michael Sandel,  
Martha Nussbaum, Luuk van Middelaar, Dick 
Pels, Albert Jan Kruiter, Phillip Blond, Luc Ferry, 
Julian Nida-Rümelin, Philippe van Parijs, Susan 
Neiman, Bart Jan Spruyt, Rutger Claassen en  
Ab Klink. Een deel van deze interviews  
verscheen eerder in Idee, het politiek-weten-
schappelijk tijdschrift van de Van Mierlo  
Stichting (www.d66.nl/idee).

Coen Brummer (1986) studeerde geschiedenis en  
filosofie. Hij werkte onder meer als beleidsmede-
werker en persvoorlichter voor de D66-fractie in de  
Tweede Kamer. Sinds september 2014 is hij speech- 
schrijver op het ministerie van Veiligheid en Justitie.

www.d66webshop.nl/nl/literatuur
www.elsevier.nl/boeken

Democraat

Boekhandel

“In de bekostiging van universiteiten zie ik historische factoren die 
onbegrijpelijk zijn.” De jonge Twentse universiteit heeft er last van, 
terwijl juist in Twente kansen liggen voor onderwijs en economie, 
zegt Van Meenen. “Dat ga ik zeker aan de orde stellen in de Kamer.”
De universiteit heeft niet alleen last van historische maar ook van 
fysieke grenzen. Nederlandse studenten die in Duitsland willen 
studeren of stage lopen, lopen tegen hinderlijke regelgeving aan en 
vice versa. “Ook daar is een wereld te winnen”, zegt Van Meenen.

Nieuwe wegen
Na het Pivot Park verplaatst de 
D66-delegatie zich op de derde 
dag van de Groeitour naar de  
Spark Campus in Den Bosch. 
Bouwbedrijf Heijmans werkt hier 
met de tu Eindhoven en kunste-
naar Daan Roosegaarde aan de weg 
van de toekomst. Europarlementa-
riër Van Miltenburg: “Bijvoorbeeld 
met glowing lines, oplichtende  
verkeerslijnen; een geweldige in-
novatie om de verkeersveiligheid 
te verbeteren. Ik kom hier zeker  
terug, met de Eurocommissaris!” 
Als partij moet je laten zien waar je 
voor staat, zegt Van Meenen. “Als 
je ‘groei’ niet invult, dan blijft het 
een hol begrip. Door de Groeitour 
krijgt dit begrip inhoud. We moe-
ten een scherp verhaal neerzetten. 
Dat begint hier.” ■

Lees meer over de Groeitour op
d66.nl/groeitour

In de D66-notitie Nieuwe 
Groei vindt u een analyse van 
de Nederlandse economie en 
voorstellen om het verdienver-
mogen van Nederland op te 
voeren. Lees de notitie op: 
d66.nl/publicaties/ 
nieuwe-groei

Investeren in 
organisatie  
én in mensen 

Als je in januari door het land reist, en nieuwjaarsborrel na nieuw-
jaarsborrel bezoekt, kan het niet anders dan dat je als voorzitter 
van deze vereniging een tevreden gevoel krijgt. Niet vanwege de 
bubbels, maar vanwege het bruisend grote aantal enthousiaste en 
actieve D66’ers. Zóveel raadsleden en wethouders die je in iedere 
stad en iedere regio opnieuw tegenkomt. En bovenal: zóveel vrij-
willigers die weer klaar staan om samen, straat voor straat, Neder-
land opnieuw wit/groen te laten kleuren. Alleen zo, alleen met  
elkaar, kunnen we impact maken de komende weken.

En er staat wat op het spel. Uw stem telt de komende verkiezing 
namelijk dubbel. Met een stem op 18 maart kiest u niet alleen  
uw vertegenwoordiger in de Provinciale Staten, maar ook die in 
de Eerste Kamer. En dat een sterk D66 in de Eerste Kamer het  
verschil kan maken in de Tweede Kamer, heeft D66 de afgelopen  
jaren laten zien. Wat we dus wel niet kunnen als we weten te  
verdubbelen? 

En uw stem bij de Provinciale Staten telt niet alleen dubbel, u mag 
ook dubbel stemmen. Niet alleen voor de Provinciale Staten en 
daarmee voor de Eerste Kamer, maar ook voor de waterschappen. 
D66 doet overal, samen met onze partners van Water Natuurlijk 
mee, en ook daar ziet u veel D66’ers op de lijsten. 

Naast de campagne werken wij bovendien als Landelijk Bestuur 
aan het verder versterken van de vereniging. U hoort mij daar vaak 
over – het is zo belangrijk. Dat gaat over het investeren in ‘onze’ 
mensen: de kandidaat-Statenleden zijn voorbereid en de kandi-
daat-gedeputeerden getraind. Maar dat gaat ook over investeren in 
organisatiekracht: we werken hand in hand met de regio’s en de 
grote steden, om de komende maanden gezamenlijk de ambities 
van D66 als politieke vereniging verder te kunnen realiseren. Met 
de thema-afdelingen zijn wij als Landelijk Bestuur in gesprek om 
te kijken wat hun rol kan zijn in het versterken van het interne de-
bat. En het komende jaar geven regiocongressen nog meer ruimte 
voor inhoudelijke verdieping en debat over belangrijke thema’s. 
We blijven inzetten op groei, kwalitatief, maar ook kwantitatief: 
de groei van onze partij, van ons ledenaantal, is iets bijzonders 
waar we trots op zijn. Dat koesteren we, dus ook 2015 sluiten we 
graag weer af met een nóg sterker en nóg groter D66.

Kortom, het wordt een spannend jaar, met veel ambitie, met hard 
werken en met hopelijk opnieuw een aantal mooie mijlpalen. Ik 
heb er in ieder geval weer veel zin in en kijk ernaar uit jullie het 
komende jaar weer door heel Nederland te mogen ontmoeten. ■

Kunsthistorica, Utrecht — “Ik ga op 18 maart naar de stembus omdat ik het belangrijk vind  
dat ons cultureel erfgoed goed wordt bewaard. Hierbij staat D66 gelukkig niet alleen stil  
bij al bestaande monumenten, maar denkt zij ook aan het erfgoed van de toekomst,  
ofwel wat nu wordt gecreëerd.”

 Nienke Offringa [29]  Utrecht 
Zelfstandig ondernemer en raadslid Oudewater, Snelrewaard — “Het publieke bestuur kan in Nederland nog steeds de-
mocratischer, efficiënter en effectiever. Net als in het bedrijfsleven zal de arbeidsproductiviteit omhoog moeten, 
willen we ons welvaartspeil behouden met een ouder wordende, krimpende bevolking. Regelgeving dient simpel 
en eenduidig te zijn. Ik acht D66 ook op provinciaal niveau het best in staat deze overtuiging te vertalen.”

 Ignace Boreel de Mauregnault [49] 
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Democraat is het ledenmagazine  
van de politieke vereniging  
Democraten 66 en wordt verspreid  
onder al haar leden. Democraat  
verschijnt drie keer per jaar.  
Niets uit deze uitgave mag zonder 
voorafgaande schriftelijke toe- 
stemming van D66 worden open-
baar gemaakt of verveelvoudigd. 

Wilt u een adreswijziging doorgeven?  
Of wilt u de Democraat niet meer 
per post ontvangen? Ga naar  
www.mijnd66.nl of stuur een e-mail 
naar ledenadministratie@d66.nl
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Hoe is het allemaal begonnen? “Op mijn 
18de werd ik lid van de Jonge Democraten, 
en twee jaar later, toen ik Politicologie ging 
studeren in Nijmegen, werd ik lid van D66. 
Waarom? Ik wilde weten hoe het is om ac-
tief te zijn binnen een politieke partij, hoe 
het werkt. Ik heb niets met individualisme, 
one-issue-politiek of absolute gelijkheid, en 
ik ben voor de scheiding van kerk en staat. 
Dan kom je al snel bij D66 uit.” 

Hoe kwam je op het Landelijk Bureau  
terecht? “Na mijn stage bij de afdeling  
Politieke Voorlichting, waar ik elke dag 
zo’n 25 brieven beantwoordde – het was  
de periode van Paars I, werd ik medewerker 
Verenigingsondersteuning van de Landelij-
ke Verkiezingscommissie. Na vijf jaar viel 
het doek; het ging slecht met de partij en  
er moest flink bezuinigd worden. Daar 
hoorde ik ook bij.”

Maar drie jaar later was je weer terug?
“Ja! Het was 2006 en ik was net verhuisd 
naar Zeeland om daar een b&b met mijn 
vrouw Judith op te starten. Nog geen 
maand na de verhuizing werd ik gebeld: 
door de val van Balkenende ii waren er ver-
vroegde Tweede Kamerverkiezingen en er 
was onvoldoende kennis in huis over alle 
procedures. Ik zei meteen ‘ja’. Inmiddels is 
het acht jaar verder, het gaat goed met de 
partij – een mooi moment om te gaan.”

Wat ga je het meest missen? “De warmte 
van de club. D66 is echt mijn vereniging. 
De sfeer op het Landelijk Bureau, op leden-
bijeenkomsten en congressen is áltijd goed, 
of het nou goed of slecht gaat met de partij. 
Dat warme bad ga ik zeker missen.”

D66-veteraan-achter-de-schermen 
Gerhard Brunsveld (41) heeft het 
Landelijk Bureau in Den Haag na jaren 
trouwe dienst verlaten. Het is tijd  
voor iets nieuws, vindt hij.  
D66 zal hem missen.
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Zomer 2015

 Ik ga op 
    reis en ik 
neem mee…

Fijne 
zomer!



Met het vertrek van Fleur, zoekt D66 een nieuwe voorzitter  
voor het Landelijk Bestuur. Kandidaten kunnen zich tot  
12 augustus melden. De stemming vindt plaats van  
31 augustus t/m 11 september. Op zondag 13 september 
2015 wordt de nieuwe voorzitter bekendgemaakt.  
Meer informatie vindt u op:  
d66.nl/verkiezingpartijvoorzitter

Nieuwe partijvoorzitter
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tekst

Fleur Gräper-van
foto

Sebastiaan ter Burg
02 Democraat

inhoudsopgave
03

Koolwijk

Democraten,
Afscheid doet altijd een beetje pijn. En afscheid 
nemen van een cadeautje zeker. Na ruim twee jaar 
neem ik afscheid als partijvoorzitter en via deze 
weg wil ik alle leden, alle afdelingen – de hele ver-
eniging van harte bedanken voor het enthousi-
asme en de energie die ik in die twee jaar heb mo-
gen ontvangen. Het was heerlijk om met zoveel 
gemotiveerde D66’ers te werken aan een sterke 
vereniging en aan een stevige positie voor D66 
in het openbaar bestuur. Door gedreven samen 
te werken en met elkaar de schouders eronder te 
zetten is dat ook gelukt. 

Het schrijven van een afscheidscolumn is dan 
ook een opgave met een heel dubbel gevoel, ook 
al ben ik vereerd dat ik dat mag doen op de plek 
waar Alexander Pechtold doorgaans zijn Voor-
woord aan u schrijft. 

De afgelopen jaren heb ik u vanaf mijn vaste co-
lumnpagina, achterin de Democraat, mogen mee-
nemen van campagne naar jubileumcongres, en 
van het belang van diversiteit in de politiek tot 
aan de trainingen die we organiseerden voor aan-
komende raadsleden en campagnevoerders. 
Ik kijk dan ook met trots terug op de afgelopen 
periode. Ik heb afdelingen de samenwerking zien 
opzoeken, met als resultaat zomerBBQs in Twen-
te en de Kop van Noord-Holland. Ik heb in Leiden 
gezien hoe de verbinding met de omgeving ac-
tief wordt opgezocht door samen te werken met 
buurt- en sportverenigingen en met andere poli-
tieke partijen. Met als resultaat dat dé prijs voor 
het beste raadslid tijdens de nieuwjaarsreceptie 
van D66 wordt uitgereikt. In Overijssel wordt 
werk gemaakt van diversiteit door vrouwen te 

stimuleren en te inspireren om mee te doen. In 
Drenthe zoeken afdelingen elkaar in campag-
netijd op om een golf van witte jassen door de 
provincie te laten gaan. Tijdens de Hackathon in 
Amersfoort zag ik hoe actieve leden uit heel Ne-
derland een zaterdag lang met elkaar werkten aan 
nieuwe en slimme digitale toepassingen om nog 
beter campagne te kunnen voeren en het inter-
ne debat te versterken. Congressen puilen uit en 
steeds meer leden doen mee, discussiëren mee en 
genieten mee van het lid zijn van een van de ge-
zelligste verenigingen van het land. 

Ook politiek worden we sterker. We zijn nu ver-
tegenwoordigd in een kleine 300 gemeenten 
en na de laatste Provinciale Statenverkiezingen 
wordt maar liefst 90 procent van de Nederlanders 
vertegenwoordigd door een D66-gedeputeerde. 
En ik mag er daar één van zijn. Een mooie, uitda-
gende functie met allerlei nieuwe kansen om met 
het D66-gedachtegoed in de hand Nederland – of 
in mijn geval: Groningen – mooier, dynamischer 
en duurzamer te maken. Het is een functie die 
een maximale inzet vraagt en die daarom lastig te 
combineren is met het voorzitterschap van een 
landelijke politieke partij. 

En dus moet ik afscheid nemen. Met pijn in het 
hart, maar vol energie voor de nieuwe uitdaging 
waar ik namens D66 voor sta. 

Ik wens u veel leesplezier met deze zomer-editie 
van de Democraat. Het nummer staat vol mooie 
interviews en achtergrondverhalen, zoals over 
het Els Borst Netwerk (zie pag. 14, red.), dat op 
zaterdag 6 juni haar eerste bijeenkomst had. Een 
bijzonder initiatief, geïnspireerd op een bijzon-
dere vrouw. Ik hoop dat vele D66-vrouwen door 
dit netwerk geïnspireerd zullen raken en haar 
voorbeeld zullen volgen, door actief te worden 
binnen de vereniging en voor de partij. Ik ben – 
net als honderden D66-vrouwen (én mannen!) 
– inmiddels trots aangesloten bij dit netwerk en 
zal ook vanuit mijn nieuwe rol blijvend een bij-
drage doen op het gebied van diversiteit binnen 
de partij.

Rest mij u allen een prachtige zomer toe  
te wensen.

Fleur Gräper-van Koolwijk

04.

31.

Interview met 
Alexander

Zomersprookje
(van Jan Terlouw!)

“ Maar liefst 90 procent  
van de Nederlanders  
wordt nu vertegen-
woordigd door een  
D66-gedeputeerde”

08. Dit zijn ze!

10.  Ik ga op reis en  
ik neem mee…

14. Els Borst Netwerk

18. Kajsa Ollongren

21.  Ondertussen in…  
Brussel 

22. Metrokaart D66

24. Families van nu

28. Jonge D66’ers in aksie

36.  Zomerleestips 
van de Van Mierlo Stichting

38. Verenigingsnieuws

40. Mijn eerste congres

43. Oproep: 50 jaar D66!

44. Ik ben D66
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Jan Remmert Fröling
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e zon schijnt uitbundig. De terrassen op het Plein, recht 
voor de ingang van het gebouw van de Tweede Kamer, 
zitten bomvol. Het gesprek vindt plaats in de statige 

werkkamer van Alexander Pechtold, waar oud-partijleiders Els 
Borst en Hans van Mierlo vanaf de schoorsteenmantel meekijken. 
Op de tafel liggen kunstboeken, waaronder de tentoonstellings-
catalogus van Late Rembrandt in het Amsterdamse Rijksmuseum, 
waar hij tot zijn grote spijt niet naartoe is geweest. Tja, tijdgebrek.

Laten we bij het begin beginnen. Je bent opgegroeid in Rhoon, 
een rustig dorp onder de rook van Rotterdam. Vader, moeder, jij 
en je jongere broer Roland. Kun je schetsen wat voor soort gezin 
dat was? “Mijn vader kwam uit een groot Brabants gezin met  
zeven kinderen en mijn moeder was de dochter van een selfmade 
jongen uit Rotterdam. Het geloof speelde in ons gezin geen rol 
meer. Ik ben nog wel katholiek gedoopt met Jordaanwater, maar  
dat was denk ik meer om mijn oma’s gerust te stellen. 
“Mijn ouders waren van de eerste generatie die zich loskoppelde 
van hun achtergrond en ging studeren. Het was een vrijzinnig  
milieu waar heel erg werd ingezet op de bagage die je meekrijgt, en 
waarbij je zelf een grote verantwoordelijkheid hebt om de kansen 
die voorliggen ook daadwerkelijk op te pakken. Ik heb van huis uit 
ook heel sterk het bewustzijn voor recht en onrecht meegekregen.” 

Goed voorbeeld doet goed volgen: je ging studeren. Waarom 
kunstgeschiedenis? “Ik heb eerst een blauwe maandag rechten in 
Leiden gedaan. De motivatie daarvoor was niet bepaald sterk: het 
leek een logisch vervolg op het Gymnasium-alfa diploma en een 
halfbroer van mijn moeder had ook in Leiden rechten gestudeerd. 
Na een half jaar moest ik al constateren dat het niet mijn studie was  
en ik besloot daarom iets te gaan doen wat ik léuk vond, en dat werd  
kunstgeschiedenis. Dat is overigens iets wat ik graag uitdraag: ga 
iets doen wat je leuk vindt, waar je energie van krijgt, wat je uitdaagt.
“Naast mijn studie deed ik van alles met de jaarclub en ik had bij-
baantjes. Ik ben toen ook begonnen bij Van Stockum’s Veilingen in 
Den Haag; eerst als manusje van alles en uiteindelijk als adjunct-
directeur.” Lachend: “Het was weliswaar geen groot veilinghuis, 
maar het is toch wel een snelle carrière in de vijf jaar dat ik er ge-
werkt heb.” 

“ Politiek 
is een 
manier 
van 
leven”

D

Toen hij als 24-jarige student lid werd  
van D66, was Alexander Pechtold (49)  
“absoluut niet van plan om er verder iets 
mee te doen”. Maar van het één kwam het 
ander, en inmiddels is hij al bijna tien jaar 
de onbetwiste politiek leider van D66. Aan  
de vooravond van het zomerreces heeft  
hij wel even tijd voor een kopje koffie  
met redacteur Jan Remmert Fröling, die 
benieuwd is naar hoe het zo gekomen is  
en wat hem motiveert om door te gaan.
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Waarom werd je lid van D66? “Er was rond 1989 – toen ik lid werd 
– weer meer aandacht voor de partij, met name rond de persoon 
van Van Mierlo. De partij kwam weer terug (D66 ging tijdens de – 
vervroegde – Tweede Kamerverkiezingen van 1989 van 9 naar 12 ze-
tels, red.) en ik vond met name het vrijzinnig-liberale in D66 erg 
interessant. En als je zo’n club een warm hart toedraagt dan moet je 
dat ook vertalen naar een lidmaatschap, vind ik.” 

Werd je ook meteen actief voor de partij? “Ik was absoluut niet 
van plan om er verder iets mee te doen, maar een paar maanden na-
dat ik lid geworden was, stond er plotseling iemand voor de deur 
met zo’n 500 flyers voor de Europese verkiezingen in haar fietstas 
en een kopie van een kaart van Leiden in haar hand – met de vraag 
of ik die flyers in het geel gemarkeerde deel wilde verspreiden. 
“Tot dan toe had ik alleen maar naar de landelijke politiek gekeken 
en pas op dát moment realiseerde ik me dat er ook een lokale par-
tijorganisatie was. Van het een kwam het ander. Ik ben eens gaan 
kijken bij een afdelingsvergadering – heel overzichtelijk trouwens, 
met twee zetels daar in Leiden. Al snel werd ik door Pex Langen-
berg, nu wethouder in Rotterdam, gevraagd of ik het leuk vond om 
fractie-assistent te worden. Kort daarna kon ik als ‘burgerraads-
lid’ in de raad het woord voeren en in 1994 kwam ik zelf in de raad. 
Weer een paar jaar later nam ik plaats in het college van Leiden. En 
in 2003 stapte ik over naar het burgemeesterschap in Wageningen.”

Hoe kwam in je Den Haag terecht? “Dat was niet iets wat ik van 
plan was. In interviews zei ik altijd dat de lokale politiek ‘mijn 
ding’ was en om eerlijk te zijn, vind ik die lokale politiek nog steeds 
erg leuk. Tijdens het kabinet Balkenende II besloot Thom de Graaf 
echter op te stappen, nadat de gekozen burgemeester was weg-
gestemd in de Eerste Kamer. Ik was toen partijvoorzitter en Boris 
Dittrich (destijds fractievoorzitter in de Tweede Kamer, red.) heeft 
me uiteindelijk gevraagd om die positie over te nemen. Dat ging al-
lemaal dermate snel dat ik, voordat ik het me goed en wel realiseer-
de, op het ministerie van Binnenlandse Zaken zat.” 

Hetgeen overigens maar kort geduurd heeft. “Ja, vijftien maan-
den na mijn aantreden viel het kabinet al. Vijf dagen daarvoor had-
den we onze lijsttrekkersverkiezingen gehad. Naar we tóen dach-
ten ruim van tevoren, omdat het kabinet nog anderhalf jaar had 
moeten zitten.” 

Wat was voor jou het lastigste moment als kersverse minister? 
“Wat ik heel moeilijk gevonden heb, was het besluit dat we moes-
ten nemen over de eerste missie naar Afghanistan (de Tweede Ka-
mer stemde in februari 2006 in met deze Task Force Uruzgan, waar-
na Boris Dittrich aftrad als partijleider, red.). Als jongvolwassene 

had ik het hele gebeuren rond Srebrenica bewust meegekregen en 
dat had een behoorlijke indruk op me gemaakt. 
“Het was een ongelofelijk omstreden missie en de PvdA speelde 
een tamelijk ingewikkeld spel. Met die missie namen we een grote 
verantwoordelijkheid, er zijn meer dan twintig personen bij omge-
komen. Hoewel ik dat niet echt als een persoonlijke iets voelde,  
realiseerde ik me wel dat het een uitvloeisel was van een besluit  
van de ministerraad – waar ík bij gezeten had. Het maakt je weer 
heel bewust van je rol als politicus en de consequenties die deze  
rol heeft.” 

En toen volgden de – vervroegde – verkiezingen van 2006, het 
rampjaar voor D66. Jij was lijsttrekker en moest daarna met een 
gehalveerde fractie (D66 ging van 6 naar 3 zetels) de oppositie-
bankjes in. Wat hield je op de been? “Ik had het net over recht 
en onrecht. Ik vind de publieke zaak – om het maar eens heel ab-
stract en verheven te zeggen – heel erg interessant. Ik ben iemand 
die gauw een mening en ideeën heeft over wat er moet gebeuren en 
dan vind ik eigenlijk dat je niet moet gaan becommentariëren en 
moet gaan klagen; dan moet je er zelf ook actief aan mee doen.” 

Maar de dagelijkse praktijk is natuurlijk minder verheven. Waar 
haal je echt plezier uit in dit werk? “Wat ontzettend leuk is, en dat 
geldt zowel lokaal als landelijk, is dat ik betaald krijg om mijn me-
ning te geven. Dat is toch een voorrecht? Ik kan er in elk geval veel 
van mijn ideeën en idealen in kwijt, en als dat dan ook nog eens 
ergens toe leidt dan is dat grandioos. Het motiveert ook enorm als 
je de effecten van die abstracte besluiten die je neemt in de prak-
tijk terugziet. Denk daarbij aan de extra 500 miljoen die we bij de 
begroting voor het onderwijs in de wacht gesleept hebben. Dat is 
geen abstract Monopoly-geld meer als ik kort daarna een conciërge 
op tv zie, die dankzij dát geld zijn baan kan behouden.” 
 
Wat zijn de minder aangename kanten van deze job? “Het werk 
is vreselijk intensief, het is een manier van leven. Je moet daarbij 
heel erg uitkijken dat je jezelf er niet in verliest; voordat je het weet 
zit je telefoon vergroeid aan je oor en lees je alleen nog maar boeken 
en kranten en kijk en luister je naar tv en radio vanuit een soort be-
roepsdeformatie. Laatst las ik iets in een column in een kunsttijd-
schrift, toch een hobby van me, waarbij ik dacht: daar moeten we 
wat mee. Ondanks dat het vrijdagmiddag was belde ik toch een van 
onze medewerkers. Die moet ook wel gedacht hebben: wat krijgen 
we nou weer…”

De afgelopen tien jaar is de sfeer op het Binnenhof behoorlijk 
veranderd. Neem een Geert Wilders, met wie je regelmatig in een 
verhit debat verwikkeld zit. Hoe ga je daarmee om? “Ik heb daar 
een paar fases in meegemaakt. Allereerst was daar een diepgevoelde 
verontwaardiging, frustratie en verbazing dat anderen bleven zit-
ten. Zeker in het begin heerste er een enorme cultuur van: niet op 
reageren, het maakt hem alleen maar groter. Vanuit de gedachte dat 
er toch echt eens weerwoord moest komen, ben ik het debat met 
hem aangegaan en dat heeft geleid tot scherpe confrontaties. Ik heb 
daarbij trouwens wel altijd een paar dingen voor ogen gehouden. 
Ten eerste heb ik me nooit willen verlagen tot zijn taalgebruik en ik 
heb het altijd over zijn ideeën en niet over hém. Wat heel belangrijk 
is, is om zijn ideeën aan te vallen, niet zijn kiezers. Mensen moeten 
niet het gevoel hebben dat ik iets tegen zijn kiezers heb. 
“Vervolgens kwam ik in de fase dat ik wilde weten wat die kie-
zers bezielt. Dat leidde onder meer tot het boekje Henk, Ingrid en 
Alexander. Op dit ogenblik ben ik overigens niet eens meer degene 
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CV
Alexander  
Pechtold

Geboren 16 december 
1965, Delft
Woonplaats Wageningen
Burgerlijke staat  
Gehuwd, twee kinderen 
(11 en 12 jaar)

opleidingen
1978-1985
Gymnasium-a,  
Rotterdamsch Lyceum
1986-1996
Kunstgeschiedenis  
(afstudeeronderwerp: 
‘Veldslagen in de 17de 
eeuwse schilderkunst’), 
Rijksuniversiteit Leiden

loopbaan
1992-1997 
Veilingmeester en  
adjunct-directeur 

Van Stockum’s Veilingen,
Den Haag
1990-1994 
Fractie-assistent gemeen-
teraadsfractie D66 Leiden
1994-2002  
Lid gemeenteraad Leiden
1997-2003  
Wethouder Leiden 
2002-2005  
Partijvoorzitter D66
2003-2005  
Burgemeester  
Wageningen
2005-2006  
Minister Bestuurlijke  
vernieuwing en  
Koninkrijksrelaties,  
Kabinet Balkenende II
2006-heden 
Tweede Kamerlid  
(tevens fractievoorzitter), 
politiek leider D66
Lijsttrekker D66 Tweede 
Kamerverkiezingen 2006, 
2010 en 2012.

die altijd als eerste opstaat. Erg is dat niet: belangrijk is dat de men-
sen weten dat D66 hem van repliek dient als dat nodig is.” 

In de afgelopen tien jaar is D66 ook behoorlijk gegroeid. Op alle 
fronten: leden, raadsleden, wethouders, Statenleden, Kamerze-
tels; acht keer verkiezingswinst op rij in zes jaar. Hoe komt dat, 
denk jij? “Ik denk dat D66 binnen het politieke spectrum een po-
sitie heeft teruggepakt die ik vrij natuurlijk vind voor onze politie-
ke stroming. Verschil is misschien dat de mensen zich dit decen-
nium beter in onze standpunten herkennen dan in de eerste veertig 
jaar van ons bestaan. Toen werden we veel meer gezien als een zij-
stroom van een van de drie hoofdstromingen (liberalisme, sociaal-
democratie en confessionalisme, red.). 
“Ik denk dat wij nu veel meer aansluiten bij een grote groep men-
sen die zijn leven bewust en verantwoord inricht. We zijn zeer be-
trouwbaar en gedegen als het gaat om sociaal economisch beleid, 
we zijn zeer vooruitstrevend als het gaat om een aantal progressie-
ve thema’s – zoals Europa en onderwijs – en we zijn zeer radicaal als 
het gaat om individuele vrijheden. En dat is een mix die je bij ande-
re stromingen niet vindt. Je ziet aan de statistieken ook dat de basis 
waar we op steunen steeds breder wordt. De mix aan kiezers wordt 
steeds gevarieerder, als je bijvoorbeeld kijkt naar leeftijd, opleiding-
sniveau en beroepsgroep.” 

Het reces is bijna begonnen. Wat ga je doen deze zomer? “Ten 
eerste hoop ik dat het een wat rustiger zomer wordt dan bijvoor-
beeld vorig jaar – met de MH17-ramp, de uitbraak van Ebola, IS, het 
kalifaat en de onrust in de Schilderswijk. Dat heeft de gemoederen 
flink bezig gehouden. Graag een zomer zonder al te veel moeten 
dus, maar dat heb je maar ten dele in de hand. Ik hoop nog wel een 
paar dagen weg te kunnen en dat zal waarschijnlijk Barcelona wor-
den.”

Niet naar Curaçao? “Nee, maar ik heb inderdaad een bijzondere 
band met de Caribische delen van ons koninkrijk. Die is ontstaan in 
de tijd dat ik er als minister verantwoordelijk voor was. Ik kom er 
nog steeds graag, afgelopen december werd ik bijvoorbeeld uitge-
nodigd om te komen spreken bij onze zusterpartij pais op Curaçao. 

“ Plotseling stond er 
iemand voor de deur 
met 500 flyers en een 
kopie van een kaart van 
Leiden in haar hand”

Toen ben ik er met mijn zoon weer een paar dagen geweest. Ik vind 
het belangrijk dat ook jonge generaties Nederlanders zich realise-
ren dat er aan de andere kant van de oceaan ook een stukje Neder-
land ligt.”

Ik ga op reis, en ik neem mee… “Altijd te veel boeken, want het 
geeft een gerust gevoel dat je op het laatste moment nog kunt kie-
zen. Ik weet nog niet welke titels, maar ik lees graag biografieën. 
Verder neem ik altijd te veel kleren mee; ik moet zo onderhand 
eens gaan leren dat je op reis ook kunt wassen. En tot slot natuurlijk 
de telefoon, het snoer en de juiste oplader. Voor het geval dat ook 
deze zomer zich calamiteiten voordoen…” ■
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“Je moet heel 
erg uitkijken dat 

je jezelf niet in 
dit werk verliest; 

voordat je  
het weet zit je 

telefoon vergroeid 
aan je oor 
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in beeld
fotografie

Aad van Vliet
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Dit zijn ze!

Op dinsdag 26 mei j.l. kozen de 570  
leden van de Provinciale Staten de  
75 leden van de nieuwe Eerste Kamer. 
D66 behaalde tien zetels en wist haar 
vertegenwoordiging in de senaat  
daarmee te verdubbelen; geen enkele 
andere partij won zoveel zetels!
Op 9 juni werd de nieuwe Eerste  
Kamer officieel geïnstalleerd. 

Deze foto is genomen in het histori-
sche Academiegebouw aan het Dom-
plein in Utrecht, waar de kersverse 
Eerste Kamerfractie van D66 onlangs 
bijeen kwam voor een vergadering.
V.l.n.r. staand: Paul Schnabel, Joris 
Backer, Henriëtte Prast, Henk Pijlman, 
Herman Schaper; zittend: Alexander 
Rinnooy Kan, fractievoorzitter Thom 
de Graaf, Petra Stienen, Hans Engels.
Op de foto ontbreekt Eerste Kamerlid 
Annelien Bredenoord. 

Thom de Graaf, Hans Engels en  
Joris Backer zitten al sinds 2011 in de  
Eerste Kamer; voormalig fractievoor-
zitter Roger van Boxtel en oud-senator 
Marijke Scholten stelden zichzelf niet 
opnieuw kandidaat en hebben inmid-
dels afscheid genomen.

Meer weten:  
d66.nl/eerste-kamerfractie

Annelien Bredenoord,  
foto johanniels.com
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zomerreces
tekst

Kristina Ullrich
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Het zomerreces is begonnen!  
Dat betekent vooral:  
werkbezoeken afleggen en 
werken aan nieuwe voor-
stellen, maar gelukkig voor 
onze volksvertegenwoor-
digers ook: een paar weekjes  
vakantie. Wat gaan onze 
D66-parlementariërs doen 
deze zomer? En wat zit er in 
hun reiskoffer? “Ik rijd terug 
als de verrekijker niet blijkt 
ingepakt.” 

Ik ga op reis 
 en ik neem mee…

Stientje 
van Veldhoven

Leeftijd 41
Woonplaats Rijswijk
D66 Tweede Kamerlid  
sinds 2010

Waar naartoe? Italië
Hoe? Met de auto
Met wie? Mijn gezin
Wat? “Een actieve vakantie met 
bergwandelingen, cultuur maar 
ook wat strand.”

In de koffer “Mijn hardloop-
schoenen. En de iPhone en 
iPad gaan mee, ook omdat je 
als Kamerlid altijd terug ge-
roepen kunt worden. Dat zijn 
mijn enige ‘werkspullen’, hoor 
– ik neem geen Kamerstukken 
mee! Verder: De zoon van Jo 

Gerben-Jan 
Gerbrandy

Leeftijd 47
Woonplaats Den Haag /  
Brussel
D66 Europarlementariër  
sinds 2009

Waar naartoe? Waarschijnlijk 
Frankrijk en Spanje
Hoe? Met de auto
Met wie? Gezin en vrienden
Wat? “Ik wil vooral veel de  
natuur in. Daar wordt door mijn 
reisgenoten met niet altijd te 
voorspellen enthousiasme op 
gereageerd. Veel sport en spel. 
En afwisseling: we kunnen een 
week primitief kamperen af-
sluiten in een mooi hotel met 
vooral heerlijk eten.” 

In de koffer “De iPad gaat mee  
voor kranten en onmisbare  
apps, zoals Vogels in Europa,  
Michelingids, Spoorzoeker,  
wandel-apps, MapMyRun, 
kookboeken én Netflix. En voor 
de stroomvoorziening gaat de 
Wakawaka mee. Echt een must 
have: stroom en zaklamp op 
zonne-energie. Als je er een 
koopt, gaat er een tweede  

Nesbø en een paar spannende 
‘whodunits’; veel muziek (lang 
leve Spotify!) en op de terug-
weg maken we zo veel mogelijk 
ruimte in de kofferbak vrij om 
lekkere wijn, olijfolie en pasta’s 
mee terug te nemen.”

Favoriete bestemming  
“Een nieuwe bestemming!”

exemplaar naar bijvoorbeeld 
vluchtelingenkampen rond  
Syrië. Uiteraard wordt een se-
lectie uit de grote stapel onge-
lezen boeken ingepakt, waarbij 
de ervaring leert dat de mees-
te daarvan ook weer ongele-
zen mee terug gaan. Verder ligt 
de halve auto vol met heel veel 
sportattributen. Verschillende 
soorten ballen, rackets, sticks. 
De goaltjes zijn gelukkig écht 
te groot. En ik rij ervoor terug 
als de verrekijker niet blijkt in-
gepakt.” 

Favoriete bestemming “Ber-
gen, water en vooral woeste  
natuur.”

 W 
de iPad, 
de Wakawaka, 
boeken, 
ballen, rackets, 
verrekijker 

 W 
hardloopschoenen, 
iPhone, 
iPad, 
De zoon, 
een paar  
‘whodunits’
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Marijke 
Scholten

Leeftijd 69
Woonplaats Amsterdam
D66 Eerste Kamerlid 2011-2015,  
na 20 jaar als rechter bij de 
rechtbank in Amsterdam  
(“Nu ga ik echt met pensioen.”)

Waar naartoe? Ons buitenhuis 
in Langbroek
Hoe? Met de auto
Met wie? Theo, mijn echt- 
genoot. ’s Winters soms  
aangevuld met kinderen die  
allen graag skiën. 
Wat? “Deze zomer wonen  
we, net als alle andere zomers, 
in ons buitenhuis in Langbroek. 
We spelen golf, wandelen en 
fietsen, lezen veel en we zijn 
lui.” 

In de koffer “Tennisrackets en 
golfspullen. De iPhone en iPad 
gingen ook altijd mee, want in 
de politiek heb je nauwelijks  
vakantie. Net als wetsvoorstel-
len, met het oog op het eerste 

Sjoerd 
Sjoerdsma

Leeftijd 33
Woonplaats Den Haag
D66 Tweede Kamerlid  
sinds 2012

Waar naartoe? Schiermon- 
nikoog 
Met wie? Groep vrienden
Wat? “Het is een traditie om elk 
jaar met vrienden naar Schier-
monnikoog te gaan. Een eiland 
waarop je eigenlijk niet veel 
kunt en waar het tijdens de va-
kantie dus vooral draait om ge-
zelligheid. We zijn veel sportief 
en actief bezig, spelen spelletjes 
en ’s avonds lekker met z’n allen 
eten en drinken.”

In de koffer “Pingpongbatjes  
en -balletjes zijn een vast ingre-
diënt. Daarnaast ook veel ande-
re sportattributen en spelletjes, 
zoals Risk. Op vakantie lees ik 
ook graag. Favoriet is en blijft 
de stripboekenreeks Casper en 
Hobbes. Het boek dat al klaar-
ligt om deze zomer verorberd te 
worden is This book is full of spi-

debat na het reces. Omdat ik  
nu met het Kamerlidmaatschap 
ben gestopt, is dat verleden 
tijd. Dat geeft ruimte voor meer 
boeken, vooral geschiedenis en 
biografieën. Dokter Zjivago van 
Boris Pasternak gaat mee – een 
must read. En veel muziek: liefst 
pianomuziek en kamermuziek, 
de pianotrio’s van Mendelssohn 
staan met stip bovenaan. Vroe-
ger ging er altijd een tent en 
klamboe mee, maar dat is ver-
leden tijd. Ik prefereer nu een  
hotel of een B&B.” 

Favoriete bestemming “Eigen-
lijk toch altijd weer de Alpen, 
zowel ’s zomers als ’s winters. 
Ik ben als kind al vertrouwd  
geraakt met het bergwandelen, 
maar dat is lang geleden. Ik kan 
nog steeds intens gelukkig wor-
den van een mooi uitzicht op de 
vierduizenders in de Walliser 
Alpen.”

ders van David Wong. Ook gaat 
er altijd muziek mee; Spotify 
staat veel aan, met o.a. het nieu-
we album van Blur, The magic 
whip. Verder: mijn camera, die 
zowel boven als onder water  
foto’s en video’s kan maken.  
Altijd leuk om die actiefilmpjes 
jaren later terug te kijken. En 
tenslotte: de telefoonoplader. 
Daardoor gaat eigenlijk  
ook indirect m’n werk mee, 
omdat je als Kamerlid wel altijd 
bereikbaar moet zijn voor  
urgente kwesties.”

Favoriete bestemming  
“Jordanië. Daar ben ik veel  
geweest voor mijn vorige baan 
als diplomaat. Het is een land 
dat alles heeft: je kunt gewel-
dig snorkelen in de Rode Zee; 
op een uurtje rijden bevindt 
zich een woestijn waar je kunt 
slapen onder een ontzettend 
mooie sterrenhemel. En in  
de koningsstad Petra kijk je  
je ogen uit.” 

 W 
pingpongbatjes, 
spelletjes, 
Casper en Hobbes, 
muziek, 
camera, 
telefoonoplader 

 W 
tennisrackets, 
golfspullen,  
boeken en 
veel muziek

zomerreces 12

Roger 
van Boxtel

Leeftijd “Jong van geest”
Woonplaats Gorcum
D66 Tweede Kamerlid (1994-
1998); minister (1998-2002) en 
fractievoorzitter Eerste Kamer 
2011-2015

Waar naartoe? Nog niet  
bepaald (óf Sri Lanka, óf Italië, 
of… ?)
Met wie? Judith, mijn  
echtgenote.
Wat? “Een goede mix van  
cultuur en natuur.”

In de koffer “De iPhone en iPad 
gaan mee, net als een volle iPod 
met alles waarom een stemming 
vraagt, variërend van sixties tot 
Mumford & Sons, van Emmylou 
Harris tot Nathalie Merchant en 
van Bach tot Satie. En verschil-
lende sportattributen: zwem-
broek en snorkel, tennisrackets, 
misschien golf op locatie. Wat 
boeken betreft: Ik kom terug van 
Adriaan van Dis, De Stamhou-
der van Alexander Münninghoff 
en Politieke emoties van Martha 
Nussbaum. Werk- en kampeer-

Steven 
van Weyenberg

Leeftijd 42
Woonplaats Den Haag  
D66 Tweede Kamerlid  
sinds 2012

Waar naartoe? Frankrijk  
(Bretagne en de Dordogne)
Hoe? Met de auto
Met wie? “Mijn gezin! Het be-
langrijkste voor mij is dat we 
met het gezin bij elkaar zijn. In 
de Dordogne zit ook mijn zwa-
ger met de kinderen, dus kun-
nen de neefjes en nichtjes met 
elkaar spelen.”
Wat? “Een combinatie van 
wandelen, boeken lezen, nieu-
we dingen zien en lekker op het 
terras een visje eten.” 

spullen? No way. Vakantie-
motto: To travel hopefully is a 
better thing than to arrive – naar 
Robert Louis Stevenson.”

Favoriete bestemming “Ik voel 
me bijna overal thuis. Italië is 
favoriet, maar Patagonië een 
aanrader!”

In de koffer “Wandelschoe-
nen. Mijn iPhone gaat ook mee, 
om op de hoogte te blijven in 
verband met werk. De e-reader 
zit al vol met boeken: vooral ge-
schiedenisboeken en detecti-
veboeken – de laatste om even 
m’n verstand op nul te kun-
nen zetten. En muziek – Stro-
mae – en luisterboeken voor de 
kinderen, voor in de auto. De 
komende vakantie in Frankrijk 
zullen we veel in de auto zitten, 
namelijk.” 

Favoriete bestemming 
“Nieuw-Zeeland. Tien jaar ge-
leden ben ik daar geweest en ik 
vond het een fantastisch mooi 
land. Het heeft een grote diver-
siteit: bergen, walvissen, natuur. 
Ooit zou ik daar nog een keer 
naartoe willen.”

 W 
wandelschoenen, 
iPhone, 
e-reader en
muziek

 W 
iPhone, iPad 
en iPod, 
snorkel, 
tennisrackets, 
boeken 
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Els Borst Netwerk
tekst

Kristina Ullrich
14

… zei Els Borst.  
Ruim een jaar na het overlijden 
van de geliefde D66-politica, 
lanceerde D66 op 8 maart,  
Internationale Vrouwendag,  
het Els Borst Netwerk (ebn): 
een netwerk voor D66-vrouwen.  
Redacteur Kristina Ullrich werd 
meteen lid. Aan de vooravond 
van het eerste ebn-event op  
6 juni sprak zij met twee drij-
vende krachten achter het  
netwerk: Tweede Kamerlid en 
netwerkvoorzitter Pia Dijkstra 
en directeur van het Landelijk 
Bureau Bernique Tool.

Een vrouwennetwerk?! Past dat wel bij D66?
Bernique Tool: “Ja, dat pást bij D66! Het  
netwerk – dat overigens openstaat voor vrouwen 
én mannen, laat dat duidelijk zijn – gaat namelijk 
uit van de kracht van het individu, en het elkaar 
versterken daarin. Het aandeel vrouwen in onze  
vereniging en in de lokale politiek in het alge-
meen is bovendien nu eenmaal een kwestie.  
Als die verdeling man-vrouw fifty-fifty zou zijn, 
tja… Maar dat is niet zo.”
Pia Dijkstra: “Tot nu toe krijgen wij alleen maar 
enthousiaste reacties.” 
Bernique Tool, lachend: “Ja, toen partijvoorzitter 
Fleur Gräper het netwerk op ons 100ste congres 
aankondigde, was er direct een vanzelfsprekend-
heid in de reacties, het lijkt bijna alsof iedereen 
erop heeft gewacht!”

Hoeveel mensen hebben zich al aangemeld?
Bernique: “Het ging behoorlijk snel; we zitten nu 
(begin juni, red.) op 317 leden, en bij de eerste tien 
leden zaten meteen twee mannen.”

Hoe staat het eigenlijk met de man-vrouw- 
verhouding binnen D66?
Bernique: “Op ledenniveau is de verhouding 
man-vrouw bij ons 70/30. Bij de instroom van 
níeuwe leden is het aandeel vrouwen echter wel 
gegroeid. Die groei zagen we ook bij de verkie-
zingen van 18 maart: 43 procent van de nieuwe 
Provinciale Statenleden is vrouw, terwijl dit bij 
de vorige termijn nog 36 was. Onder de raadsle-
den en wethouders is de verdeling met 70/30 nog 
wel erg onevenwichtig. Waarschijnlijk heeft dit 
te maken met het feit dat raadslidmaatschap geen 
betaalde fulltime baan is, dus iets wat je náást je 
werk en gezin moet combineren. ” 
Pia: “In de Tweede Kamer en het Europees  
Parlement is de verhouding ongeveer 50/50 – 
zonder dat er specifiek beleid op is! Dit is bereikt 
door puur te kijken naar kwaliteit.”
Bernique: “Overigens is die verhouding 70/30 
‘marktconform’; die vind je ook bij andere poli-
tieke partijen terug.” 

Maar toch: vrouwen en D66 – dat kan dus beter?
Pia: “Binnen de partij werd al vaker geconstateerd 
dat veel vrouwelijk talent niet tot zijn recht komt. 
Veel vrouwen willen wel graag politiek actief 
worden, maar hebben het in een bepaalde peri-
ode van hun leven vaak druk door baan en gezin. 
Ook zijn er vrouwen die koudwatervrees hebben 
om de stap naar politiek actief worden te zetten; 
deze kunnen dan van andere vrouwen in dit net-
werk leren hoe zíj dat doen. We willen dat vrou-
wen die het wél voor elkaar krijgen als voorbeeld 
dienen voor anderen. D66 wordt vaak als de partij 
van hoogopgeleide jonge mannen gezien, maar 
er zijn ook veel vrouwen die zich aangetrokken 
voelen tot ons gedachtegoed. Deze vragen zich 
af: hoe kom ik er tussen? Wat kan ik doen in de 
partij? Via het netwerk kunnen zij kennismaken 
met de partij, hun ambities herkennen en kijken 
bij welke activiteit of functie zij zich het meeste 
thuis voelen.” 

Waarom is dit netwerk naar Els Borst  
vernoemd; zij was toch geen politica die  
zich profileerde als vrouw?
Bernique: “Om verschillende redenen, die met 
elkaar samenvielen. Diversiteit is al jaren een  
belangrijk speerpunt van het Landelijk Bestuur. 
En Els Borst verdient een bijzondere nagedachte-
nis. Zij was zo’n bijzondere vrouw, zij heeft  
zoveel betekend voor de partij, en ze was zo’n  
inspirerend voorbeeld voor vrouwen: zij heeft  
alles – carrière in de zorg, kinderen, politiek –  
gedaan in een tijd waarin dit nog niet vanzelf-
sprekend was.” 
Pia: “Zij heeft ook nooit specifiek aandacht  
gevraagd voor het vrouw-zijn, maar is altijd uit-
gegaan van eigen kwaliteiten en herkende ook 
kwaliteiten bij anderen. Dat is ook het uitgangs-
punt van dit vrouwennetwerk.”

Hoe sta je daar zelf in, Pia? 
Pia: “Ik ben grootgebracht met het idee om geen 
huismoeder te worden. Gelukkig kon ik een goe-
de opleiding volgen en de universiteit bezoeken. 
Ik heb het altijd raar gevonden dat er meisjes-
scholen bestonden, dat vrouwen een andere weg 
moesten inslaan dan mannen. Ik heb mij echter 
geen feministe gevoeld, want ik zie er niets in om 
vrouwendiscriminatie in te wisselen voor man-
nendiscriminatie. Een combinatie van vrouwen 
en mannen waarin men elkaars kwaliteiten er-
kent, werkt volgens mij beter.”

Kun je iets meer vertellen over je betrokkenheid 
bij dit onderwerp? 
Pia: “Ik ben van 2008 tot 2010 voorzitter geweest 
van de Taskforce DeeltijdPlus. De taskforce had 
de opdracht van het kabinet en sociale partners 
om de arbeidsdeelname in uren van vrouwen te 
vergroten. Wij zagen dat er wel een enorme slag 
is gemaakt met de hoeveelheid vrouwen die wer-
ken, maar als je kijkt naar het aantal uren, bunge-
len we in Europees vergelijk onderaan. Ik zei al-
tijd: je hoeft niet per se carrière te maken tussen 
je 25ste en 45ste. Dat kan ook ná je 45ste, want je 
bent dan nog zeker twintig jaar aan het werk.

Els Borst Netwerk

 Bestuur 

Pia Dijkstra (voorzitter) 
Tweede Kamerlid D66 sinds 2010 
(o.a.: Gezondheidszorg en  
emancipatie)

Roger van Boxtel
Voormalig fractievoorzitter Eerste  
Kamer D66 2011-2015

Kajsa Ollongren
D66-wethouder (o.a.: Economische 
Zaken, Kunst en Cultuur) en loco- 
burgemeester Amsterdam sinds 2014

Namens het Landelijk Bestuur is  
Saskia Boelema (Talentontwikkeling 
en Opleiding) verantwoordelijk voor 
het Els Borst Netwerk.

 Meld u aan! 

D66-leden kunnen zich bij het  
Els Borst Netwerk aansluiten voor  
10 euro per jaar en krijgen daarvoor 
toegang tot netwerkbijeenkomsten, 
lezingen en workshops. Tijdens het 
eerste (jaarlijkse) EBN-event op  
6 juni j.l. werd ook de eerste  
Els Borst Netwerk Inspiratieprijs  
én Oeuvreprijs uitgereikt (zie p. 39). 

 Meer info, aanmelden en contact  

d66.nl/elsborstnetwerk  
elsborstnetwerk@d66.nl

“ We willen dat vrouwen 
die het wél voor elkaar 
krijgen als voorbeeld 
dienen voor anderen” 
— Pia Dijkstra

 Pia Dijkstra 
 D66-Tweede Kamerlid en 
 voorzitter Els Borst Netwerk 

 Bernique Tool 
 directeur Landelijk Bureau D66 
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Els Neefjes (19) 
Student Geneeskunde, 

voorzitter van de Com-

missie Volksgezond-

heid, Welzijn en Sport 

(VWS) bij Jonge Demo-

craten Amsterdam 

“Op 17-jarige leeftijd ben ik politiek actief gewor-

den, met mijn oma als een groot voorbeeld. Het is 

dan ook een eer dat er een netwerk komt in haar 

naam. De politiek is te belangrijk om alleen aan 

mannen over te laten, is iets waar mijn oma mij al 

jong bewust van heeft gemaakt.

 

“Ze vertelde dat het bijzonder was dat er zoveel 

vrouwen in dat eerste paarse kabinet waren, en  

dat we nog steeds geen vrouwelijke premier hadden 

gehad. Iets waar ik me nog steeds over verbaas. 

“Ik hoop dat het Els Borst Netwerk vrouwen zal  

laten zien dat zij ook een belangrijke plek in de  

politiek hebben. Dat het vrouwen stimuleert actief  

te worden, maar vooral ook om actief te blíjven.  

Ik heb zelf grote politieke ambities, maar door  

mijn studie heb ik daar nu helaas weinig tijd voor. 

Wat oma mij heeft laten zien is: hoeveel je kan  

betekenen voor mensen via de politiek. Ik zie haar 

beleid terug in dingen die ik nu leer op de Vrije  

Universiteit (VU), of als mensen vertellen dat hun 

opa of oma zo’n vredige dood heeft kunnen sterven. 

Als arts wil je iets betekenen voor mensen, en dat 

kan op een grotere schaal als je de politiek in gaat.”

Roger van Boxtel (61) 
Voormalig D66-fractie-

voorzitter Eerste  

Kamer (2011-2015)  

en bestuurslid Els Borst 

Netwerk 

“Ik ben in het bestuur van het Els Borst Netwerk  

gegaan omdat ik mij schatplichtig voel aan Els 

Borst. We hebben samen in het Kabinet-Kok II  

gezeten en daarvoor heb ik als woordvoerder  

volksgezondheid in de Tweede Kamer veel met  

haar gedebatteerd over de zorg. Els Borst is voor 

mij een voorbeeld van een politica die uit eigen 

kracht en professionaliteit het beste met de patiënt 

voor ogen had.

“Ik heb zowel in de politiek als in het bedrijfsleven 

gezien dat vrouwen uit eigen kracht een gelijkwaar-

dige positie kunnen bereiken. Ook bij Menzis [waar 

Roger tien jaar bestuursvoorzitter was, red.] heb 

ik mij ervoor ingezet dat veel vrouwen in manage-

mentposities terecht zijn gekomen. Ik ben er na-

melijk van overtuigd dat een gelijkmatige vertegen-

woordiging van mannen en vrouwen bedrijven 

“Míjn motivatie om in de politiek te gaan 
was om te laten zien dat je als vrouw met 
opgroeiende kinderen ook nog andere  
dingen kunt doen, dat er nog heel veel  
mogelijkheden zijn. De ervaring van 35 jaar 
werkzaam leven komt mij ten goede om  
in de politiek iets te betekenen. Dit is ook 
wat ik met dit netwerk wil: ervaringen  
uitwisselen en elkaar stimuleren meer uit 
jezelf te halen.”
Bernique: “Het Landelijk Bestuur kon zich 
geen betere voorzitter voorstellen. Het  
bestuur zocht een vrouw die, net zoals Els, 
inspirerend is voor vrouwen binnen D66. 
Pia laat, net als Els Borst, zien hoe je – naast 
een gezin – een carrière kunt op- en uitbou-
wen en hoe je een stap kunt maken naar en 
in de politiek.”

Els Borst Netwerk 16

Ter nagedachtenis van

D66-politica, arts, 
hoogleraar, minister 
van Volksgezondheid, 
minister van Staat 

“ Els is altijd uitgegaan 
van eigen kwaliteiten 
en herkende die ook bij 
anderen. Dat is ook het 
uitgangspunt van dit 
vrouwennetwerk” 
— Pia Dijkstra

Bilal Kaya (25)
Gemeenteraadslid 
’s-Hertogenbosch
“Ik heb mij voor 
het Els Borst Net-
werk aangemeld 
om mij te laten 
inspireren door bijzondere 
vrouwen met ambities en 
ervaringen. Dankzij het net-
werk hoop ik deze vrouwen 
te ontmoeten. Daarnaast 
vind ik het belangrijk dat 
vrouwen vanuit hun  
eigen kracht kansen creëren 
en aangrijpen. Wie weet kan 
ik hier zelf ook een steentje 
aan bijdragen.”

De doelstelling van het netwerk luidt:  
D66-vrouwen ondersteunen en  
empoweren om duurzaam hun inzet bin-
nen de politiek en de partij te vergroten.  
Hoe willen jullie dat bereiken?
Pia: “Allereerst: het is een netwerk, geen 
doorgetimmerde organisatie. We willen het 
netwerk als een spinnenweb uitbouwen, 
samen met de leden. Tijdens de startbijeen-
komst op 6 juni roepen wij vrouwen die al 
actief zijn binnen D66 op om andere D66-
vrouwen te inspireren hoe zij actief kun-
nen worden. Dit hoeft niet direct te leiden 
tot een politieke functie, je kunt ook actief 
worden in een commissie of als bestuurslid.

“Naast binding met de partij willen wij dat 
vrouwen inspiratie halen uit het netwerk, 
bagage ontwikkelen voor hun dagelijkse  
leven, bijvoorbeeld voor hun eigen loop-
baan. Onlangs hoorde ik Thom de Graaf 
(fractievoorzitter Eerste Kamer, red.) op de 
radio de term Bildung gebruiken – dat ging 
over het hoger onderwijs. Dit lijkt mij ook 
een geschikte term om onze netwerkdoel-
stellingen te beschrijven. Het enige wat wíj 
eigenlijk doen is dit proces in gang zetten. 
Vervolgens is het aan de leden om er iets 
van te maken.”
Bernique: “Inderdaad. De kracht moet echt 
uit het netwerk zélf komen. Het landelijk 
bureau is er om te faciliteren en om te ver-
binden. Dat doen we door vrouwelijke ta-
lenten te laten zien en te laten horen en een 
platform te creëren waarin D66-vrouwen 
elkaar kunnen ontmoeten. Diversiteit  
begint met zichtbaarheid.” ■

Harry Vissers (67),  
Oegstgeest 
Bestuursadviseur
“Ik maak nogal eens 
mee dat vrouwen 
in leidinggeven-
de functies hart en 

hoofd een andere prioriteit 
geven dan mannen – waar ze 
dan weer last van hebben in 
een in veel opzichten door 
mannen gevormde cultuur. 
Er valt in deze wereld nog 
veel te winnen. Zoals een 
gelijkwaardige positie van 
vrouwen aan mannen. En 
een daarbij horende waar-
dering. Ik ben lid geworden 
van het ebn om daar waar 
mogelijk aan bij te dragen.”

Leden 
aan het 
woord

June Nods (58), 
Enschede
Adviseur  
Nationaal Register
“Ik vind het be-
langrijk om een 
bijdrage te leveren 
aan de groei van het percen-
tage vrouwen in topfunc-
ties. Dat sluit ook mooi aan 
bij de gedachte achter het 
Els Borst Netwerk. Daar-
naast vind ik het belangrijk 
om in deze fase van mijn 
loopbaan op basis van mijn 
kennis en ervaring een bij-
drage aan D66 te leveren.”

“ Ik voel mij  
schatplichtig aan Els”

 “ Mijn oma was  
mijn voorbeeld”

Els Borst  
(1932 – 2014) 

Het eerste Els Borst Netwerk event 
vond plaats op 6 juni (zie ook p. 39)
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Kirsten van der  
Meer (18) 
Scholier en  
bestuurslid D66  
Wijk bij Duurstede
“Er zijn meer 
mannen dan 
vrouwen actief in de poli-
tiek, en ik merk dat zij za-
ken vaak op een heel andere 
manier benaderen. Op mijn 
afdeling ben ik tot nu toe de 
enige vrouw en ik zou graag 
meer politiek actieve vrou-
wen ontmoeten. Ik hoop bij 
het Els Borst Netwerk voor-
al in een divers gezelschap 
veel te leren over politiek en 
alles daaromheen.”

Marianne van  
Exel (30), Den Haag  
Journalist en com-
municatieadviseur
“Ik keek al een tijd 
uit naar de lancering 
van dit netwerk. Ik 

hoop dat door dit netwerk 
het vele talent binnen de 
partij in het oog springt. 
Dat we zien dat de vijver 
van D66-vrouwen bestaat 
uit ambitieuze, slimme en 
pragmatische personen.  
Het netwerk moet vooral  
faciliteren: dat vrouwen 
zich verder kunnen ont-
plooien en dat ze succes-
vol hun weg in de politiek 
en binnen de partij kunnen 
vinden. Zodat in de toe-
komst een meer gelijkmati-
ge vertegenwoordiging van 
mannen en vrouwen gerea-
liseerd kan worden.”

verder brengt.Mijn rol voor het Els Borst Netwerk zal 

bescheiden zijn. Ik ben blij als het netwerk bereikt 

dat vrouwen zich bij D66 thuis voelen, ervaringen 

kunnen uitwisselen in een veilige context en hun 

kennis en kunde kunnen verbreden. Het is belang-

rijk dat vrouwen de kar trekken, maar het is ook be-

langrijk dat mannen daar hun bijdrage aan leveren. 

Zo heb ik bij Alexander Pechtold de handen voor 

het Els Borst Netwerk op elkaar gekregen. Dit alles 

ter nagedachtenis van Els Borst.”
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wandeling
tekst

Jasper Simons
fotografie

Horusfotografie
18

We komen aan bij de gratis pontverbinding naar 
‘Noord’ achter het Centraal Station. We staan aan 
het IJ met prachtig uitzicht op het scheepsver-
keer en Amsterdam-Noord. Ollongren: “Hier zie 
je het: de bedrijvigheid en vernieuwing van Am-
sterdam. Old meets new. Links zie je het kantoor 
van Shell en rechts, naast het Eye Filmmuseum – 
wat overigens ook prachtig is – de A’DAM-toren. 
In deze oude Shell-toren zit tegenwoordig een 
groep van dance-ondernemers, die samen een 
creatief centrum vormen. Ons oude exportpro-
duct olie, samen met onze nieuwe internationale 
bekendheid: dancemuziek. Dít is voor mij echt 
kenmerkend voor Amsterdam: dynamisch, open, 
internationaal.” 
Terwijl de zon door de wolken breekt wandelen 
we rustig oostwaarts, in de richting van het Mari-
neterrein op Kattenburg, een van de drie Ooste-
lijke Eilanden die in de tweede helft van de 17de 
eeuw in het IJ werden aangeplempt.

Waarom werd u lid van D66? “De progressiviteit. 
Trappen tegen de gevestigde orde is waar D66 
mee begon; tegen de verzuiling en haar bekrom-
penheden. Tegenwoordig zijn we niet meer zo  
verzuild in Nederland, maar de cultuur van be-
houdenheid blijft bestaan. De vooruitstrevend-
heid van D66 uit zich nu in andere, nieuwe aspec-
ten, maar de basishouding blijft: niet koste wat 
het kost alles behouden, maar juist ruimte creë-
ren, vooral voor het individu. Dat is ook míjn in-
trinsieke motivatie.” 

Zijn er specifieke thema’s waardoor u D66  
als uw partij ziet? “Nee, eigenlijk gaat het me  
om het mensbeeld daarachter. Als beleidsthema  
staat natuurlijk onderwijs bovenaan, zodat  
iedereen gelijke kansen aan de start heeft. Ook 
vind ik het agenderen van de centraalstelling  
van het individu erg belangrijk. Ik denk dat  
D66 het hierop in de afgelopen decennia erg  
goed gedaan heeft; het is omgezet in beleid en 
verschillende partijen hebben dit overgenomen 
in hun eigen standpunten. 
“Maar Nederland blijft op sommige punten erg 
conservatief. Denk aan het vroegere mannelijke  

broodwinnersysteem, waar we onze sociale  
zekerheid op hebben gebaseerd. Dat zie je nog 
steeds terug in onze verlofregelingen. In Zweden,  
waar mijn moeder vandaan komt, is het dood-
normaal dat zowel mannen als vrouwen een 
poosje vrij hebben om voor hun kind te zorgen 
in het eerste levensjaar. Hier vindt men dat maar 
raar; hier voelt men de noodzaak niet om te faci-
literen dat vrouwen fulltime kunnen werken. Dit 
conservatisme zie je op meer punten terug. Als 
een man een dag vrij neemt voor zijn kind wordt 
hij op een voetstuk gezet, terwijl een vrouw in 
hetzelfde geval al snel te horen krijgt dat ze haar 
agenda niet op orde heeft.”

Is dit ook de reden dat u in het bestuur van het 
Els Borst Netwerk zit? “Absoluut. Het netwerk  
is een bijzonder goed initiatief, want het is  
belangrijk dat we ook kritisch naar onszelf kijken:  
hoe geëmancipeerd zijn wij bij D66? Daarnaast  
zijn vrouwen vaak te bescheiden of terughoudend.  
Emancipatie komt niet alleen vanuit de man – die 
in Nederland overigens best sterk geëmancipeerd 
is – maar vooral ook vanuit de vrouw. Er zijn zo 
veel vrouwen met talent. Dit platform maakt het 
mogelijk hen over de streep te trekken om zich  
te profileren. 
“Daarnaast is het netwerk uiteraard ook een  
eerbetoon aan Els, die ik leerde kennen toen ze 
minister van Volksgezondheid was. Ik heb groot 
respect voor haar, want het eerste beeld was  
misschien die van een vriendelijke, oudere dame 
maar daarnaast bleek dat ze stellig was en anderen 

mische thema’s wel altijd meespelen, zowel in 
mijn studie als tijdens mijn werk. Daarnaast was 
ik lid van het corps en speelde ik saxofoon. Nee, 
geen jazz, al zou je dat wel verwachten bij dit in-
strument. Ik speelde in allerlei soorten orkestjes 
en bandjes. Veel verschillende muziek hoor, van 
pop tot klassiek.” 

Sinds die studentenkamer op de Wallen bent  
u altijd in Amsterdam blijven wonen? “Ja, ik 
woon er al mijn hele volwassen leven – op een 
korte periode in Frankrijk na, waar ik aan de École 
Nationale d’Administration heb gestudeerd. Ik 
heb op allerlei verschillende plekken gewoond: 
West, de Pijp, het Centrum en bijna ook in 
Noord, maar daar kwam het helaas niet van. Door 
de spannende ontwikkelingen begin jaren 2000, 
toen de transformatie daar echt begon, wilde ik 
ook graag deel van Noord uitmaken. Maar ach,  
nu woon ik ook fantastisch – in het centrum!”

U werkte 22 jaar in Den Haag. Was het lange 
reizen niet vervelend? Lacht: “Ik heb vele uren in 
de trein gesleten, ja. Maar Amsterdam is voor mij 
simpelweg dé stad in Nederland waar ik graag wil 
wonen. Veel kunst, bedrijvigheid, een prachtige 
geschiedenis en allerlei soorten mensen met ver-
schillende nationaliteiten. Het is bruisend, divers 
en open-minded. Heerlijk.”

Na 22 jaar ‘Den Haag’ gaf Kajsa Ollongren (48) haar 
topfunctie als hoogste ambtenaar bij het ministerie van 

Algemene Zaken op om D66-wethouder te worden in 
Amsterdam. Ollongren is er trots op dat ze mag werken 

in en voor de stad waar ze al sinds haar 18de woont.  
Redacteur Jasper Simons vroeg haar naar drie bijzondere 

plekken en nodigde haar uit voor een wandeling.

Ondertussen in…  
   Amsterdam  Kajsa Ollongren

 D66-wethouder Amsterdam

“Ik vond dat ruige 
van de Wallen  

wel interessant  
op die leeftijd

 
 
 
”

Op een lichtbewolkte zaterdagmor-
gen ontmoet ik Kajsa Ollongren voor Bureau 
Warmoesstraat, het voormalige roemruchte po-
litiebureau waar rechercheur Appie Baantjer zijn 
werk verrichtte. We halen koffie en wandelen 
naar de hoek met de Oudebrugsteeg. “Kijk, boven 
deze coffeeshop kwam ik als achttienjarig meisje, 
vers van de middelbare school, in 1985 wonen.  
Samen met vijf anderen woonde ik hier in een  
appartementje op de vierde verdieping. Studeren 
deed ik in de Universiteitsbibliotheek, want mijn 
kamer was simpelweg te klein.” 

Een behoorlijk spannende plek voor een 18-jari-
ge uit Oegstgeest, lijkt me? “Inderdaad, het was 
de tijd dat de Wallen nog niet opgeschoond wa-
ren. Het was een warboel en overal liepen junks. 
Toch voelde ik me nooit echt onveilig. Eerlijk ge-
zegd vond ik dat ruige wel interessant op die leef-
tijd. Van mij hoeven die coffeeshops en sekswin-
kels nu ook niet allemaal weg, al ontnemen ze  
wel het zicht op een van de oudste delen van Am-
sterdam.” 

Wat voor student was u eigenlijk? “Oef, lastige 
vraag. Ik werkte in ieder geval hard aan mijn stu-
die. Nadat ik een jaar economie had gestudeerd 
besloot ik geschiedenis te doen, want dat vond ik 
interessanter. Vervolgens heb ik me op internati-
onale betrekkingen gericht. Toch bleven econo-

CV
Kajsa Ollongren
Leiden, 1967

opleiding
Economie (1 jaar) en  
Geschiedenis, Universiteit 
van Amsterdam;
Ecole Nationale  
d’ Administration (Parijs en 
Straatsburg); 
Leergang Internationale  
Betrekkingen, Instituut 
Clingendael

loopbaan
1992-2001
Beleidsmedewerker  
Economische Zaken (EZ);
Hoofd Parlementaire  
Zaken EZ 

2001-2007
Directeur Europese Inte-
gratie en Strategie (EZ)

2005-2007 
Plaatsvervangend direc-
teur-generaal Economi-
sche Politiek (EZ); 
Nummer 5 op D66-kandi-
datenlijst voor Tweede  
Kamerverkiezingen 2006

2007-2011
Plaatsvervangend secreta-
ris-generaal en raadadvi-
seur Algemene Zaken (AZ)

2011-2014 
Secretaris-generaal  
ministerie van AZ 

2014-heden 
Locoburgemeester en 
D66-wethouder, gemeente 
Amsterdam. Portefeuil-
le: Economie, Lucht- en 
Zeehaven, Monumenten, 
Kunst en Cultuur, Lokale 
Media, Deelnemingen en 
Stadsdeel Centrum.

Overig
Jurylid Transparant Prijs; 
Bestuurslid Els Borst  
Netwerk (zie ook p. 14);
Seizoenkaart Ajax; 
In 2011 riep de Volkskrant 
Kajsa Ollongren uit tot 
meest invloedrijke vrouw 
van Nederland. 

Kajsa Ollongren is ge-
trouwd met Irene van den 
Brekel; zij hebben twee 
zoons (12 en 14).
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Is deze voormalige scheepswerf representa-
tief voor uw ambities? “Jazeker. Mijn porte-
feuille heeft een lange naam – ik zal ’m je bespa-
ren – maar het zwaartepunt ligt op Economische 
Zaken, Kunst en Cultuur. Op dit ruim 350 jaar 
oude complex, waar tot voor kort Defensie en de 
Koninklijke Marine huisden, werkt Amsterdam 
samen met StartupDelta – geleid door voormalig 
Europees Commissaris Neelie Kroes – aan de kan-
sen voor snel groeiende start-ups. De doelstelling 
is hier een ecosysteem te creëren waar innovatie-
ve en jonge bedrijven kennis delen. Hiermee wil 
Amsterdam onder andere in de top-3 van Europe-
se start-up-steden komen. 
“Maar mijn economische agenda is natuurlijk bre-
der dan dit. Denk aan de deeleconomie, de wo-
ningschaarste of aan ons initiatief om kinderen 
meer met computers te laten werken en te leren 
programmeren op school. Bovendien maken we 
ons als D66 hard voor kunst en cultuur. We in-
vesteren deze periode miljoenen extra en scholen 
krijgen meer regie over cultuureducatie.” 
Het is duidelijk: in Amsterdam waait een geheel 
nieuwe, frisse wind. ■

Amsterdam  
kleurt groen

Bij de gemeenteraadsver-
kiezingen van 19 maart 
2014 werd D66 (met 14 
van de 45 raadszetels) de 
grootste partij van Am-
sterdam. De hoofdstad 
wordt sindsdien bestuurd 
door een coalitie van D66 
(4 wethouders), SP (2 wet-
houders) en VVD (2 wet-
houders). De verkiezingen 
zorgden voor een poli-
tieke aardverschuiving: 
het is voor het eerst sinds 
de Tweede Wereldoorlog 
dat Amsterdam een college 
heeft zónder de PvdA.

kon overtuigen. Bovendien was het zo knap dat 
ze vanuit de medische en academische sector de 
politiek in stapte. En hoe ze voor haar zaak vocht 
– wat een kracht.”

U bent enorm gedreven. Waarom koos u in eer-
ste instantie voor een functie áchter de scher-
men? “Dat komt met name doordat ik me pas 
láter realiseerde dat ik graag op bestuurlijke  
wijze het algemeen belang wilde dienen. Daar-
naast was het een kwestie van context. In 2006 
werd mij gevraagd om me verkiesbaar te stel-
len voor de Tweede Kamer. Toen dacht ik: ja dat 
is een goed idee, het is er tijd voor. Helaas volgde 
toen die dramatische verkiezingsuitslag (D66 
ging van 6 naar 3 zetels; Ollongren stond op plaats 
5, red.), maar vanaf dat moment is de mogelijk-
heid van een politieke rol wel echt gaan leven 
voor mij. Daarom ben ik ook erg blij dat ik die nu 
in Amsterdam – mijn stad – kan vervullen. Dat ik 
kan meedenken en vormgeven aan allerlei inte-
ressante, nieuwe projecten en belangrijke beleids-
stukken.” 
We zijn aangekomen op plek van bestemming.  
Ze wijst: “Kijk, dit is het Marineterrein.”

“ Op dit ruim 
350 jaar oude 
Marineterrein 
willen we een 
ecosysteem 
creëren waar 
innovatieve en 
jonge bedrijven 
kennis delen”

Ondertussen in Brussel
1 pag
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Een jaar na de Europese verkiezingen 
van 22 mei maakt D66-fractievoorzitter 
in het Europees Parlement Sophie in  
’t Veld de (voorlopige) balans op.

De nieuwe Britse regering bereidt een referen-
dum voor over het lidmaatschap van de Europese Unie. 
Premier Cameron wil de eu hervormen. Welke eisen 
hij precies heeft is onduidelijk, maar op één punt zijn 
we het van harte met hem eens: de Europese Unie moet 
grondig op de schop.
Maar in het zicht van de grote uitdagingen waar Europa 
voor staat, moet Europa niet verder worden verzwakt en 
verdeeld. We hebben – juist nu – een krachtig, verenigd 
en slagvaardig Europa nodig. De economische en demo-
cratische hervormingen die D66 bepleit zijn urgenter 
dan ooit.

Een jaar na de Europese verkiezingen raakt Europa 
steeds verder verbrokkeld en verzwakt. Partijen op de 
flanken, soms zelf buiten het democratisch spectrum, 
zijn in opkomst. De polarisering, versplintering en 
groeiend wantrouwen maken besluitvorming steeds 
moeilijker. Dit is overigens geen exclusief Europees ver-
schijnsel. Ook in de Verenigde Staten zien we politieke 
polarisering en patstelling.

De samenstelling van het Europees Parlement is gron-
dig gewijzigd ten opzichte van een aantal jaren geleden. 
De christelijk-conservatieve evp-fractie en de Progres-
sieve Alliantie van Socialisten en Democraten (s&d) 
zijn nog steeds de grootste, maar hun meerderheid is  
fragiel. alde is nipt de vierde fractie – na de conser- 
vatieve ecr-fractie – maar is in de praktijk nog steeds  
vaak de kingmaker. 
Een derde van het ep kan worden gerekend tot de euro-
sceptische vleugel, variërend van mild sceptisch tot  
rabiaat anti-eu, vaak in combinatie met xenofobe,  
homofobe, misogyne, antisemitische en islamofobe  
opvattingen – soms zelfs antidemocratisch. 

Meerderheden wisselen en zijn steeds vaker krap en  
onvoorspelbaar. Maar het parlement is doorgaans in  
staat oplossingen en compromissen te vinden, ook voor 
gevoelige en controversiële vraagstukken.

De Europese Raad, waar de 28 regeringen van de lid- 
staten in zitten, raakt daarentegen steeds verder verlamd. 
Onderling wantrouwen, steeds sterkere eurosceptische 
profileringsdrang van regeringen en formele en infor-
mele veto’s leiden op steeds meer dossiers tot volkomen 
stagnatie in de besluitvorming. 

Tekenend is het dat de regeringen tegenover de vluchte-
lingencrisis het niet eens kunnen worden over meer dan 
slappe symboolmaatregelen. Dat de crisis in Grieken-
land zich nu al maanden voortsleept. Dat Europa geen 
antwoord heeft op Poetin en nauwelijks een rol speelt  
in het oplossen van conflicten in het Midden-Oosten. 
Maar ook op relatief eenvoudiger dossiers als het afschaf-
fen van de roaming-kosten komen de lidstaten er niet 
uit. De intergouvernementele besluitvorming, ontwor-
pen voor de simpele samenwerking tussen zes landen,  
is anno 2015 volkomen vastgelopen.
Paradoxaal reageren veel partijen door juist te roepen om 
méér intergouvernementele besluitvorming. Of door 
zelfs maar buiten de formele structuren om tot besluiten 
te vormen. Hierdoor komen mensen nog meer buiten 
spel te staan, in plaats van minder.

De vierkoppige D66-delegatie heeft een goede positie 
om zaken in beweging te zetten. De overwinning van 
D66 met een pro-Europese campagne is niet onopge-
merkt gebleven en heeft ons een aantal sleutelposities 
opgeleverd binnen de ALDE-fractie en binnen het  
Europees Parlement.

In 2016 neemt Nederland voor zes maanden het voor-
zitterschap van de Europese Unie op zich. Het kabinet 
wil vooral op de winkel passen. Maar D66 zal zich in-
spannen voor een ambitieus voorzitterschap. Onze Eu-
roparlementariërs, Tweede Kamerleden en de uitgebrei-
de Eerste Kamerfractie zullen de komende jaren samen 
hard werken aan een krachtig Europa.

D66 heeft vier leden in het Europees Parlement (EP): 
Sophie in ’t Veld (fractievoorzitter), Gerben-Jan Gerbrandy, 
Marietje Schaake en Matthijs van Miltenburg.  
De D66-delegatie maakt onderdeel uit van de fractie van 
de Alliantie van Liberalen en Democraten voor Europa 
(ALDE), de op drie na grootste fractie in het EP.

vlag © OMA
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De vereniging in beeld
Wat kunt u voor de partij betekenen?  

En wat kan de partij voor u betekenen? 

Heel veel! In dit overzicht ziet u wat er 

zoal mogelijk is. U kunt met ons mee-

doen (volg de paarse lijn), meedenken 

(blauwe lijn), meebeslissen (groene lijn), u 

kunt ons steunen (roze lijn) en u kunt uzelf 

ontplooien (oranje lijn). De verschillende 

‘haltes’ geven aan wat er op de lijnen alle-

maal mogelijk is. De cijfers achter de hal-

tes geven aan wáár u dat kunt doen: 

1 = Lokaal 

2 =  Regionaal

3 = Landelijk

4 =  Gelieerd aan D66

Meer informatie?
Kijk op d66.nl/leden of stuur een mail  

naar vereniging@d66.nl.

Blijf op de hoogte!
Er zijn talloze manieren om op de  

hoogte te blijven: lees de Democraat  

(valt 3 x per jaar op de mat); neem een 

abonnement op de Idee (vanmierlo- 

stichting.d66.nl), volg ons op sociale  

media, kijk op d66.nl/agenda, of meld u 

aan voor digitale nieuwsbrieven (van  

bijvoorbeeld uw lokale of regionale  

afdeling, D66 Internationaal of de  

Mr. Hans van Mierlo Stichting) via: 

mijnd66.nl (zie ook p. 38).

Haal meer uit je lidmaatschap!

Doe 
mee,
steun 
ons

Lid
Bezoeken  

evenementen
1 2 3 4

Actief zijn op
en/of liken op
Social Media
1 2 3 4

Aansluiten
 bij Els Borst 
Netwerk 4

Financieel
ondersteunen

Els Borst Netwerk  
4

Doneren
1 2 3 4

Periodiek 
schenken
1 2 3 4

Publicaties 
Van Mierlo Stichting 

bestellen 4
Lid Business

Club 4
Lid Club66

1

Politiek
Cafés
1 2 3

Campagne-
trainingen
1 2 3

Bestuurders-
vereniging
(politieke 

vertegenwoordigers)3

Abonnement 
Idee (tijdschrift 

van de Van Mierlo 
Stichting) 4

Vaardigheids- 
trainingen (zoals 

debat)
1 2 3 4

Steun- 
fractielid
1 2

Algemene
afdelings-

vergadering
1

Redactielid
online /

Democraat
3

Permanente 
Programma-
commissie (PPC)
1 2 3

Algemene regio
vergadering / 
regiocongres 2 

Lid Expertisegroep 
(bv. online marketing) 3

E-voting of  
poststemming (bv.  

bestuursverkiezing of 
lijstvolgorde)
1 2 3

Masterclasses
1 2 3

Workshops
1 2 3 4

Talent- 
gesprekken
1 2 3

Talenten-
programma

Driebergen 3

Lid Jonge 
Democraten (JD) 

4

Cadeau-
lidmaatschap geven

1 2 3

Congres
(ALV) 3

Online discussie 
op Agora/
LinkedIn
1 2 3

Lid (thema)
werkgroep 1

Politiek
actief zijn (politiek 
vertegenwoordi-
gers + commis-

sieleden)
1 2 3

Leden
werven
1 2 3

Bestuurs-
functie

1 2 3 4

Lid thema-
afdelingen 

3

Commissie-
functies zoals 
campagne- 
team 1 2

Verkiezings-
campagnes
1 2 3

Continue
Campagne 
(o.a. flyeren, 
canvassen)
1 2 3

Lid ALDE 
(Alliantie van  

Liberalen en Democra-
ten voor Europa) 4

Aanmelden
Route66 3

Lid van interesse-
groepen als 

Gay66 – Doen66 
Lens 4

Bezoeken
fractie-

vergaderingen
1 2 3

Vrijwilliger 
Internationaal 
Democratisch 

Initiatief (IDI) 4

Spreker Van 
Mierlo Stichting 

4

Meedenken

Meebeslissen

Meebeslissen

Ontplooien

Ontplooien

Steunen

Steunen

M
ee

d
o

en

Meedoen

M
ee

d
en

ke
n

Metrokaart  
D66
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Ons familie-, erf- en schenkrecht is gebaseerd op het gezin van 
de jaren vijftig: man en vrouw, getrouwd, kinderen en voor 
altijd samen. Met ‘Familie van nu’ wil D66 deze wetgeving 
aanpassen aan de 21ste eeuw. Redacteur Mark Snijder sprak 
met de initiatiefnemers: Tweede Kamerlid Vera Bergkamp en 
secretaris van de Permanente Programmacommissie (ppc) 
Jieskje Hollander.

Een voorbeeld. Een man heeft met twee 
vrouwen – een stel met wie hij geen relatie heeft 
– twee kinderen. De twee moeders zijn de juri-
dische ouders en hebben gezamenlijk het gezag 
over beide kinderen. De man is geen juridische 
ouder, omdat de wet dit slechts voor maximaal 
twee mensen mogelijk maakt. Gelukkig hebben 
de drie ouders de taken, rechten en plichten dui-
delijk afgesproken. Maar voor de wet bestaat de 
relatie van de man met zijn kinderen niet: als hij 
een ongeluk krijgt en in coma raakt, kunnen zijn 
kinderen niet meebeslissen over zijn leven. Wel 
zijn zus, die hij bijna nooit ziet. En wanneer zijn 
moeder een erfenis wil nalaten aan haar kleinkin-
deren, betalen de twee kinderen van haar zoon 
drie keer zoveel erfbelasting als haar andere klein-
kinderen. Ook al zijn al haar kleinkinderen haar 
evenveel waard…

Tientallen e-mails
Tweede Kamerlid Vera Bergkamp deed op Twit-
ter en tijdens het 101ste congres, op 18 april in 
Rotterdam, een oproep om persoonlijke ervarin-
gen met knellende familiewet- en regelgeving te 
delen. Inmiddels heeft ze tientallen e-mails ont-
vangen. Eén ding is voor Bergkamp duidelijk: er 
is een grote behoefte in de samenleving om de 
bestaande wetten en regels te veranderen. “De 
‘familie van nu’ ziet er anders uit dan vroeger. 

Ongehuwd samenwonen is nu vaker regel dan 
uitzondering. Sinds de jaren zeventig is het aantal 
echtscheidingen verdrievoudigd. Zo’n 15 procent 
van de kinderen woont in een eenoudergezin. 
Daarnaast groeien steeds meer kinderen op in een 
gezin met twee moeders of twee vaders. En het 
aantal mensen zonder relatie groeit. Maar de wet-
geving heeft geen gelijke tred gehouden met deze 
ontwikkelingen. Een herijking is dus nodig.”

Betuttelende overheid
Bij politieke standpunten over het gezin denk je 
snel aan de confessionele partijen. Maar de the-
ma’s van ‘Familie van nu’ passen juist bij uitstek 
bij D66, zeggen Bergkamp en Hollander. Want 
het heeft alles te maken met persoonlijke vrij-
heid. Bergkamp: “Mensen kunnen steeds meer 
zelf bepalen hoe ze hun leven inrichten. Maar de 
overheid maakt met de huidige wetgeving een 
onderscheid; tussen getrouwden met kinderen 
en ongehuwden met kinderen, of tussen biologi-
sche ouders en ‘mee-ouders’. Daar zit een vorm 
van bevoogding of betutteling in. Kijk bijvoor-
beeld naar de 2,8 miljoen alleenstaanden, die vaak 
helemaal niet alleen zijn maar gewoon geen re-
latie hebben. Zij voelen zich soms ondergewaar-
deerd of niet erkend in hun wijze van leven. D66 
wil een overheid die leefvormneutraal is en per-
soonlijke vrijheid faciliteert.”

Volgens Jieskje Hollander, wetenschappelijk  
medewerker bij de Van Mierlo Stichting en secre-
taris van de Permanente Programmacommissie 
(ppc), is ‘Familie van nu’ een typisch sociaal-libe-
raal thema. “Wij beginnen altijd bij het individu, 
maar we weten dat een individu nooit op zichzelf 
staat. Daarom kijken we goed naar de sociale ver-
banden en familieverbanden waarin een individu 
zich beweegt. Hoe ziet een familie er anno 2015 
uit en hoe verhoudt dat zich tot de wetgeving? 
Uiteindelijk draagt het stellen van die vraag bij 
aan de vrijheid van het individu: iedereen moet 
kunnen kiezen of en met wie je wilt samenwo-
nen of trouwen, of je alleen wilt blijven, of je  
kinderen krijgt en aan wie je wil nalaten.”

“Willekeurige scharrel”
Er zijn talloze praktijkvoorbeelden die om aan-
passingen in de wetgeving vragen. Neem het  
erfrecht. Kinderen betalen minder belasting over 
een erfenis dan andere erfgenamen. Bergkamp: 
“Ik kreeg een mail van een alleenstaande vrouw 
zonder kinderen met een simpele wens: haar geld 
tegen een laag belastingtarief nalaten binnen de 
familie, het liefst aan haar neefjes en nichtjes. Dat 
kan, maar alleen tegen een tarief van 30 procent 
erfbelasting. Waarom mogen mensen niet zelf  
bepalen wie het gunstigste tarief krijgt? Of waar-
om is er niet één tarief voor iedereen?”
Ook de wetgeving rondom samenwonen en trou-
wen is toe aan herijking, vinden beiden. Zeker 
wanneer er kinderen in het spel zijn. Bergkamp 
geeft een voorbeeld van een man en vrouw die al 
twaalf jaar samen zijn, bewust niet getrouwd, en 
hun eerste kind verwachten. Om ook juridisch de 
vader van zijn kind te zijn, moet de man het kind 
erkennen bij de gemeente. Vervolgens moet hij 
bij de rechtbank een verzoek indienen om ook het 
gezag over zijn kind te krijgen. “De vrouw schreef 
me in een e-mail: Het voelt alsof ik zwanger ben 
geraakt van een willekeurige scharrel. In plaats van 
mijn partner met wie ik al twaalf jaar samen ben 
en met wie ik een samenlevingscontract heb. Zo  
ervaren mensen deze complexe wetgeving dus.”

Waarom maar twee ouders?
Bij (meer)ouderschap, het derde thema binnen 
‘Familie van nu’ (zie kader hiernaast), gaat het 
vooral om de beperking van juridisch ouderschap 
tot maximaal twee ouders. Er zijn steeds meer ge-
zinnen met twee vaders of twee moeders, waarbij 
ook een derde (of vierde) ouder bij de opvoeding  

 Families 
van nu Agenda2020

Familie van nu komt 
voort uit Agenda2020,  
de brede blik van D66  
op de toekomst.  
Jieskje Hollander:  
“Op het gebied van eu-
thanasie, abortus en de 
openstelling van het bur-
gerlijk huwelijk voor pa-
ren van gelijk geslacht 
hebben we al veel bereikt. 
Maar welke uitdagingen 
bestaan er nog meer van-
uit een vrijzinnig perspec-
tief? Na gesprekken met 
experts en leden kwamen 
we op allerlei onderwer-
pen die raken aan ‘sa-
menleven’ en hoe dat in 
Nederland geregeld is.” 

Tijdens congres 101, op 
18 april in Rotterdam, 
werd de motie ‘Familie 
van nu’ van het Landelijk 
Bestuur unaniem aange-
nomen. Op drie thema’s 
moeten wetten en regels 
worden gemoderniseerd:  
1.  samenwonen, trouwen 

en scheiden; 
2.  erven en schenken; 
3.  (meer)ouderschap. 
Op congres 102, dat 
plaats heeft op 31 okto-
ber, zal het Landelijk  
Bestuur in samenwerking 
met de Tweede Kamer-
fractie concrete voorstel-
len presenteren. 

“ D66 wil een overheid 
die leefvormneutraal is 
en persoonlijke vrijheid 
faciliteert”
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betrokken is. En aangezien 38 procent van de 
huwelijken eindigt in een scheiding, zijn er ook 
steeds meer gezinnen met stiefouders. Hollander: 
“Soms onderhouden stiefouders tientallen jaren 
een hechte band met kinderen. Juridisch worden 
deze kinderen echter niet als hun ‘echte’ kinderen 
beschouwd. Dat heeft consequenties voor  
bijvoorbeeld het erven en schenken.”
Maar: de nadruk op persoonlijke keuzevrijheid 
betekent niet dat wetgeving álles vrij moet laten. 
De overheid heeft namelijk ook een rol in het be-
schermen van kwetsbare groepen, zoals kinderen. 
“Zelfbeschikking en bescherming van kinderen 
zijn beide belangrijk”, benadrukt Bergkamp. “Zo 
moet het voor een kind altijd duidelijk zijn wie 
zijn juridische ouder is. Maar we gaan daarbij wel 
uit van de feiten. Nog niet zo lang geleden von-
den veel mensen dat het voor een kind niet goed 
was om opgevoed te worden door twee vaders of 

#familievannu 

‘Familie van nu’ gaat over ons allemaal. Dat 
bleek wel uit de grote hoeveelheid tweets die  
tijdens en na congres 101 werden verstuurd met 
als topic: #familievannu. Een kleine selectie:

@susannaahhh Het is vaak goedkoper om te  
trouwen als je dingen geregeld wilt hebben – raar 
dat je burgerlijke staat dat bepaalt. 

@LangelaarInge een stiefmoeder kan beter voor 
een kind zijn dan een biologische moeder…

@alettahekker Neem ook de keuze en zeggen-
schap van kinderen mee in de discussie!

@MfvGeel Als bij meeroudergezinnen de relatie  
met de niet-biologische ouder beëindigd wordt,  
wat zijn dan de consequenties? 

@ArrisBlom Familie of niet, de staat dient geen 
waardeoordeel te hebben wie voor jou belangrijk is. 
(G)eén belastingtarief voor iedereen. 

@CarloSchimmel Maar vinden we dan ook dat  
sociale verbanden net zo belangrijk zijn als bloed-
banden? Of is er toch nog verschil? 

@MilvanFrank Waarom niet alle samenleefvormen 
terugbrengen tot 1? Hoe je dat dan noemt lijkt me 
van minder belang…

@futurelifersrch Graag kortingsplakkers waarmee 
je zelf kiest wie hoeveel successiekorting krijgt! 

@johnstuurman Geen nieuwe wetten. Regel een 
levenstestament zelfs voor het hoogtepunt van je 
relatie(s) voor alles wat je dán lief is.

@ALBredenoord Prachtig filmpje over de  
#familievannu met oa @AylaSchneiders als een vd 
eerste meerouderkinderen in NL

Bekijk het filmpje met Ayla Schneiders,  
D66-Statenlid in Utrecht en een van de eerste  
Nederlandse meerouderschapskinderen via: 
d66.nl/publicaties/video-inleiding-congres-
101-motie-familie-van-nu

twee moeders. Terwijl onderzoeken toen al lieten 
zien dat dit onzin is.”

Een doordachte uitwerking
Het lijkt dus logisch om stiefouders meer rech-
ten te geven bij de opvoeding van kinderen. Maar 
op het congres, waarbij de motie ‘Familie van nu’ 
unaniem werd aangenomen, plaatste een D66’er 
hier een kritische kanttekening bij: na een inge-
wikkelde vechtscheiding kunnen nieuwe part-
ners soms juist een negatieve rol spelen bij een 
stabiele opvoeding. Hetzelfde geldt voor opa’s en 

“ Waarom mogen mensen  
niet zelf bepalen wie het 
gunstigste belastingtarief 
bij een erfenis krijgt?” 
— Vera Bergkamp

oma’s, vertelt Hollander. “Het voorstel van het 
CDA om de omgang van grootouders met hun 
kleinkinderen na een scheiding te beschermen, is 
geen gek idee. Maar het staat of valt bij een door-
dachte uitwerking. Een familierechter vertelde 
me onlangs dat zij grootouders soms juist moeten 
weren uit echtscheidingsprocedures, omdat zij 
alleen maar olie op het vuur gooien. Het toeken-
nen van een hard wettelijk recht aan grootouders 
op omgang met kleinkinderen, kan zo in bepaalde 
gevallen bijdragen aan enorme loyaliteitsconflic-
ten bij kinderen.” Maatwerk lijkt hier het devies.
Dit betekent vooral dat wetten niet moeten voor-
zien in teveel automatismen. Hollander: “Som-
mige wetten kunnen misschien eenvoudiger, of 
kunnen we zelfs schrappen. Bijvoorbeeld in het 
erfrecht: vinden we het onderscheid dat daarin 
wordt gemaakt nog wenselijk? Voor ons is het 
niet relevant of je nalaat aan je kind of aan een 
vriendin. Dat moet een vrije keuze zijn.”

Feiten  
& cijfers

–  In 1970 werden ruim 120 dui-
zend huwelijken gesloten; in 
2013 nog maar 65.000.

–  In 1980 eindigde 24 procent 
van de huwelijken in een 
echtscheiding; in 2013 ruim 
38 procent.

–  In 2003 woonden 700 duizend 
mensen ongehuwd samen; 
in 2050 zal dit stijgen naar 1,3 
miljoen mensen.

–  In 1995 waren er 100 duizend 
ongehuwd samenwonen-
den met kinderen; in 2009 
waren dit er ruim 300 duizend.

–  In 1995 telde Nederland ruim 
2 miljoen eenpersoonshuis-
houdens; in 2013 waren dat 
er 2,8 miljoen, en in 2060 zijn 
dat er 3,8 miljoen.

Bron Leon Verstappen, Rijksuniversiteit  
Groningen / Centraal Bureau voor de 
Statistiek

Meepraten?

Heeft u ervaring met knellen-
de wetten of regels binnen het 
familie-, erf- en schenkrecht? 
Mail uw verhaal naar Twee-
de Kamerlid Vera Bergkamp: 
v.bergkamp@tweedekamer.
nl en Roel van den Tillaart (in-
terim-secretaris Permanen-
te Programmacommissie): 
r.vandentillaart@d66.nl 

Later dit jaar worden er le-
denbijeenkomsten georga-
niseerd over ‘Familie van nu’. 
Houd hiervoor de agenda op 
de website in de gaten: 
d66.nl/agenda/

“ De partner met wie zij al 
twaalf jaar samenleeft, 
moet nu bij de rechtbank 
een verzoek indienen om 
ook gezag over hun kind 
te krijgen” 
— Vera Bergkamp

10 x

 Vera Bergkamp 
 D66-Tweede Kamerlid 

Ervaringsdeskundigen
De concrete voorstellen vragen dus nog flink wat 
denkwerk. Niet alleen omdat de thema’s nauw 
met elkaar samenhangen, maar ook omdat nieu-
we wetgeving weer een aantal generaties mee 
moet kunnen. Daarom is de betrokkenheid van 
(ervarings)deskundigen van groot belang. Berg-
kamp: “We hebben hun kennis en ervaring no-
dig om tot duurzame aanpassingen te komen: 
waar lopen ze tegenaan, welke zaken moeten we 
vooral aanpakken?” Zo kom je tot een goed door-
dacht verhaal, zegt Bergkamp. “Als politieke par-
tij moeten we onze visie op deze belangrijke the-
ma’s klaar hebben. Dit gaat namelijk over de zorg 
die je voor elkaar hebt. Dat raakt ons allemaal.” ■
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modern activisme
tekst

Roel van den Tillaart
28

an onder een fnv-petje boe roepen naar de staatssecre-
taris op het Malieveld; is dat actie? Wie daagt in 2015  
de gevestigde orde uit, zoals Dolle Mina en de krakers- 
beweging dat deden? Waar zijn die half miljoen boze 

Nederlanders gebleven, die in de vroege jaren tachtig samen-
stroomden in het protest tegen kernwapens?
Instituties – van vakbond tot politieke partij – zien ledenaantallen 
slinken. Sommige politicologen noemen activisme een relikwie uit 
de roerige jaren zeventig en tachtig. Jacquelien van Stekelenburg, 
socioloog aan de Vrije Universiteit, bestrijdt dat. “Mensen gaan nog 
steeds de straat op, maar steeds minder als lid van een organisatie 
en vaker voor kleinere, minder langdurige acties.” 
Dat wil niet zeggen dat mensen zich niet organiseren. Dertig  
procent van de mensen die in 2011 deelnamen aan de ‘Facebook- 
revolutie’ op het Egyptische Tahrirplein, werd gemobiliseerd door 
maatschappelijke organisaties, zegt Van Stekelenburg. Zoals ook 
haar eigen buurvrouw, die de buurt mobiliseerde om de biblio-
theek te behouden. “Actie komt steeds vaker van onderop. Mensen 
zijn mondiger geworden, ze hebben instituties niet meer per se no-
dig.” Haar buurvrouw gebruikte sociale media, maar organiseerde 
ook bijeenkomsten op scholen in de buurt.

Protest is verbreed. Die trend begon in de jaren zeventig. Ook stu-
denten en middenklassers gingen de straat op; niet voor een beter 
loon, maar voor zelfbeschikking. Van Stekelenburg noemt de  
lhbti-beweging (Lesbisch, Homo-, Bi-, Trans- en Interseksueel) 
als lichtend voorbeeld. “Enerzijds ging het om politieke actie:  
gelijke rechten voor een minderheid. Anderzijds om culturele  
acceptatie, om het veranderen van normen en waarden.”
In de 21ste eeuw protesteert iedereen, treffend geïllustreerd door 
honderden hoogleraren die in 2010 in toga het Binnenhof omsin-
gelden – ondenkbaar in de jaren zeventig. In de 21ste eeuw protes-
teren we om alles. Een petitie om te voorkomen dat ónze soap van 
de buis verdwijnt, een boycot tegen het merk dat óns koekje uit de 
schappen haalt. Van Stekelenburg: “Het normaliseert, straks zijn 
we allemaal activist.”

Jonge  
D66’ers  
in aksie
Is ‘aksie’ een fossiel uit 
de roerige jaren zeventig 
en tachtig van de vorige 
eeuw? Niet voor een 
nieuwe generatie jonge 
D66’ers, die met moderne 
middelen en nieuwe 
tactieken abstracte idealen 
omzet in actie, ontdekte 
redacteur Roel van den 
Tillaart. “Door de keuzes 
die ik maak, probeer ik elke 
dag een klein statement te 
maken.” 

V

Meer weten over  
hedendaags activisme?  
Bestel Idee nr. 4, 2014  
via magzine.nu

“ Actie komt steeds 
vaker van onderop. 
Mensen zijn mondiger 
geworden, ze hebben 
instituties niet meer 
per se nodig”

Xander Bouwman  
stoomt een nieuwe generatie klaar 
om online fundamentele rechten te 
veroveren.

Dirkjan Tijs  
opende – als landelijk voorzitter van  
de Jonge Democraten (JD) – ’s werelds 
eerste xtc-shop in de Rosmarijnsteeg 
in Amsterdam.

Zit je op Facebook?  
“Ja. Maar ik gebruik het selectief. Mijn WhatsApp-ac-
count heb ik verwijderd na de overname door Facebook. 
Soms lastig; mis je een etentje omdat je niet meer in die 
ene groep zit.” 

Sta je er zo principieel in?  
“Wat online gebeurt is ontzettend fundamenteel. Het 
gaat om mensenrechten. Offline hebben we vrijheid 
van meningsuiting, online noemen we dat netneutrali-
teit. Privacy op internet gaat niet over geheimen bewaren 
maar over autonomie, over de vrijheid je eigen keuzes te 
maken.
“Wat veel mensen niet zien: ontwerpkeuzes die de di-
gitale wereld inrichten zijn zowel technisch als politiek. 
Pleiten voor innovatie is niet genoeg, we moeten ook be-
denken wat voor sóórt innovatie we willen. Ik houd ont-
zettend van techniek. Juist daarom wil ik dat het doet wat 
wíj willen dat het doet – niet wat Apple of Facebook wil.”

Hoe verzet jij je tegen die grote bedrijven?  
“Door de keuzes die ik maak, probeer ik elke dag een 
klein statement te maken. Daarnaast organiseer ik sum-
mer schools, workshops digitale zelfverdediging en leer ik 
basisschoolkinderen hoe internet werkt. Want wie niet 
begrijpt hoe het werkt, laat zich leiden.”

Gat in de markt?
“Absoluut, duizend bezoekers op één dag! Het was een 
eendaagse actie, we verkochten placebo’s – pepermunt-
jes. We wilden laten zíén dat regulering werkt, met leef-
tijdscheck en schone pillen. Om zo de legalisering van 
xtc te agenderen, zonder gebruik te promoten.
“Ja, er kwamen ook negatieve reacties, dat we het werk 
van de duivel uitvoerden, maar de meeste waren positief, 
ook van media als Powned. Tot in Indonesië kwamen we 
in het nieuws!”

Wat heeft het opgeleverd?
“Zelfs met 40 duizend handtekeningen voor ons burge-
rinitiatief stemt de Tweede Kamer niet in met ons voor-
stel. We wilden eerst het taboe doorbreken. De legalise-
ring van xtc vergt een lange adem. Net als de verhoging 
van de aow-leeftijd, ook uit de koker van de Jonge  
Democraten, trouwens.”

Te weinig aksie bij D66?
“Ik vind het goed dat de Tweede Kamerfractie met focus 
op de inhoud politiek bedrijft via het parlement, zolang 
er maar groepjes zijn die de partij uitdagen en scherp 
houden. De partij moet niet zijn lef verliezen in de ambi-
tie de grootste te worden.”

fo
to

 S
eb

as
ti

aa
n 

te
r 

B
ur

g



31

De  
koning 
die er 
vandoor  
ging

Op speciaal verzoek van de redactie – ja, allemaal Koning van 
Katoren-fans – schreef oud-partijleider en (jeugdboeken)schrijver 
Jan Terlouw (83) een eigentijds sprookje voor volwassenen voor 
deze zomereditie van de Democraat. Veel leesplezier met… 

modern activisme 30 Democraat

sprookje
tekst

Jan Terlouw
illustraties

Erik Haverkort
31

Jurjen Hoekstra veroverde vijf zetels 
in het verantwoordingsorgaan van 
pensioenfonds ABP met zijn fractie Lijst 
voor Onafhankelijk Pensioentoezicht 
(LvOP).

Ayla Schneiders fietste tijdens de 
Provinciale Staten-campagne drie 
dagen achter elkaar 66 kilometer door 
de provincie Utrecht.

Pensioenen. Ben je daar niet een beetje jong voor? 
Stellig: “Nee. Het is voor veel mensen hun grootste 
spaarpot, maar we hebben er nauwelijks invloed op.  
Veel mensen leggen verplicht in, maar hebben niets  
te zeggen. Die onvrijheid raakt me echt.”

Hoe heb je het aangepakt?  
“Pensioenfondsen zijn sinds kort verplicht verkiezin-
gen uit te schrijven. Dat dreigde bij het apb opnieuw een 
feestje voor de vakbonden te worden. Daar hebben we 
een stokje voor gestoken. Aanvankelijk als initiatief van 
de Jonge Democraten, maar in no-time kwamen er veel 
mensen bij die ik nooit had gesproken, van jong tot oud 
en van links tot rechts – een coalitie van ‘jong denken-
den’. Ze vonden ons via onze website, via social media en 
door ons mediaoffensief.”

Was er weerstand? 
“Zeker. Het apb eiste 500 handtekeningen van leden 
mét lidnummer om deel te mogen nemen aan de verkie-
zingen. De inschrijving werd net voor de kerstvakantie 
geopend en vlak erna gesloten. Vakbonden hoefden dat 
niet.”

Ben jij een activist?  
“Ik denk dan meteen aan mijn bijna-gepensioneerde  
collega’s die klagen over een loonsverhoging van twee 
procent. Het gaat me niet om míjn belang, maar om het 
ethische. Van onvrijheid word ik pissig.” ■

Verfrissend!  
“Het was steenkoud! Het regende, echt heel hard. Mis-
schien juist wel daarom gaf het een gevoel van verbin-
ding. Iedere keer zag je weer in de verte die paraplu als 
wit-groen stipje verschijnen. Gelukkig haakten steeds 
meer mensen aan.”

Wat wilde je bereiken? 
“Ik wilde de Utrechtse afdelingen verbinden met als  
thema duurzaamheid. Ik wilde ook politiek naar de in-
woners brengen, letterlijk. Met de fietstocht vertelde ik 
ons verhaal. De afdelingen in de provincie kregen daar-
door het campagne-gevoel. De verbinding tussen  
‘offline’ en sociale media werkte erg goed. Maar ook  
praktisch: ik heb de provincie beter leren kennen, niet  
in de laatste plaats hoe ik nu als Statenlid Utrecht fiets-
vriendelijker kan maken.”

Moeten we vaker de straat op?  
“Het gaat niet om actievoeren-om-het-actievoeren. Ik 
hoorde laatst twee bezetters van het Maagdenhuis – met 
hun mond vol over democratisering – trots zeggen dat ze 
niet hadden gestemd tijdens de laatste verkiezingen. Dat 
maakt me erg boos.
“D66 is vaak op straat te vinden, maar brengt de bood-
schap erg rationeel. Het gaat erom dat je het door vorm 
en inhoud te verbinden tastbaar maakt.”
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 Er was eens een land met een koning die er vandoor ging. Hij liet 
een brief achter voor het kabinet en het parlement. Dit stond er.

Beste leden van het kabinet, beste leden van het parlement afdeling B,  
beste leden van het parlement afdeling A,

Ik heb er genoeg van. Ik ga weg. U maakt iedere dag wetten waar ik niet bij 
ben betrokken, maar ik moet ze wel ondertekenen. Ik heb er blauwe en dooie 
vingers van. Het valt mijn pianolerares steeds op, als ik moet oefenen om het 
volkslied foutloos te spelen. Ik heb er ook genoeg van om de enige persoon in 
het land te zijn die niet mag zeggen wat hij wil. Iedereen mag bijvoorbeeld 
zijn mening over mij spuien, maar als ik iets te berde wil brengen moet ik eerst 
toestemming vragen aan de minister van Vrije Meningsuiting. 
Er is nog iets waarbij ik heb gedacht dat u ernstig in de war was. Vroeger, als 
er verkiezingen waren geweest, regelde ik de besprekingen die moesten leiden 
tot een nieuw kabinet. Dat was heel logisch, want van alle betrokkenen was 
ik de enige die geen lid was van een politieke partij. De enige dus die echt on-
afhankelijk was. Het was ook altijd reuze gezellig. We dronken veel koffie en 
soms zelfs een borreltje, en een glaasje ranja voor de jongste fractievoorzit-
ter. En dan kwam er een kabinet. Daar was niets ondemocratisch aan, want 
het parlement had altijd het laatste woord. U noemt me Staatshoofd, maar de 
laatste keer mocht ik zelfs dit niet meer doen. Staatshoofd betekent in uw ogen 
blijkbaar Leeghoofd. Toen hebben de fracties in parlement afdeling B over-
haast een kabinet in elkaar getimmerd waarbij ze vergeten zijn dat er ook nog 
een parlement afdeling A is. Veel te weinig oranjebittertjes gedronken, ik durf 
te zeggen dat het onder mijn leiding niet zou zijn gebeurd.

Kortom, basta. Ik wens u veel wijsheid bij het omvormen van het land tot een  
republiek.
     
Met vriendelijke groet,
De ex-koning

Het land was in rep en roer. Om een republiek te worden moest 
de Grondwet worden veranderd. Dat was niet simpel. Staatsrechtgeleerden maakten 
overuren. Parlement afdeling B vergaderde tot diep in nachtelijke uren. Afdeling A 
vergaderde nu niet één maar drie dagen in de week. Er moesten tussendoor verkie-
zingen worden gehouden en wat niet al, maar het kwam in een jaar voor elkaar. In 
de nieuwe Grondwet stond dat de bevolking een president zou kiezen die geen be-
voegdheden kreeg, maar hij mocht wel zeggen wat hij wou.

Intussen gebeurde er ook van alles met de politieke partijen. Een politieke partij lijkt 
best veel op een diersoort in de natuur. Als hij groeit, gaat dat ten koste van andere 
soorten, want de ruimte is beperkt. Te groot worden kan ook problemen opleveren. 
Er kan te weinig voedsel zijn. En voedsel moet er zijn, of het nu gaat om een politie-
ke partij of om een groep buffels. De vergelijking is toevallig. Als een groep buffels te 
omvangrijk wordt, kan het zijn dat het land te veel wordt begraasd en tot een woes-
tijn wordt. Dan krimpt de groep weer. Het voedsel waardoor een politieke partij on-
dermeer kan groeien is dialoog. Als de partij te groot wordt, kan de dialoog afnemen, 
en de partij krimpt.
In de natuur is voortplanting van veel belang. Er is onder andere ongeslachtelijke 

voortplanting, met name door celdeling. Bij de politieke partijen in het land zonder 
koning was dat proces al enige tijd aan de gang. Steeds meer parlementsleden stap-
ten niet uit het parlement maar wel uit hun partij, en vormden een identieke nieuwe. 
Celdeling. De discussie over de Grondwet verhevigde dit proces. Celdeling werd een 
epidemie. Het parlement afdeling B had honderd leden. Toen de nieuwe Grondwet 
klaar was, telde het parlement afdeling B ook honderd partijen. Daar zat iets moois 

Voedsel moet er zijn, of het nu gaat om  
een politieke partij of om een groep buffels.  
De vergelijking is toevallig



35sprookje 34

Voor de jonge lezers onder ons: 
Jan Terlouw (1931, Kamperveen): domineeszoon, natuur-
kundige, schrijver en oud-partijleider; de man van Het  
Redelijk Alternatief – de bekende D66-slogan uit de jaren 
zeventig en tachtig van de vorige eeuw.

Kernfysicus
Na zijn studie natuurkunde (1956) en zijn promotie (1964) 
aan de Rijksuniversiteit Utrecht, werkte Terlouw als fysicus 
aan o.a. M.I.T. Cambridge (VS) en in Stockholm. Maar de  
oprichting van een nieuwe partij op 14 oktober 1966  
verstoorde deze wetenschappelijke carrière voorgoed.

D66-partijleider
In januari 1967 werd Terlouw lid van D66. Drie jaar later 
werd hij fractievoorzitter in de gemeenteraad van Utrecht  
en weer een jaar later trad de 39-jarige Terlouw aan als 
Tweede Kamerlid voor D66. In 1973 volgde hij Hans van 
Mierlo op als fractievoorzitter en leidde hij de partij naar  
de grote verkiezingsoverwinning van 1981: 17 zetels in  
de Tweede Kamer.

Minister, CvK & senator
Terlouw was minister van Economische Zaken en vice- 
premier in het tweede en derde kabinet-Van Agt. Na het  
teleurstellende verkiezingsresultaat van 1982 trok hij zich 
terug uit de politiek. In 1991 keerde Terlouw terug als eerste 
D66-Commissaris van de Koningin (Gelderland) en  
later als D66-senator in de Eerste Kamer (1999-2003).

(Jeugdboeken)schrijver
In 1970 debuteerde Jan Terlouw met Pjotr: vrijwillig ver-
bannen naar Siberië, gevolgd door (o.a.) het veelgeprezen 
Koning van Katoren (Gouden Griffel 1972), Oorlogswinter 
(Gouden Griffel 1973) en Briefgeheim. Terlouw schreef niet 
alleen jeugdboeken; in 1983 verscheen Naar zeventien  
zetels en terug; politiek dagboek; 9 maart 1981 – 5 novem-
ber 1982. In 2005 verscheen: Achter de barricaden en in 
2011 volgde Hoed u voor mensen die iets zeker weten.  
Tegenwoordig schrijft Terlouw samen met zijn dochter  
Sanne spannende boeken, waaronder het recente In huis 
met een seriemoordenaar (2015). 

Duurzaamheid
Daarnaast kunt hem nog zeer regelmatig tegenkomen als 
bevlogen spreker en als auteur van essays over (met name) 
duurzame energie. Lees of beluister Jan Terlouws speech 
over duurzaam handelen tijdens het 100ste partijcongres 
terug op: d66.nl/publicaties/congresspeech-jan-terlouw

D66 Tweede Kamerlid Kees 
Verhoeven pleitte er in het  
tv-programma Pauw onlangs 
voor het verbod op majesteits-
schennis uit het wetboek van 
Strafrecht schrappen. Aanlei-
ding was de arrestatie van  
activist Abdulkasim Al-Jaberi,  
die tijdens een manifestatie 
“Fuck de koning, fuck de  
koningin, fuck het koningshuis” 
had geroepen. Het OM wilde 
hem vervolgen wegens majes-
teitsschennis. 
Verhoeven: “Als iemand zich 
beledigd voelt, kan hij aangifte  
doen. Dat geldt ook voor de 
Koning. Aanvullende speciale 
regels of een voorkeursbehan-
deling van bepaalde personen,  
zoals de Koning, zijn wat ons 
betreft niet nodig.” Samen  
met Martijn van Dam (PvdA) 
gaat Verhoeven kijken hoe  
een wetswijziging eruit zou 
kunnen zien. 
In 2013 kwam er al een einde 
aan het verbod op godslaste-
ring op initiatief van D66-Twee-
de Kamerlid Gerard Schouw  
– die de wet overnam van  
collega Boris van der Ham –  
en Jan de Wit (SP).

in. Want in de nieuwe Grondwet was blijven staan dat parlementsleden moesten 
stemmen zonder last, dus zonder dat iemand ze vertelde hoe ze moesten stemmen. 
Dat was nu eindelijk geen probleem meer. Het woord fractiediscipline werd uit het 
woordenboek geschrapt.

In de nieuwe Grondwet stond ook dat voor de presidentsverkiezingen iedere poli-
tieke partij een kandidaat mocht stellen. De parlementsleden stelden allemaal zich-
zelf kandidaat. Want al zou de nieuwe president geen bevoegdheden krijgen, ze wil-
den het toch allemaal worden. Bijna allemaal. Het parlementslid van de partij pbh 
(Partij voor de Bevordering van het Harmonicaspelen) was ziekelijk en ze wist dat ze 
een periode als president niet meer aan zou kunnen. Ze trok zich terug als kandidaat. 
Toen kreeg ze een mailtje uit het buitenland. Het was van de ex-koning, die op een 
zonnig eiland een goed leven had, maar zich een tikkie begon te vervelen. Hij vroeg 
of hij misschien een geschikte kandidaat zou zijn voor de pbh. Hij speelde weliswaar 
een beetje piano en geen harmonica, maar daar kon iets aan worden gedaan. 

Ja, dat was een bruikbaar idee en de ex-koning werd kandidaat.
Hij werd natuurlijk met grote meerderheid gekozen, want hij was heel populair  
geweest als koning, en door het grote aantal kandidaten waren de kiezers hoe dan 
ook in verwarring. 
De ex-koning had als president nog steeds niets te beslissen, maar hij zei heel veel. 
Hij zei bijvoorbeeld dat er volgens hem minder fossiele brandstoffen moesten wor-
den gebruikt. Dat leidde onmiddellijk tot verdubbeling van het aantal lobbyisten in 
de olie-industrie, wat mooi was voor de werkgelegenheid, maar het effect van de 
woorden van de president nauwelijks verminderde. Of hij zei dat hij vond dat direc-
teuren van banken mensen moesten zijn met een ideaal en een modaal salaris. Dat 
schreven de kranten op de voorpagina’s en er werd instemmend over getwitterd en 
gefacebooked. Kabinet en parlement besloten dan maar te doen wat de president had 
gezegd, want het volk wilde het blijkbaar en het parlement was verdeeld in honderd 
meningen. Of de president zei dat zorg volgens hem een taak moest blijven van de 
overheid en niet geprivatiseerd moest worden. Dan knarsten de leden van het  
kabinet met de tanden, wat weer leidde tot extra tandartskosten.  
De minister van vm wenste dat de letters vm niet stonden  
voor Vrije maar voor Verboden Meningsuiting. Maar ze  
deden wat de president had gezegd. Zo ging het een  
poosje heel goed in het land, waar meestal gebeurde  
wat de president zonder bevoegdheden wilde.  
Tot hij last kreeg van grootheidswaan.  
Maar dat is een ander verhaal. 

Het mailtje was van de ex-koning, die op 
een zonnig eiland een goed leven had,  
maar zich een tikkie begon te vervelen

Over de auteur 

Natuurkundige, D66-politicus, schrijver  
en pleitbezorger van duurzame energie

 “Fuck de Koning”

 In het nieuws 
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… Frank van Mil (38), 
Utrecht 
Wetenschappelijk directeur  
Van Mierlo Stichting
 

In zijn roman Freedom (2010) schetst  
Jonathan Franzen een absurdistisch en 
schrijnend portret van een Amerikaanse 
middenklasse-gezin tegen de achtergrond 
van een door Bush Jr. geregeerd land op zoek 
naar zichzelf. Neoliberalism gone wrong in 
optima forma.

In Cosmopolitanism (2006) geeft de  
Ghanees-Amerikaanse filosoof Kwame  
Anthony Appiah een zeer toegankelijke  
onderbouwing van de stelling dat een open 
houding ten opzichte van anderen samen 
kan gaan met sterke eigen voorkeuren en 
overtuigingen. Het was een belangrijke 
bron voor het essay over de richtingwijzer 
Denk en handel internationaal van de Van 
Mierlo Stichting.

Wie iemand anders wil overtuigen, moet 
appelleren aan (zoveel mogelijk verschillen-
de) emoties. Conservatieve mensen doen 
veel beter een beroep op de emoties van 
mensen dan progressieve. Jonathan Haidt 
beschrijft in The Righteous Mind (2012) 
het fundamentele onbegrip tussen politiek 
ongelijkdenkenden, en probeert dit te ver-
kleinen. Als lezer ontwikkel je begrip voor 
andere standpunten. Haidt biedt op deze 
manier handvatten voor meer evenwichtige 
politieke meningsvorming en voor meer  
effectieve politieke communicatie.
 
Van opgelegde naar oprechte partici- 
patie (2014) van onze collega Corina  
Hendriks is in veel opzichten een bijzonder 
boek. Het geeft op doorwrochte, maar toch 
toegankelijke en toepasbare wijze een indi-
vidualistisch perspectief op gemeenschap. 
In die zin vult het boek het ‘sociaal’ in soci-
aal-liberaal op hedendaagse wijze in.

… Corina Hendriks (36), 
Haarlem 
Wetenschappelijk medewerker  
Van Mierlo Stichting

De Indiase politiek filosoof Amartya Sen is 
een belangrijk hedendaags inspirator voor 
het denken over sociale rechtvaardigheid. 
In The Idea of Justice (2009) stelt hij dat 
rechtvaardigheid geen absolute waarde is; 
hij zoekt naar een praktisch hanteerbare 
beschrijving ervan. Een mooie combinatie 
tussen principes en pragmatisme!
 
Met Dit kan niet waar zijn (2015) geeft  
Joris Luyendijk een intrigerend, maar ook 
verontrustend inkijkje in de financiële we-
reld van de City of London. Over hoe ban-
kiers in toenemende mate handelen zonder 
moraal en/of hun persoonlijke waarden 
bij hun werk buiten beschouwing laten. En 
niet alleen de bankiers – zo houdt Luyendijk 
ons de spiegel voor.

Brilliant Orange: The Neurotic Genius 
of Dutch Soccer (2000) is geen geschie-
denis van het Nederlandse voetbal. David 
Winner verbindt op ingenieuze wijze  
Nederlandse kunst, architectuur, cultuur, 
filosofie én politiek met de beste elftallen 
die Nederland ooit op de been bracht: het 
grote Ajax en Oranje van Cruijff en Michels 
uit het begin van de jaren zeventig. Brilliant 
Orange schetst een machtig tijdsbeeld van 
rebellie en creativiteit, van de periode waar-
in D66 kon ontstaan en voet aan de grond 
kreeg in het Nederlandse politieke bestel.

Voor leden die geïnteresseerd zijn in de  
recente geschiedenis van D66 is Langs de 
Afgrond (2012) van Menno van der Land 
een aanrader. Dit boek beschrijft de gebeur-
tenissen binnen D66 tussen 2002 en 2012. 
In deze periode daalde de populariteit van 
de partij gestaag – bij de Tweede Kamerver-
kiezingen in november 2006 leed D66 haar 
tiende nederlaag in twaalf jaar tijd. Van der 
Land beschrijft wat er vooraf ging aan dit 
slechtste verkiezingsresultaat sinds de  
oprichting van D66 én hoe de partij deze 
crisis weer te boven is gekomen.

… Jieskje Hollander (31),  
Den Haag
Wetenschappelijk medewerker  
Van Mierlo Stichting

Luuk van Middelaars Passage naar Euro-
pa. Geschiedenis van een begin (2009) 
geldt inmiddels als klassieker in de politieke 
filosofie en werd in de loop van de afgelo-
pen jaren in zeven talen vertaald. Het boek 
is een absolute must read voor hen die zich 
bekommeren om de Europese Unie en een 
dieper begrip zoeken van haar continue 
zoektocht – soms against the odds – naar 
blijvende samenhang. 
 
De invloedrijke Franse denker Pierre  
Rosanvallon stelt in Democratie en  
tegendemocratie (2012) dat democratie 
zowel gebaseerd is op vertrouwen als op 
wantrouwen, en dat verantwoording  
afleggen een proces is dat 365 dagen per jaar 
doorgaat. In het najaar van 2015 zal Rosan-
vallon de zesde Marchantlezing van de  
Van Mierlo Stichting uitspreken (zie p. 38).
 
John Stuart Mills klassieker On Liber-
ty (1859) is nog altijd een van de sterkste en 
helderste pleidooien voor een zo groot mo-
gelijke individuele vrijheid, die alleen mag 
worden ingeperkt om schade aan anderen te 
voorkomen. De vragen die Mill stelt en be-
antwoordt – wat is vrijheid? waarom is vrij-
heid zo belangrijk? en hoe wegen we ver-
schillende vrijheden tegen elkaar af? – zijn 
bepalend voor de manier waarop we ook 
vandaag de dag ons liberalisme invullen.  

Over één ding zijn D66’ers het snel eens: 
goed onderwijs – waarin leerling én docent 
de ruimte krijgen om het beste uit elkaar  
te halen – staat aan de basis van een samen- 
leving gekenmerkt door kansengelijkheid. 
De inspirerende bundel Het alternatief. 
Weg met de afrekencultuur in het  
onderwijs! van de auteurs René Kneyber 
en Jelmer Evers (2013) wakkert de discussie 
aan over de randvoorwaarden voor zulk on-
derwijs. Het boek legt gewicht in de schaal 
met bijdragen van toonaangevende ‘onder-
wijsinnovators’ als Gert Biesta en Howard 
Gardner. ■

Deze keer geen wetenschappelijk essay over sociaal-liberale 
grensverkenningen van de Van Mierlo Stichting. Jammer? 
Niet getreurd! Want speciaal voor deze vakantie-editie van 
de Democraat geven de drie vaste medewerkers u twaalf 
prachtige leestips mee – in willekeurige volgorde. Welke 
titels moet u deze zomer echt eens gaan lezen? En waarom?

De 
zomer 
lees- 
tips  
van …

Stichting
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Op 18 maart hadden de 
Provinciale Statenverkie-
zingen plaats. 

Het werd de achtste  
verkiezingswinst op rij  
voor D66. De partij telt nu 
67 verkozen Statenleden  
en heeft in 9 van de  
12 provincies zitting in  
het college van  
Gedeputeerde Staten.

Vacatures 
Landelijk Bestuur
Partijvoorzitter en bestuursleden 
nemen afscheid van Landelijk 
Bestuur D66.

Tijdens Congres 102 zullen verkie-
zingen worden gehouden voor twee 
vacatures in het Landelijk Bestuur 
van D66. Naast de portefeuille 
‘Vereniging, Afdelingen en Regio’s’ 
van bestuurslid Wichard de Wolf (die 
momenteel tijdelijk wordt waarge-
nomen door bestuurslid a.i. Said 
Kasmi), komt dan ook de portefeuille 
van Internationaal Secretaris vacant 
omdat bestuurslid Robert Farla aan 
het einde van zijn tweede termijn 
is gekomen. Daarnaast kunnen de 
leden van D66 deze zomer stemmen 
voor een nieuwe partijvoorzitter, 
omdat de huidige (en scheidend) 
voorzitter Fleur Gräper-van Koolwijk 
is aangetreden als gedeputeerde 
in de provincie Groningen. Zowel 
De Wolf als Gräper-van Koolwijk 
stoppen vervroegd met hun be-
stuursfunctie wegens tijdgebrek 
door toenemende reguliere ver-
plichtingen. 
Voor alle bovengenoemde functies 
kunnen leden van D66 zich kandi-
deren. 

Lees het afscheidswoord van 
scheidend partijvoorzitter Fleur 
Gräper-van Koolwijk op pag. 2.

Fatma Koser Kaya neemt de plaats  
in van vertrekkend Tweede Kamerlid  
Gerard Schouw.

Na 25 jaar actief te zijn geweest voor D66, 
verlaat Tweede Kamerlid Gerard Schouw  
deze zomer de politiek. Hij wordt per  
1 augustus algemeen directeur van Nefarma, 
de Nederlandse Vereniging voor Innovatieve 
Geneesmiddelen. Schouw was de afgelopen 
twaalf jaar parlementariër, waarvan zeven jaar 

lid van de Eerste Kamer en de laatste vijf jaar 
van de Tweede Kamer. Ook was hij twee keer 
landelijk partijvoorzitter, raadslid en wethouder 
in Dordrecht. 
Fatma Koser Kaya neemt per 1 augustus de 
plaats van Gerard Schouw in. Zij zat al eerder 
voor D66 in de Tweede Kamer van 2004 tot 
2012. Van februari 2013 tot juni 2014 was 
Koser Kaya wethouder in Wassenaar.

SAVE THE DATE

Congres102!
Het 102de D66-congres vindt plaats op zater-
dag 31 oktober 2015 in de Beurs van Berlage 
in Amsterdam. U ontvangt een uitnodiging per 
e-mail. Meer informatie vindt u op:  
d66.nl/congres-102

Lees verder op pagina 40 voor een verslag van 
Congres 101, dat op 18 april plaats had in de 
Van Nelle Fabriek in Rotterdam of kijk op: 
d66.nl/congres-101

SAVE THE DATES

D66 
Internationaal

Congres Liberal International
28 oktober – 1 november
Mexico Stad, Mexico

Congres ALDE Party
19 – 21 november 
Boedapest, Hongarije

Wil je mee met de D66-delegatie? 
Kijk op internationaal.d66.nl of mail 
naar: internationaal@d66.nl

Dag van het Midden-Oosten
(3de editie)
14 november

Kijk voor meer informatie op  
internationaal.d66.nl/agenda

Democraat

uit de vereniging
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Geef het lidmaatschap cadeau! 
d66.nl/cadeaulidmaatschap 

Doe mee! 
www.d66.nl/doemee 

Fiscaal aantrekkelijk schenken 
d66.nl/doneren

Blijf op  
de hoogte! 

Route66
Tot 7 november kunt u zich nog 
aanmelden voor het talent- 
stimuleringsprogramma Route66.

Route66 is een talentstimulerings-
programma van twee jaar dat wordt 
gerund door de deelnemers zelf. Elk 
jaar ronden 20 ‘routers’ het traject af 
en stromen 20 nieuwe ‘routers’ met 
uiteenlopende achtergronden in. 
Deelname staat open voor afgestu-
deerde/werkende leden tussen de 
25 en 33 jaar. De selectie voor 2016 
sluit op 7 november a.s. 

Meer informatie: d66.nl/route66

Leden kunnen deze en andere administratieve wijzigingen zelf doorvoeren in de centrale 
ledenadministratie via de besloten website MijnD66.nl. U logt in met uw gebruikersnaam 
(uw mailadres) en het wachtwoord dat u via e-mail van ons hebt ontvangen. Heeft u een 
nieuw of ander mailadres? Of bent u uw wachtwoord vergeten? Stuur een e-mail naar: 
ledenadministratie@d66.nl

D66 boekt  
winst in alle 
provincies

Welkom 
Fatma, 

Gerard 
bedankt!

Els Borst Netwerk 

Op zaterdag 6 juni had het eerste Els Borst Netwerk event plaats, waarbij de eerste Els 
Borst Netwerk Inspiratieprijs én Oeuvreprijs werden uitgereikt.

Ingrid van Engelshoven ontving de Els Borst Netwerk Inspiratieprijs uit handen van netwerk-
voorzitter Pia Dijkstra. De prijs wordt jaarlijks uitgereikt aan een inspirerende D66-vrouw die 
iets bijzonders heeft bereikt voor de partij. Van Engelshoven stond als partijvoorzitter aan de 
basis van vijf verkiezingsoverwinningen en is sinds 2010 wethouder in Den Haag. 
Daarnaast werd ook de eerste Els Borst Netwerk Oeuvreprijs uitgereikt aan Carla Pauw.  
Netwerkbestuurslid Roger van Boxtel: “Sinds 1975 zet Carla zich met ongehoorde toewijding  
in voor D66. Alle D66-leiders heeft zij bijgestaan. Zij is het stille geweten van de partij”.

Meer informatie: lees verder op pag. 14-18 of kijk op: d66.nl/elsborstnetwerk

SAVE THE DATE

Marchantlezing 2015
De Mr. Hans van Mierlo Stichting organiseert 
elk najaar de Marchantlezing, die wordt 
uitgesproken door een internationale (sociaal-
liberale) denker die een maatschappelijk of 
politiek-filosofisch vraagstuk belicht. Op 
woensdag 25 november zal de invloedrijke 
Franse denker Pierre Rosanvallon de zesde 
Marchantlezing uitspreken in Amsterdam. 
Thema: democratie.

Meer info: vanmierlostichting@d66.nl of
vanmierlostichting.d66.nl/agenda

MijnD66.nl
Een verhuizing doorgeven?  
Aan- of afmelden voor een 

nieuwsbrief? Ga naar mijnd66.nl

d66.nl/verkiezingpartijvoorzitter  
d66.nl/organisatie/landelijk-bestuur
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Vanuit stadsbus 38 zie ik de witte Van Nelle Fabriek op-
doemen. Werelderfgoed, waar vroeger tabak, koffie en thee werd 
geproduceerd. Als ik uitstap, blijkt dat ik niet de enige congresgan-
ger in de bus was. In een groepje lopen we wat onwennig richting 
het enorme complex, op zoek naar de ingang. 
Bij de garderobe geven we onze jassen af en bij de registratiebalie 
krijg ik een groen polsbandje, een congreskrant en een lichtblauwe 
stemkaart mee. Er zullen vandaag ruim 1400 polsbandjes worden 
uitgereikt, hoor ik later. 

Eerst: stemmen!
Ik neem een kijkje in de grote plenaire zaal, waar gestemd gaat wor-
den op organisatorische en politieke moties. Er zitten zo’n drie-
honderd mensen, allen verdiept in de congreskrant waar de moties 
in staan beschreven. Boven het podium – waar de drie congresvoor-
zitters achter een lange tafel zitten – hangt een scherm waarop de 
indieners van de moties en sprekers uit de zaal in beeld gebracht 
worden. 
Ik ga zitten en laat het over me heen komen. Ik verbaas me over het 
uiteenlopende karakter van de politieke moties. Van het partij-
standpunt over Zwarte Piet tot armoedebeleid voor kinderen, tot 
een fonds om vastliggende investeringen voor duurzame ontwik-
keling te activeren. Elke motie leidt tot zachte commotie in de zaal, 
maar de voorzitters zitten er bovenop; evenveel spreektijd voor elk 
lid en geen minuut langer. 
Over veel van de besproken onderwerpen heb ik eerlijk gezegd 
nooit eerder of lang nagedacht. Geen idee wat ik precies vind, dus 
ik voel me wat bezwaard om mijn stem uit te brengen. Mijn licht-
blauwe stemkaart blijft ongebruikt in mijn notieblok... 

Thema-afdelingen
Op het grote horecaplein loop ik wat gedesoriënteerd rond. Zal ik 
naar de Nieuwe Leden Lounge gaan? Daar vind ik vast wat aan-
spraak. Maar dan zie ik de stands van de thema-afdelingen, waaron-
der Economie. Als student internationale politieke economie had 
ik al eens overwogen om lid te worden. Toch eens kijken dus. 
Ik raak in gesprek met Taco Dankers, lid van de thema-afdeling. 
Hij vertelt over zijn interesse in Europese problematiek. “Eigenlijk 
moeten we ervoor zorgen dat investeringen in groene energiepro-
jecten sneller op gang komen. Waarom laten we de Europese Cen-
trale Bank geen ‘duurzaamheidsobligaties’ uitgeven? Aantrekkelijk 
voor banken, en ze leveren geld op om te investeren. Zo worden ba-
lansen sterker en de economie groener!” Geënthousiasmeerd door 
zijn ideeën en ons interessante gesprek besluit ik het aanmeldfor-
mulier maar meteen in te vullen. 

Sessie: Familie van nu
Gedurende de dag worden er in verschillende subzalen inhoude-
lijke sessies en themabijeenkomsten gehouden. Vergezeld door de 
redactiefotograaf neem ik plaats bij ‘Familie van Nu’, ingeleid door 
Tweede Kamerlid Vera Bergkamp. Weer luister ik naar allerlei za-
ken waar ik als student van 24 jaar nooit echt over heb nagedacht: 
gedeeld ouderschap, samengestelde gezinnen, erf- en schenkrecht, 
huwelijksvermogensrecht. Maar ik raak al snel gefascineerd door de 
interessante vragen die worden opgeworpen, zoals: “Waarom kun-
nen twee mannen met een kinderwens dit niet via ivf realiseren?” 
Veel van de aanwezigen blijken persoonlijk betrokken bij de be-
sproken onderwerpen en kunnen op heldere manier verwoorden 
wat er anders kan en moet. Erg leerzaam.

Q&A: Vrijhandelsverdrag
Toch ben ik opgelucht als daarna de q&a over Transatlantic Trade 
& Investment Partnership (ttip) begint. Eindelijk iets waar ik wél 
over heb nagedacht. Ik ben niet de enige; de zaal zit overvol. En ik 
blijk ook nog eens naast een oud-studiegenoot te zitten! Ineens 
voel ik me helemaal thuis op dit congres.
Veel aanwezigen lijken nogal ongerust over het voorgestelde vrij-
handelsverdrag tussen de Europese Unie en de Verenigde Staten. 
Europarlementariër Marietje Schaake en Tweede Kamerlid Kees 
Verhoeven zullen de vele vragen beantwoorden. Dat blijkt nog een 
flinke kluif. “Hoe zit het met ons standpunt aangaande genetisch 
gemodificeerd voedsel; behouden we ons systeem dat veel stren-
ger is dan het Amerikaanse?”, vraagt iemand uit de zaal. Een ander 
vraagt of het omstreden dispuutsysteem (isds) er zal komen en of 
we zullen accepteren dat onze democratische regels door belangen 
van multinationals kunnen worden uitgehold. “Het isds staat in 
de ijskast. We hebben inderdaad een betere oplossing voor het sys-
teem nodig”, reageert Schaake. 

Lunchpauze & speech
Tijdens de lunchpauze nemen mijn oud-studiegenoot Jan Willem 
Visser (29) en ik plaats achterin de plenaire zaal, zodat we niemand 
storen met onze knisperende broodzakjes. “Het is ook mijn eerste 
congres”, zegt hij, nadat we zijn bijgepraat en ik hem vertel wat ik 
hier doe. “Ik denk erover om actief voor de partij te worden, dus ik 
dacht: laat ik eerst eens naar het congres gaan. Een kijkje in de keu-
ken, zeg maar.” 
Samen luisteren we naar de speech van partijvoorzitter Fleur 
Gräper. Ze vertelt over de Provinciale Statenverkiezingen van 18 
maart, precies een maand geleden. Over het harde werken, en over 
de twijfels: “De twijfel of het ons zou lukken – opnieuw – voor de 
achtste keer op rij verkiezingen winnen.” De zaal wist inmiddels 
dat die twijfels ongegrond bleken. 

Congresveteraan
Nu wil ik wel eens iemand spreken die vaker naar een partijcongres 
is geweest. Ik verzamel al mijn moed en spreek een oudere heer 

Redacteur Jasper Simons (25)  
is al twee jaar lid van D66,  

maar bezocht nooit eerder een  
partijcongres. Waarom niet?  

Tja, waarom niet eigenlijk?  
Op zaterdag 18 april nam hij de 

proef op de som tijdens  
Congres 101 in de Van Nelle  
fabriek in Rotterdam. “Elke  

motie leidt tot zachte commotie  
in de plenaire zaal.”

Mijn eerste 
congres

“ Op het grote horecaplein loop  
ik wat gedesoriënteerd rond.  
Zal ik naar de Nieuwe Leden 
Lounge gaan?”

“ De Q&A over TTIP wordt goed 
bezocht; veel aanwezigen lijken 
ongerust over het voorgestelde 
vrijhandelsverdrag”
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aan, die zich voorstelt als meneer Kolkman, geboren in 1931. Meteen 
raak: deze D66’er uit IJsselstein is een echte congresveteraan en al 
vanaf het prille begin actief voor de partij in diverse functies, o.a. als 
voorzitter van de regio’s Utrecht en Limburg en binnen zijn eigen 
afdeling in IJsselstein. Hij werd lid na het zien van het inmiddels 
beroemde campagnespotje uit 1967, waarin D66-lijsttrekker Hans 
van Mierlo over de Amsterdamse grachten loopt en in een voice-
over de kijker indringend toespreekt over de noodzakelijke verjon-
ging en vernieuwing van de politiek en de democratie. 
Kolkman: “Mijn eerste congres was in 1968 in Leiden. Sindsdien 
ben ik actief voor de partij en woon ik bijna elk congres bij. Ik vind 
het altijd een erg mooie dag. Niet alleen is het interessant om met 
verschillende mensen te discussiëren over verschillende onderwer-
pen; het is ook heel fijn om oude vrienden en collega’s weer te zien. 
Jammer genoeg zijn veel van mijn oude partijgenoten inmiddels 
overleden. Maar: het saamhorigheidsgevoel blijft sterk. Daarom 
kom ik elke keer weer.”

Een biertje met Pechtold
Ik ben onder de indruk. Wat een betrokkenheid! Kan en zal mijn 
generatie dit ook opbrengen, of zijn de tijden veranderd – zoals je 
zo vaak hoort? Dit congres stemt in elk geval positief: ik zie veel 
jonge leden, en ze zitten vol ideeën en ambitie. Zo ook Mark Spoor 
(24) uit Utrecht, werkzaam in de horecabranche. Hij is pas een half 
jaar lid van D66 en net als ik voor het eerst op het congres. “Ik kom 
hier om een beter beeld van de standpunten van D66 te krijgen. En 
ik wil mijn ideeën over onderwijs graag met anderen bespreken; 
ik ben ervan overtuigd dat kinderen veel meer kunnen leren als ze 
meer vrijheid krijgen om hun creativiteit te ontwikkelen dan in het 
huidige, nogal schoolse systeem.” 

Er staan nog twee zaken op het programma: de traditionele afslui-
tingsspeech van partijleider Alexander Pechold en de borrel. We 
besluiten het om te draaien: eerst een biertje. Met ons glas in de 
hand, lopen we naar de inmiddels overvolle plenaire zaal. Er schalt 
opzwepende muziek uit de boxen, de sfeer is opgetogen.
Pechtold opent zijn speech met een verwijzing naar de crisissfeer  
in het kabinet naar aanleiding van de Bed Bad Brood-discussie: 
“Congres. Mocht er het komend half uur nieuws zijn, willen jullie 
mij dan waarschuwen, want wees gerust: ik heb een reservespeech 
bij me…” De zaal lacht en sommigen kijken voor de zekerheid op 
hun telefoon. Maar de reservespeech blijkt niet nodig. ■

congres 101
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“ We lopen naar de inmiddels 
overvolle plenaire zaal. Er schalt 
opzwepende muziek uit de 
boxen, de sfeer is opgetogen”

SAVE THE DATE

Meer informatie over  
Congres102 vindt u op  
www.d66.nl/congres-102

Kijk op www.d66.nl/congres-101 
voor meer informatie over besluiten 
en moties of om de toespraken  
terug te lezen.

Congres102
za. 31 oktober 2015
Beurs van Berlage
Amsterdam

Volgend jaar – op 14 oktober 2016 –  
is het vijftig jaar geleden dat er in  
Hotel Krasnapolsky te Amsterdam 
een nieuwe politieke partij werd 
opgericht. Dit willen wij graag met 
u allen vieren middels verschillende 
jubileumactiviteiten door het hele 
jaar heen – waaronder een historische 
tentoonstelling, een uitgebreide  
debatavond, de uitgave van een bij-
zonder jubileumboek en natuurlijk 
een groots jubileumcongres in het 
najaar van 2016 – waarover we u later 
dit jaar verder zullen informeren. 

Democraat

jubileumoproep
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Oproep
Het Landelijk Bureau is in samenwerking met de 
vereniging en de jubileumcommissie inmiddels 
druk bezig met het organiseren van het jubile-
umjaar. Een van de acties is het doorspitten van 
de archieven en daarbij kunnen wij uw hulp goed 
gebruiken:

Heeft u thuis nog historische  
D66-memorabilia liggen? 

Denk daarbij aan: het Appèl uit 1966 (heeft u  
’m nog?); de eerste editie(s) van de Democraat; 
bijzondere uitgaven; handgeschreven brieven  
en notities; historische objecten, foto’s, vlaggen 
en verkiezingsposters; audio/video of unieke 
verhalen en anekdotes van en over onze partij.

En bent u bereid die aan de partij te  
schenken of tijdelijk aan ons uit te lenen? 

Stuur dan een e-mail met een korte beschrijving  
van uw materiaal, o.v.v. uw contactgegevens  
naar Dagmar de Groot (stagiaire Landelijk  
Bureau D66): 50jaar@d66.nl

50 jaar 
D66

V.l.n.r.: Congresganger Mark Spoor, auteur Jasper Simons  
en collega-redacteur Roel van den Tillaart

Doe 
mee!
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Jessica Hoogenboom
Democraat

colofon

Democraat is het ledenmagazine  
van de politieke vereniging  
Democraten 66 en wordt verspreid  
onder al haar leden. Democraat  
verschijnt drie keer per jaar.  
Niets uit deze uitgave mag zonder 
voorafgaande schriftelijke toe- 
stemming van D66 worden open-
baar gemaakt of verveelvoudigd. 

Wilt u een adreswijziging doorgeven?  
Of wilt u de Democraat niet meer 
per post ontvangen? Ga naar  
www.mijnd66.nl of stuur een e-mail 
naar ledenadministratie@d66.nl
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Landelijk Bureau D66
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Heeft u een vraag of opmerking  
voor de redactie? Stuur dan een 
e-mail naar democraat@d66.nl
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Wat is er aan de hand?  
“Het komt erop neer dat er binnen de  
betaalde beroepssport geen open, vrije 
markt bestaat. Als wij aan alternatieve  
sportevenementen willen deelnemen  
– in dit geval ging het om de Icederby in  
Dubai – dan kan de Internationale Schaats-
unie (isu) ons een levenslange schorsing 
opleggen. Een absurde situatie. Dat vond 
D66 ook, en inmiddels heeft een meerder-
heid van het Europees Parlement ingestemd 
met het voorstel van Sophie in ’t Veld om 
dit probleem aan de kaak te stellen.” 

Dus jullie Icederby gaat door?  
“Ik vrees van niet. De zaak is in behande-
ling – beide partijen zijn gehoord – maar 
lijkt geen prioriteit te krijgen. Het is natuur-
lijk ook een ingewikkelde zaak, want als wij 
winnen dan gaat de boel overál rollen; de 
hele sportwereld heeft last van het alleen-
recht op het organiseren wedstrijden van  
de sportbonden.”

Wat ga je nu doen?  
“Ik heb vorig jaar een punt ach- 
ter mijn schaatscarrière gezet;  
topsport als beroep levert – zoals  
het nu gaat – te weinig op. Ik werk  
nu bij een bedrijf dat in bitcoin han- 
delt. Ik ben een echte liberaal, ik ge- 
loof in open markten en vernieuwing.  
Daarnaast ben ik altijd geïnteresseerd  
geweest in financiële markten – ik heb  
nog even bedrijfskunde gestudeerd – en  
in politiek. Dus wie weet?”

Ah, kom je ons versterken?  
“Ik ben al sinds mijn 18de actief lid van D66. 
Ik heb Pia Dijkstra rondgeleid in Thialf, ten 
tijde van de discussie over de nieuwbouw, 
en ik doe soms mee aan paneldiscussies 
over sport. Maar of ik echt de politiek in  
zou willen…”

Voormalig Europees kampioen shorttrack 
Niels Kerstholt (32) riep ‘Brussel’ op om  
het wedstrijdmonopolie binnen de 
schaatswereld aan te pakken. Hij vond 
gehoor bij zijn eigen club D66.
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Democraten,

Politiek Den Haag is worstelend het nieuwe jaar 
ingegaan. Worstelend met de vraag hoe te reageren 
op de aanslagen in Parijs… Deze woorden schreef 
ik aan het begin van dit jaar op deze plek. Op de 
redactie van het satirische weekblad Charlie  
Hebdo en in een joodse supermarkt werden Parij-
zenaren het slachtoffer van gruwelijke terreurda-
den. Een paar weken geleden werd Parijs opnieuw 
getroffen door nietsontziend geweld. Dit keer 
geen gerichte aanslag op het vrije woord, maar 
een serie aanslagen op het gewone leven in een 
vrije wereld. Een restaurant. Een popconcert.  
Een voetbalwedstrijd. 

Terreurdaden in Parijs of waar dan ook zorgen 
voor gevoelens van angst en onzekerheid bij 
mensen. En de politiek heeft niet altijd meteen 
een antwoord. Ook wij worstelen met de vraag 
hoe te reageren. Zoeken naar het juiste antwoord. 
In het debat in de Kamer heb ik in alle eerlijkheid 
gezegd dat ik ook ongemak voel bij weer een poli-
tiek debat na een verschrikkelijke aanslag. Het is 
de begrijpelijke, natuurlijke reflex van iedereen: 
vragen stellen, grip proberen te krijgen op iets  
dat niet begrepen kan worden. 

Maar verschillen zoeken over politieke antwoor-
den op de terreuraanslag, daar voelde en voel ik 
ongemak bij. Richting nabestaanden, want als we 
nu nieuwe maatregelen aankondigen, zeg je dan 
niet ook ‘we waren niet goed voorbereid, dit had 
misschien wel voorkomen kunnen worden’.  

Ongemak voel ik ook richting mensen in Neder-
land. Welke verwachtingen schept de politiek? 
Dat we dé oplossing hebben? Dat we zouden 
kunnen voorkomen dat individuele gekken  
– zich verschuilend achter geloof of ideologie – 
aanslagen plegen? Mijn boodschap luidt: ik  
begrijp de machteloosheid die veel mensen voe-
len – die voel ik zelf ook – maar leef die machte-
loosheid van je af. Doe niet alsof er niks gebeurd 
is, maar ga wel door met leven en werken. Voor 
mij staat voorop: onze cultuur van vrijheid is het 
waard te verdedigen tegen hen die een cultuur 
van onderdrukking willen opleggen. 

In politiek Den Haag is de afgelopen weken ook 
veel gesproken over de belastingplannen van het 
kabinet. Al sinds Prinsjesdag vorig jaar, toen het 
kabinet aankondigde de belastingen te willen her-
vormen en 100 duizend banen te creëren, zijn wij 
helder geweest over onze inzet: de belasting op 
arbeid moet omlaag, de belasting op vervuiling 
en verspilling kan omhoog en het stelsel kan ook 
eenvoudiger. En dat alles moet vele extra banen 
opleveren. Want de werkloosheid is in Nederland 
nog altijd een groot probleem – die is zelfs vorige 
maand weer opgelopen. Alles moet er dus op  
gericht zijn mensen aan een baan te helpen.

De plannen van het kabinet zijn sinds Prinsjesdag 
2014 echter alleen maar afgezwakt. In het laatste 
plan van een paar weken geleden komt er geen 
hervorming, geen vereenvoudiging, geen ver-
groening en er komen nauwelijks extra banen bij. 
Wij vinden het dan onverantwoord zomaar vijf 
miljard te lenen, de staatsschuld weer te laten  
oplopen, geld weg te geven voor korte termijn  
gewin zonder dat de economie en de werkgelegen- 
heid structureel verbeteren.

Als die vijf miljard zou worden besteed aan het 
stimuleren van de werkgelegenheid en vergroe-
ning van het belastingstelsel, dan kan D66 daar 
vóór zijn. Dat zijn ook de pijlers onder ons alter-
natieve belastingplan. Hierin worden de lasten  
op arbeid met meer dan tien miljard verlaagd,  
wat leidt tot 75 duizend extra banen. De lasten-
verlichting wordt onder meer mogelijk doordat 
we kiezen voor een verschuiving van belasting  
op arbeid naar belasting op vervuiling en verspil-
ling. Beter voor de werkgelegenheid en beter  
voor het klimaat. 

D66 is een constructieve partij. Wij blijven  
bereid om met het kabinet te spreken over aan-
passingen van het belastingplan. Maar dan moet 
dat wel leiden tot meer banen, minder vervuiling 
en verdere verlaging van de belasting op werk.

Alexander Pechtold

04.
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Op een mistige herfstdag ontmoet ik onze kersverse 
partijvoorzitter Letty Demmers op haar kamer in het gemeente-
huis van Vlissingen, de stad waar ze sinds 2013 waarnemend bur-
gemeester is. Ze woont weliswaar in Bergen op Zoom, maar koos 
Vlissingen als locatie voor ons ‘wandelinterview’. Ze vertelt met 
veel liefde over deze historische stad in Zeeland. 
“Wacht, dan laat ik je zien waar we heen gaan”, zegt Demmers als 
we haar kamer uitlopen. Ze loodst me naar een zaaltje waar de kaart 
van Vlissingen hangt. Ze wijst de twee kilometer lange Boulevard 
aan, met aan het einde de plek waar de gigantische loodsboten aan-
meren en waar het standbeeld van Michiel de Ruyter staat: de wo 
ii-herdenkingsplaats Uncle Beach. In de auto richting de Boulevard 
vertelt ze enthousiast over haar partijlidmaatschap. 

Je bent al meer dan 30 jaar lid van D66. Bijna de helft van je  
leven! Hoe kwam je bij de partij terecht? 
Lacht: “Een half leven, zo heb ik er nog niet naar gekeken, maar dat 
klopt wel, ja. Een vriendin nodigde me uit om bij een D66-avond 
over milieu te komen vertellen. Ik heb een tijdje biologie en schei-
kunde gestudeerd, dus dat trok me wel aan. Er waren een aantal 
dingen die me die avond direct enorm aanspraken: iedereen had 
iets te zeggen, iedereen kón ook wat vinden en er werd ook naar 
geluisterd. En: er was geen verschil tussen mannen en vrouwen. 
In die tijd hadden bijvoorbeeld de PvdA en de VVD een specifieke 
vrouwenafdeling. D66 had dat niet: iedereen was gelijk en iedereen 
telde mee. Dat vond ik zo uniek dat ik zei: hier wil ik wel bij horen.”

Wat was voor jou de aanleiding om politiek actief te worden? 
“Ik vond het ontzettend leuk om als fractievoorzitter (van D66 in 
Bergen op Zoom, red.) actief te zijn, en we zaten toen aardig in de 
lift. Op een gegeven moment ontstaat dan de vraag: heb je geen  
belangstelling om wethouder te worden? Dat was wel lastig, want 
het betekende dat ik afstand moest nemen van een door mijzelf  
opgebouwde zaak – ik had toen een bureau in makelaardij, assuran-
tie en hypotheken. Maar de andere uitdaging was zo groot dat ik  
‘ja’ heb gezegd.”

“ Hier wil  
ik bij 
horen”

Ze is al dertig jaar trouw lid en één van de  
twee eerste gekozen burgemeesters van  
Nederland. En sinds september is ze onze 
nieuwe partijvoorzitter: Letty Demmers  
(63), bestuurder en D66’er in hart en  
nieren. Redacteur Anita van Rootselaar 
nodigde haar uit voor een kennismakings-
wandeling door Vlissingen, de stad waar  
ze volgend jaar afscheid van zal nemen.

CV
Letty Demmers- 
van der Geest
Ermelo, 8 augustus 1952

Woonplaats
Bergen op Zoom 
Burgerlijke staat
gehuwd, drie kinderen
Lid D66 sinds
1983

Opleiding
Scheikunde en Biologie 
(niet voltooid); 
Opleidingen makelaardij, 
assurantiën en openbaar 
bestuur rampenbestrijding; 
Opleiding Mediation  
(NMI-geregistreerd)

Loopbaan
1984 – 1994
Eigenaar en directeur  
Rentra Adviesgroep
1990 – 1994
Fractievoorzitter D66  
Bergen op Zoom
1994 – 1997
Wethouder Bergen  
op Zoom
1997 – 2002
Burgemeester Reusel- 
De Mierden
2002 – 2009
Burgemeester Best  
(gekozen)
2009 – 2013
Korpschef regiopolitie  
Zeeland
2013 – heden
Waarnemend burge- 
meester Vlissingen
Sinds 13 september 2015
Voorzitter Landelijk Bestuur 
(partijvoorzitter) D66

Nevenfunctie  
(huidig)
Voorzitter Plaatsings- 
adviescommissie (PAC) 
Oost-Brabant
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“ Bestuurlijke 
vernieuwing is 
geen uitgekauwd 
onderwerp, want  
we zijn er nog niet  
– nog lang niet”

07

We rijden de Boulevard op. Demmers vertelt met enige trots:  
“Er wordt gezegd dat dit de mooiste Boulevard van Europa is. De 
schepen varen werkelijk op grijpafstand langs en dat is echt uniek.” 

In 2002 werd je verkozen tot burgemeester in Best; daarmee 
werd je één van de twee eerste gekozen burgemeesters van  
Nederland. Hoe is dat gegaan?
“Ik was toen burgemeester van Reusel-De Mierden. In het vijfde  
jaar heb je altijd een gesprek met de Commissaris van de 
Koning(in): ga je voor herbenoeming, of ga je voor een andere 
plaats? Er was toen een positie als burgemeester vrij in Best. Dat 
leek me leuk: ik zat al in hetzelfde gebied (beide gemeentes liggen in 
Noord-Brabant, red.), dus ik had al een netwerk, en deze plek was 
net weer even anders – meer industrieel en stedelijk. Vervolgens 
hadden ze in Best dus besloten dat daar de referendumverordening 
van kracht was…”

Dus toen je aangaf interesse te hebben in het burgemeester-
schap van Best, wist je nog niet dat daar een referendum plaats 
zou hebben?
“Nee, dat is tijdens de procedure gegaan. Ik heb toen ook wel even 
geaarzeld, want ik had geen idee wat dat was – dat wist niemand.  
En hoe ervaren ze het in je huidige gemeente als je roept dat je wel 
naar een andere plaats wil? Maar Reusel was er eigenlijk heel trots 
op dat ik mijn nek durfde uit te steken om zo’n procedure in te 
gaan. Het was wel een hele aparte periode. Je doet als burgemeester 
vaak genoeg iets voor de pers, maar dan gáát het ergens over.  
Nu gaat het over jezélf. Daar moest ik wel aan wennen.”

Je bent hier in Zeeland ook een tijd korpschef geweest – een  
onderbreking in je politieke carrière. Waarom de politie?
“Er was toen een programma – Politietop divers – gericht op meer 
verbreding in de top van de politie. Ik had in die tijd veel met de 
politie samen opgetrokken, omdat we bezig waren met de vraag 
hoe gemeenten de regiefunctie ook op het veiligheidsdomein  
konden vormgeven. Op een gegeven moment werd gevraagd  
of ik niet wilde overstappen naar de politie. Soms komen zulke  
dingen op je pad, en dan denk je: ogen dicht, ik spring in het diepe  
en ik ga het doen.”

En, hoe was de sprong in het diepe?
“Geweldig, ik zou het altijd weer doen. Ik heb er heel veel van  
geleerd. Het voordeel van dergelijke switches is dat je het belang  
van de andere organisatie kent. Daardoor gaat de samenwerking 
makkelijker, want je hebt veel meer oog voor elkaars problema- 
tieken. Wat ook interessant was: de politie is natuurlijk een hiër- 
archische organisatie. Ik geloof juist niet in macht omdat ik dat  
altijd een korte-termijn-succes vind. Maar het gezag wat je als  
burgemeester moet hebben, daarmee boek je ook bij de politie  
geweldige resultaten.” 

We lopen over een bijna lege boulevard de zee tegemoet. Op een 
plein met uitzicht tot aan Breskens komen we pas de eerste mensen 
tegen. “Hier zitten áltijd mensen te kijken. Het is ook een prachtige 
plek. Kijk daar, die meeuw daar op het hoofd van Michiel de  
Ruyter”, zegt ze lachend: “die heeft daar echt een mooie uitzicht-
plek gevonden”. 

interview 06

In de verte zien we de Sint-Jacobskerk, met een vlag die het  
700-jarige bestaan van Vlissingen duidt. “Vlissingen heeft 700 jaar 
geleden stadsrechten gekregen, en dat vieren we het hele jaar door 
met allerhande evenementen”, vertelt Demmers.

En komend jaar heb je weer een jubileum: 50 jaar D66!
Lacht: “Nou, dat heb ik net geoefend – met 700 jaar Vlissingen!”

Als je terugblikt op 50 jaar Democraten 66, waar ben je dan  
het meest trots op?
“Waar ik heel trots op ben, is dat we in staat blijven om niet mee 
te gaan in de hausse van het politieke moment, maar de tijd blijven 
nemen om met elkaar de dialoog te voeren, het verleden mee te  
nemen, naar het heden te kijken en dan die stap naar de toekomst  
te maken. Dat is van het begin af aan de kracht van D66 geweest  
en dat moeten we vooral blijven doen. Een ander belangrijk punt  
is bestuurlijke vernieuwing. Het is een uitgekauwd onderwerp, 
zegt iedereen – de kroonjuwelen…”

Vind je het zelf ook een uitgekauwd onderwerp?
“Nee. Want we zijn er nog niet – nog lang niet. Hans van Mierlo  
zei destijds terecht: Jongens, we zitten in een structuur die helemaal 
niet meer past bij de wereld waarin we nu leven. En eigenlijk is er 
nog niets veranderd. Ik vind dat we daar de komende periode ook 
in zouden moeten investeren.”

En bínnen D66? Waar zou de partij nu in moeten investeren?
“We hebben binnen D66 natuurlijk veel pieken en dalen meege-
maakt. Wat ik altijd heel mooi heb gevonden is dat we een vaste 
groep mensen hebben die echt geloven in het gedachtegoed van 
D66 en die altijd bij D66 zijn gebleven. Dat heeft me wel gesterkt 
in het idee dat je dáár aandacht aan moet blijven besteden: het bor-
gen van leden, zorgen dat ze zich thuis voelen bij D66. We hebben 
nu acht jaar achter elkaar bij de verkiezingen gewonnen, maar er-
gens stopt dat een keer. Dan zal je zien dat júist de mensen die al-
tijd aan de partij gebonden zijn, ervoor blijven gaan. Natuurlijk, je 
hebt ook ledengroei nodig om de financiën stabiel te houden en om 
campagne te kunnen voeren, maar het moet niet het doel op zich 
zijn. Het moet vooral het gevolg zijn van de kracht die we van bin-
nenuit uitstralen.”

Maar het Landelijk Bestuur – waar jij nu voorzitter van bent  
– heeft ledenwerving tot één van de belangrijkste speerpunten 
benoemd.
“Ja. Ledenwerving én ledenbinding. Ik heb dit onderwerp in mijn 
campagne voor het voorzitterschap ook duidelijk naar voren  
gebracht en, nou ja, ik heb de meerderheid van de stemmen gekre-
gen, dus ik vind mezelf ook wel gelegitimeerd om daar iets van te 
vinden. Ik onderschrijf – laat dat duidelijk zijn – dat je moet werken 
aan ledenwerving. Alleen, ik vind dat we dat vooral ook moeten 
doen met het borgen van de mensen die nu al lid zíjn. Dat vind ik 
de uitdaging waar ik voor sta.”

We wandelen verder over de boulevard. Ze wijst naar de enorme 
schepen. “Nu is het laag water, bij hoog water komen ze nóg dich-
terbij. Af en toe dan zie je bij ons, vanuit de raadszaal, de schepen zó 
langs gaan.” Als we bij het bruggenhoofd aankomen, waarvandaan 
de loodsboten vertrekken, vertelt ze: “Ik ben laatst zelf een keer mee 
geweest met zo’n loodsboot. Je gaat dan via een touwladder vanaf de 
loodsboot langs het schip aan boord. Het zijn gigantische schepen, 
van zo’n 300 tot 400 meter met een diepte van 12 meter”. 

“ Soms komen zulke 
dingen op je pad,  
en dan denk je:  
ogen dicht, ik spring  
in het diepe en ik ga 
het doen”

Wat heeft je er eigenlijk toe bewogen om je kandidaat te stellen 
voor het partijvoorzitterschap van D66?
“Ik ga per 1 april 2016 stoppen met het burgemeesterschap in  
Vlissingen. Nu was dat niet zozeer de belangrijkste reden, maar 
ik heb in al die tijd dat ik als burgemeester werkte eigenlijk niet 
zo heel veel voor de partij kunnen doen. Wel achter de schermen, 
maar je mag je als burgemeester – en zeker als korpschef – niet  
echt actief politiek profileren, dus je bent afhankelijk van andere 
momenten. Ik heb het altijd leuk gevonden om iets terug te doen 
voor de partij.”

We zijn inmiddels bij de Groene Boulevard aanbeland – ons  
eindpunt. Rechts van ons staat de Oranjemolen, voor ons ligt een 
uitgestrekte vlakte met uitzicht op de zee, en iets verder terug: de 
Deltawerken. Kan het nog Hollandser? We zijn in het zogenoemde  
herdenkingsgebied, vertelt Demmers. “Dit is Uncle Beach. Hier 
staan beelden van de Geallieerde landing tijdens de Tweede  
Wereldoorlog. Patrick Churchill, de commando die hier toen is  
geweest, heeft het een jaar geleden samen met mij geopend.”

Laatste vraag: je bent een echte bestuurder, en niet zozeer  
politicus – zeg ik dat goed?
“Ja. Daar voel ik me ook het meeste in thuis. Ik ben eerlijk gezegd 
helemaal geen politicus. Mijn kracht ligt toch meer in het zoeken 
naar de nuance, kijken wat er kan. Ik ben echt van het mensen  
meenemen, de verbinding maken, andere mensen laten excelleren. 
Ik hoef niet zo nodig op de voorgrond. Als anderen het verhaal  
vertellen en daar heel enthousiast over zijn, dan heb ik een mooi 
moment.” ■
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referendum
illustratie

Erik Haverkort
10

Een ‘Ja’ voor 
Oekraïne is een 
‘Ja’ voor Poetin
Hoe kom je daar nu bij?! Een krach-
tig Nederlands én Europees ‘Ja’ vóór 
de samenwerking met Oekraïne is 
juist een klap in het gezicht van Poe-
tin. Oekraïne wil een bondgenoot zijn 
van Europa in plaats van een mari-
onet van Rusland. Daarnaast is Oe-
kraïne onze partner in de afwikkeling 
van de ramp met de MH17. Voor Eu-
ropa, maar vooral ook voor Neder-
land, is het dus van groot belang dat 
Oekraïne kiest voor samenwerking 
met óns en niet met Rusland.

D66 wilde 
helemaal geen 
referendum over 
Oekraïne
Dit is zo ongeveer de grootste  
misvatting van allemaal. D66 is nota 
bene een van de grondleggers van 
de wet die dit referendum mogelijk  
heeft gemaakt! We zijn dan ook 
juist blij dat GeenPeil de benodigde 
300.000 handtekeningen heeft  
opgehaald en dat de eerste poging 
tot het houden van een referendum 
dus gelukt is. D66 zal voluit cam-
pagne voeren om ervoor te zorgen  
dat de minimale opkomst van 30 
procent gehaald wordt én er een 
meerderheid wordt behaald vóór  
de samenwerkingsovereenkomst 
met Oekraïne.

Ik weet niet  
eens waar dit 
precies over  
gaat, stemmen  
is dus onzin
Dit is precies waarom D66 keihard 
campagne gaat voeren. En dat  
zouden álle politieke partijen, het  
kabinet en het bedrijfsleven moeten  
doen! Dáárom is D66 ook zo teleur-
gesteld in de houding van het kabi-
net, dat enkel van plan is “vragen te 
gaan beantwoorden”. Het is onze 
gedeelde verantwoordelijkheid om 
mensen goed te informeren, om 
mensen uit te leggen waarom deze 
samenwerkingsovereenkomst met 
Oekraïne zo belangrijk is. En om in 
te zetten op een zo hoog mogelijke 
opkomst bij dit referendum. Aan D66 
zal het in elk geval niet liggen!

Handel met 
Oekraïne is niet 
belangrijk voor 
Nederland
Echt wel. Oekraïne heeft een grote 
potentiele afzetmarkt voor bedrijven  
uit de Europese Unie. Voor een han-
delsland als Nederland is het dus  
belangrijk dat Nederlandse bedrij- 
ven makkelijk de Oekraïense markt 
op kunnen. Daarom zijn er in deze 
overeenkomst afspraken gemaakt 
om bureaucratie te verminderen en 
handelsbarrières weg te nemen.  
En daarom vindt D66 het belang- 
rijk dat niet alleen politieke partijen 
campagne gaan voeren voor een  
‘Ja’ bij dit referendum, maar roepen 
we werkgevers en mkb’ers op om 
dat óók te doen.

Een ‘Ja’ betekent 
gewoon dat 
Oekraïne lid wordt 
van Europese Unie 
Nee! Dat is een hardnekkig misver-
stand. Dit referendum gaat over  
samenwerking tussen de Europese  
Unie en Oekraïne. Toetreding van 
Oekraïne tot de EU is niet aan de 
orde. In de samenwerkingsovereen-
komst tussen Oekraïne en de EU  
zijn afspraken gemaakt over de aan-
pak van corruptie, bescherming van 
mensenrechten en handel tussen 
Oekraïne en de EU. Een zeer belang-
rijke overeenkomst dus, waar we  
beslist vóór moeten stemmen.

Oekraïne is één 
grote corrupte 
bende; daar moet 
je niet mee willen 
samenwerken
Dit is gewoon stoere praat. Heb je 
enig idee waar Oekraïne ligt? Het ligt 
aan de rand van de Europese Unie. 
Onze buitengrens dus. Het is ontzet-
tend belangrijk voor Europa – en dus 
ook voor Nederland – om politiek 
stabiele en economische welvaren-
de buitengrenzen te hebben. Hoe je 
dat bereikt? Met een goed samen-
werkingsakkoord, zoals die waar we 
het nu over hebben. In dit akkoord 
zijn duidelijke afspraken gemaakt 
over harde aanpak van corruptie, 
het verstevigen van grondrechten en 
het versterken van de democratie. 
Veel Oekraïners hebben bovendien 
een flinke strijd geleverd om hier een 
handtekening onder te krijgen. Weet 
je nog? In 2013 braken er in Kiev 
grote protesten uit omdat de toen-
malige president Janoekovitsj  
– onder druk van de Russen – de  
samenwerkingsovereenkomst niet 
wilde tekenen. Janoekovitsj werd  
afgezet en een jaar later stond de 
Oekraïense handtekening alsnog 
onder het akkoord. Wij kunnen er nu 
voor zorgen dat die strijd niet voor 
niets is geweest.

Bent u voor of tegen de wet tot goed-
keuring van de Associatieovereenkomst 
tussen de Europese Unie en Oekraïne? 
Deze vraag mag Nederland op 6 april 
2016 beantwoorden tijdens het raad-
gevend referendum. Dat wordt dus weer 
verhit discussiëren aan de borreltafel,  
de komende maanden. 7 nonsens-
stellingen waar elke D66’er meteen een 
antwoord op moet hebben. Proost!

Belangrijke 
 borrelpraat

Dat akkoord is 
toch al van kracht, 
het maakt dus niet 
uit wat ik stem
Dat is grote onzin. Delen van het  
akkoord gaan voorlopig in werking 
per 1 januari 2016, maar daar staat 
nog geen Nederlandse handtekening 
onder. Het is dus van groot belang 
dat mensen op 6 april gaan stemmen 
– vóór deze samenwerkingsovereen-
komst met Oekraïne.

“ D66 zal voluit  
campagne voeren 
om ervoor te 
zorgen dat er een 
meerderheid wordt 
behaald vóór de 
samenwerkings- 
overeenkomst  
met Oekraïne”
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ledengroei
tekst

Mark Snijder
   12 13

Tegen
de  
stroom 
in

Het aantal leden van politieke partijen daalt  
gestaag. Nog geen 300 duizend Nederlanders  
zijn lid van een landelijke partij. D66 vormt  
een positieve uitzondering; het ledental is de 
afgelopen jaren bijna verdrievoudigd. Toch  
heeft het partijbestuur ledenwerving tot  
topprioriteit benoemd. Redacteur Mark Snijder 
vraagt zich af: is lidmaatschap van een politieke 
partij nog wel van deze tijd? En zo nee:  
wat dan? Een kritisch gesprek met én tussen 
D66-bestuurslid Michiel Verkoulen en  
scp-onderzoeker Josje den Ridder.

Ledenwerving 
in de jaren ’70
D66-partijleider Jan Terlouw schudt 
samen met campagneleider Ernst 
Bakker een volle postzak met hand-
tekeningen en nieuwe ledenaan-
meldingen uit. De overweldigende 
post is het gevolg van Terlouws lu-
dieke oproep aan het D66-congres 
in november 1976, dat een lijsttrek-
ker moet kiezen in de aanloop naar 
de Tweede Kamerverkiezingen van 
1977. Terlouw liet daar weten zich 
alleen verkiesbaar te willen stellen 
als er binnen drie maanden 1666 
nieuwe leden en 66.000 handteke-
ningen zouden worden opgehaald 
onder de verklaring: D’66 moet 
meedoen aan de verkiezingen. 
Uiteindelijk worden er maar liefst 
4.410 nieuwe leden en 88.938 hand-
tekeningen geteld.

Een leven lang partijlidmaatschap is niet meer 
van deze tijd. Waar of niet waar?
Josje: “Ik ben het daarmee eens. Maar de stelling sugge-
reert dat het ooit wél ‘van een tijd’ was. Het aantal partij-
leden was in Nederland echter nooit heel hoog, maximaal 
15 procent. Maar allerlei maatschappelijke ontwikkelin-
gen – zoals individualisering – wijzen erop dat mensen 
niet meer hun hele leven lang lid zijn van wát dan ook. 
En dan zeker niet van politieke partijen, nu de electorale 
volatiliteit zo hoog is en mensen niet eens meer hun hele 
leven op één partij stemmen.”
Michiel: “Josje heeft het onderzocht en ik twijfel niet aan 
haar analyse. Maar ik laat even mijn hart spreken: ik werk 
eraan om die ontwikkeling toch om te buigen. Misschien 
is dat naïef optimisme, maar ik streef ernaar dat Neder-
landers beter gaan beseffen dat lidmaatschap belangrijk is 
voor het voortbestaan van een politieke partij.”

 Josje
 den Ridder

 Michiel  
 Verkoulen

Josje den Ridder is wetenschappelijk 
medewerker bij het Sociaal en  

Cultureel Planbureau (SCP). In 2014  
promoveerde ze op een onderzoek naar 

leden van politieke partijen.

Michiel Verkoulen is lid van het  
Landelijk Bestuur van D66 en heeft 

daarbij leden- en fondsenwerving in 
zijn portefeuille.
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Waarom zijn leden zo belangrijk voor een partij?
Michiel: “Leden zijn onze ambassadeurs. Als iemand op 
een feestje vertelt dat hij lid is van D66, is dat voor ons 
heel belangrijk. Leden brengen ook legitimiteit en vor-
men een reden van bestaan. En onze leden voeden heel 
actief onze politici, bijvoorbeeld rondom het congres. 
Het laatste congres was in een rustige politieke tijd zon-
der verkiezingen voor de deur. Toch zijn er tientallen 
moties ingediend, over de partij zelf maar ook over be-
langrijke thema’s als duurzaamheid, vluchtelingen en de 
nieuwe economie.”
Josje: “Uit mijn onderzoek blijkt dat partijleden schakels 
kunnen zijn tussen burgers en de democratie, omdat ze 
onderdeel uitmaken van zowel de maatschappij als een 
partij. Ook dragen partijleden bij aan de stabiliteit van 
het partijsysteem. In tijden dat het wat minder gaat, trek-
ken ze een partij er doorheen. Als je het belangrijk vindt 
dat je kan zeggen: je hebt het slecht gedaan, ik stem niet 
meer op je, dan is het wel handig dat die partij er nog is 
om verantwoording af te leggen.”

Dit is het democratisch belang van leden;  
hoe zit het met financiële noodzaak?
Michiel: “Tweederde van onze inkomsten bestaat uit le-
dencontributies, eenderde bestaat uit subsidie en fond-
senwerving en is indirect afhankelijk van het aantal le-
den. Politieke partijen in Nederland zijn financieel heel 
kwetsbaar. De Zweedse liberale partij, met slechts 6 pro-
cent van de Zweedse stemmen, heeft een campagnebud-
get van meer dan 5 miljoen euro, waarvan slechts een 
klein deel van de leden komt. Dat is het totale budget van 
alle Nederlandse politieke partijen sámen in de laatste 
campagne! D66 heeft een begroting en ledenaantal dat te 
vergelijken is met een lokale sportvereniging. Dat is zor-
gelijk voor een partij met zoveel invloed als wij hebben, 
zeg ik zonder enige bescheidenheid. We moeten dus op 

Elisabeth Osterloh 
uit Enschede  
meldde zich in  
juli 2014 aan en 
was daarmee  
het 25.000ste lid 
van D66. 
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jongeren op straat lidmaatschappen van het Wereld- 
natuurfonds of Amnesty International verkopen. Kenne-
lijk hebben al die liefdadigheidsinstellingen de ervaring 
dat werving werkt en dat mensen hen nog steeds willen 
steunen. Het is dus geen gegeven dat mensen geen lid 
meer willen worden. Je kan in ieder geval je best doen  
om die trend te keren.”

Wat is nu de conclusie van dit gesprek?
Michiel: “Ik ben optimistisch: ik zie dat heel veel mensen 
zich betrokken voelen en er wel degelijk politiek engage-
ment is. Het is de kunst om die betrokkenheid om te zet-
ten in een vorm van sympathie of lidmaatschap. Ik ga die 
uitdaging aan.”
Josje: “Ik zou zeggen dat een levenslang partijlid inder-
daad niet meer van deze tijd is. Maar de alternatieven zijn 
ingewikkeld. Het is inspirerend dat Michiel zo optimis-
tisch is en ik hoop dat het lukt. Dan hou ik ook iets om te 
onderzoeken.” ■

zoek naar manieren om het fundament onder de Neder-
landse politiek – dat gevormd wordt door partijen – te 
versterken.”

Moet je als politieke partij proberen om tegen 
die trend van dalende ledenaantallen in te gaan?
Michiel: “Wij probéren niet tegen de trend in te gaan, dat 
lukt ons al een jaar of acht. En we gaan hier extra ons best 
voor doen. Bij ons vijftigjarige bestaan is ledenwerving 
onze topprioriteit. We onderzoeken nu waarom mensen 
die op ons stemmen wel of geen lid van D66 zijn. Vrij-
zinnige thema’s zijn vaak redenen om lid te worden. Een 
reden om geen lid te worden is dat mensen zich niet wil-
len committeren aan een partij of gedachtegoed. Ik vind 
dat jammer, want je kan lid zijn en nog steeds onafhanke-
lijk en kritisch.”
Josje: “Maar het is nogal wat om partijlid te zijn. Het 
heeft een enorme lading. Sowieso hebben partijen niet 
zo’n goed imago en is het vertrouwen in politieke par-
tijen heel laag. En het lid-zijn is ook al een beetje stoffig. 
Om meer mensen aan te spreken moet een transforma-
tie plaatsvinden van de betekenis van partijlidmaatschap, 
naar een meer losser verband. Want er zijn veel meer 
sympathisanten en trouwe kiezers dan leden.”
Michiel: “Je zegt dat lidmaatschap ouderwets is, maar 
eenderde van onze nieuwe leden is jonger dan 26 jaar. 
In Engeland voerde Labour een ‘lidmaatschap-light’ in 
om te stemmen voor de nieuwe partijleider en ze kregen 
tienduizenden nieuwe leden. De Liberal Democrats, de 
Britse zusterpartij van D66, kregen na hun zware verlies 
bij de verkiezingen dit jaar maar liefst 15 duizend nieuwe 
leden. Ik ben zelf een aantal jaar geleden gaan kijken bij 
de campagne van Obama en heb gezien hoeveel jongeren 
daar door de wijk liepen om aanhang te werven. Ik zie de 
trend dat mensen minder lid worden van een politieke 
partij, maar ik weiger hem helemaal te accepteren.”
Josje: “Ik denk dat we het niet zo oneens zijn. Met partij-
lid bedoel ik de mensen die formeel staan ingeschreven 
bij een politieke partij, contributie betalen en ledenrech-
ten hebben. De voorbeelden die jij noemt, zijn een teken 
van die transformatie van het partijlidmaatschap.”

Kan die transformatie tot alternatieve vormen 
van lidmaatschap leiden? 
Josje: “Er zijn allerlei soorten verbintenissen met poli-
tieke partijen: het formele lid, de sympathisant, trouwe 

kiezer, activist, degene die op Facebook de partij liket. 
Het is interessant – ook voor een wetenschapper – om 
dus voorbij dat formele partijlidmaatschap te kijken. In 
het buitenland zijn talloze voorbeelden van hoe het an-
ders kan, bijvoorbeeld het openstellen van voorverkie-
zingen voor niet-leden. Er zijn partijen zonder leden en 
partijen met netwerkstructuren. Beppe Grillo heeft in 
Italië een netwerkpartij met alleen maar leden via inter-
net. Maar de vraag blijft: wie mag er meepraten binnen 
een partij? Dat is wat formele leden onderscheidt van an-
dere betrokkenen. Want als je niet-leden laat meepraten, 
waarom heb je dan nog leden? Die nieuw soortige leden 
hebben dus minder ledenrechten en veranderen zo de 
werking van partijen. En misschien ook wel van de de-
mocratie. Dat hoeft niet erg te zijn, maar we moeten ons 
dat wel realiseren.”
Michiel: “Als we nadenken over andere vormen van lid-
maatschap is ook het werven van talenten belangrijk. We 
moeten over een paar jaar weer honderden kandidaat-
raadsleden en -Statenleden klaar hebben staan. Het is nu 
eenmaal makkelijker als dat mensen zijn die al een paar 
jaar in de partij rondlopen en in wie we kunnen investe-
ren met opleidingen.”
Josje: “In de Nederlandse context zijn alternatieven pro-
blematisch, omdat partijen formele leden nodig hebben 
voor overheidssubsidiëring. Daarbij kunnen ‘light-le-
den’ leiden tot een kannibalisering van je lidmaatschap. 
Driekwart van de leden is passief, maar is wel bereid om 
de volle mep te betalen. Als je dan de optie van ‘lidmaat-
schap-light’ voor een paar euro aanbiedt, zet je veel in-
komsten op het spel. Voor Nederlandse partijen is het 
niet aanlokkelijk om het radicaal over een andere boeg 
te gooien. En er is nog iets anders. Het gevaar bestaat dat 
mensen die tegen gereduceerd tarief lid worden het ka-
rakter van de partij erg doen veranderen. Een partij kan 
ook gegijzeld worden door een groep mensen. Zo is het 
in Canada en Israël gemakkelijk om lid te worden van een 
partij; mensen worden daar lid om een bepaalde kan-
didaat te steunen en zeggen dan weer op. Dat geldt ook 
voor de nieuwe leden van Labour: zij zijn nu enthousiast 
over de nieuwe partijleider, maar deze mensen zijn ook 
eerder geneigd om weer af te haken. Het is moeilijk om 
hen voor de lange termijn te behouden.”

‘Lidmaatschap-light’ is dus misschien niet zo’n 
goed idee. Wat wel?
Michiel: “Mijn allereerste oplossing is gewoon beter je 
best doen. Investeren in ledenwerving en mensen de 
vraag dúrven te stellen of ze lid willen worden. In ons 
Appèl, van vijftig jaar geleden, staat op de eerste bladzij-
de twee of drie keer: vul de adhesiekaart in en doe mee. 
Vanaf dag één zat ledenwerving in onze genen.”
Josje: “Maar het is niet alleen een kwestie van nog beter 
je best doen. Hans Spekman (voorzitter van de PvdA, red.) 
wilde honderdduizend leden en hij heeft er veel aan ge-
daan. Er is daar een hele afdeling voor ledenwerving op-
gezet; Spekman bakte appeltaarten voor nieuwe leden. 
Maar ledenwerving is niet zo gemakkelijk als je het  
politieke tij tegen hebt (het aantal leden van de PvdA is 
sindsdien verder gedaald, red).”
Michiel: “Toch, als ik door de stad fiets, zie ik overal  

 “ Het is nogal wat om 
partijlid te zijn. Het 
heeft een enorme lading. 
En het lid-zijn is ook al 
een beetje stoffig” 
– Josje den Ridder

“ Je zegt dat lidmaatschap 
ouderwets is, maar eenderde 
van onze nieuwe leden is 
jonger dan 26 jaar” 
– Michiel Verkoulen

Peildatum 
november 
2015
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Wassila: “Ha Robin, leuk om je te ontmoeten! 
Vertel eens: waarom ben je vorig jaar lid van D66 
geworden? 

Robin: “Ik ben lid geworden omdat ik langs de 
zijlijn staan en kritiek hebben op anderen te mak-
kelijk vind. Ik wil mijn handen uit de mouwen 
steken en opkomen voor belangen die ik waar-
devol acht. D66 is volgens mij een partij die be-
langen heel sterk afweegt alvorens zij een keuze 
maakt en een partij die zich niet laat leiden door 
een bepaalde klassieke ideologie. Dat vind ik be-
langrijk. En ik associeer D66 met jonge, onderne-
mende enthousiastelingen – zoals ikzelf.”

Wassila: “Heeft je huidige werk bij de Marine ook 
bijgedragen aan je keuze om lid te worden?

Robin: “Ja, dat denk ik wel. Ik ben bijvoorbeeld 
tijdens Operation Ocean Shield naar Somalië uit-
gezonden geweest (NAVO-missie met als doel pi-
raterij bij de Hoorn van Afrika te bestrijden, red.). 
Ook al was dit vooral een economische missie; ik 
heb daar ervaren dat je mensen moet helpen die 
het minder goed hebben. Onderwijs en veiligheid 
zijn voor mij de belangrijkste speerpunten, en die 
vind ik goed vertegenwoordigd bij D66. Hoe ben 
jij eigenlijk bij de Koninklijke Marine terecht ge-
komen?”

Wassila: “Na mijn studie bedrijfskunde wilde ik 
werken in een omgeving waarin mijn maatschap-
pelijke drijfveren tot hun recht zouden kunnen 
komen. Mijn scriptie ging dan ook over de een-
wording van het Europese luchtruim. De lucht-
macht vond ik heel spannend, maar op een van de 
Luchtmachtdagen kwam ik iemand van de per-
soneelsafdeling van de marine tegen, die me uit-
nodigde om de Marinehaven in Den Helder te be-
zoeken. Een beter loopbaanperspectief én het ro-
mantische beeld van varend de hele wereld zien, 
gaven de doorslag om naar de marine te gaan. Uit-
eindelijk werd ik officier, maar zo romantisch was 
het niet – wel een uitstekende leerschool.” 

Robin: “Hoe kwam je dan bij D66 terecht?”

Wassila: “Na vier jaar militair te zijn geweest, 
ben ik lid van D66 geworden. Niet met de bedoe-
ling om actief te worden, trouwens. Maar bij het 
eerste partijcongres dat ik bezocht, werd mijn 
interesse voor de thema-afdeling Internationale 
Veiligheid en Defensie gewekt. Zo ben ik op een 
natuurlijke wijze actief geworden. Inmiddels was 
ik ook aan de slag bij het ministerie van Econo-
mische Zaken. Nadat ik in 2007 tot Ambtenaar 
van het Jaar was gekozen en in 2009 een talen-
tenklasje bij D66 volgde (de Schaduwfractie, red.), 
viel ik op. Zo kwam ik op de lijst voor de Tweede 
Kamerverkiezingen van 2010. Ben jij actief bin-
nen D66?”

Robin: “Nee, maar ik wil dat wel graag worden. 
Vooral het onderwerp veiligheid – in de breed-
ste zin van het woord – heeft mij altijd geïnte-
resseerd, omdat veiligheid constant om verbete-
ring vraagt. Daarvoor heb je een breed draagvlak 
voor veiligheidsbeleid nodig. Die uitdaging zou 
ik graag aangaan. Het is mijn visie dat de mens ge-
vrijwaard moet blijven van onveiligheden, zodat 
iedereen zich kan blijven ontwikkelen. Mijn am-
bitie is om een brug te slaan de praktijk en de po-
litiek. Ik ga trouwens op 31 oktober voor het eerst 
naar het congres!”

Wassila: “Wat goed! Dan neem ik je mee op 
sleeptouw. Ik kan je wel wegwijs maken. Dat vind 
ik leuk, want zo is het met mij toen ook gegaan. 
Bij mijn eerste congres kende ik nog niemand, en 
toen heeft Jan-Willem van Waning (oud-Tweede 
Kamerlid en voorheen ook werkzaam bij de Ma-
rine, red.) mij overal geïntroduceerd. Ik heb trou-
wens een tip voor je: zou de D66-thema-afdeling 
Internationale Veiligheid en Defensie niet iets 
voor jou zijn? Ik haal daar als Kamerlid kennis op, 
dus dan heb je contact met mij, maar vooral ook 
met partijgenoten met dezelfde interesse als jij.”

Robin: “Dat klinkt goed! Kun jij me iets meer  
vertellen over de visie van D66 ten aanzien van 
Defensie? En hoe kijk jij er zelf aan tegenaan?”

Wassila: “Allereerst is Defensie voor mij een in-
strument om vrede en veiligheid te waarborgen. 
Naast Defensie zijn daar natuurlijk ook andere 
instrumenten bij betrokken, zoals diplomatie en 
ontwikkelingssamenwerking. Dus simpel geld 
naar Defensie voor het ‘wapengekletter’, zoals 
sommigen roepen – zonder doel voor ogen – is 
voor mij dus niet voldoende. Ten tweede is de si-
tuatie waarin een land als Syrië zich nu bevindt, 
niet iets wat ons zomaar overkomt. De internati-
onale gemeenschap heeft het conflict laten liggen 
en nu is het uit de hand gelopen. Daar moeten we 
lessen uit trekken; het is beter om een conflict te 
voorkomen. Er is dus meer preventie nodig. Ten 
derde moet Europa haar krachten bundelen. In de 
Veiligheidsraad van de Verenigde Naties zou ide-
aliter een Europese zetel moeten komen, in plaats 

Het zal je maar gebeuren: je bent nog geen jaar lid 
van D66 en de redactie van de Democraat belt je 
op met de vraag: met welk Kamerlid zou jij graag 
eens een kopje koffie drinken? Het overkwam 
matroos der 1ste Klasse Robin Meijer. Hij koos 
voor… Tweede Kamerlid Wassila Hachchi. “Is de 
thema-afdeling Internationale Veiligheid en  
Defensie niet iets voor jou?”In 

gesprek 
met…

Op vrijdag 16 oktober 2015 was het precies 
200 jaar geleden dat de eerste verenigde verga- 
dering van de Eerste en Tweede Kamer in Den 
Haag plaatsvond. Een historisch moment,  
jazeker, maar Robin Meijer – strak in pak – heeft 
vandaag iets anders aan zijn hoofd: koffie drinken 
met D66-Tweede Kamerlid Wassila Hachchi.  
Op uitnodiging van redacteur Kristina Ullrich 
ontmoeten ze elkaar in de fractiezaal van D66 in 
de Tweede Kamer.
Waarom hij Wassila uitkoos? “Door onze gedeel-
de werkervaring bij de Koninklijke Marine. Ik ben 
daarom heel benieuwd naar haar kijk op Defensie.  
En ik zou haar ook willen vragen hoe ze actief is 
geworden binnen D66, want dat zou ik zelf ook 
graag willen.”

“ Ik heb tijdens die missie 
naar Somalië ervaren 
dat je mensen moet 
helpen die het minder 
goed hebben”
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Wie 
Wassila Hachchi (35) 

Breda

Wat 
Tweede Kamerlid sinds 2010 

portefeuille: Defensie,  
Koninkrijksrelaties, Lucht- en 
Scheepvaart, Waterkwaliteit 

en -veiligheid en Mobiliteit; 
ondervoorzitter parlemen-

taire onderzoekscommissie 
Breed Welvaartsbegrip

Lid D66 
2006

Wie 
Robin Meijer (22)  

Den Haag

Wat
Matroos der 1ste Klasse 

Operationele Dienst Opera-
ties, Koninklijke Marine,  
ministerie van Defensie

Lid D66
2014

van de huidige situatie waarin alleen de Britten 
en de Fransen een eigen zetel hebben. Ook ben ik 
voorstander van een Europese krijgsmacht. Die 
samenwerking moet niet alleen op militair niveau 
gebeuren; de politiek moet ook haar verantwoor-
delijkheid nemen. D66 is wat dat betreft de enige 
politieke partij die voor Defensie een heldere vi-
sie heeft en een stip aan de horizon zet. Het be-
gint met samenwerking tussen een klein aantal 
landen: Nederland, Duitsland, België, Luxem-
burg, Noorwegen. De Commissie voor Defensie 
van de Tweede Kamer is bijvoorbeeld al drie keer 
samengekomen met onze collega’s in België.” 

Robin: “Ik ben blij met deze standpunten, voor-
al die over de Europese samenwerking van de 
krijgsmachten; dat vind ik namelijk ook heel 
belangrijk. De mensen binnen Defensie begrij-
pen dit ook, het gaat tenslotte om leven en dood. 
Maar er moet nog veel veranderen. Het is erg 
wennen voor hen omdat je opeens met ‘het bui-

tenland’ moet samenwerken. Verder is er natuur-
lijk de taalbarrière, maar goed, iedereen spreekt 
wel Engels.”

Wassila: “Precies dáár gaat de politieke discus-
sie om: willen we wel dat onze militairen onder 
de hoede van ‘een buitenlander’ werken? Ik ben 
twee keer in Mali geweest, waar Franse en Neder-
landse militairen samenwerken in een VN-mis-
sie. Zelfs Frankrijk – toch een vrij nationalistisch 
land – besefte dat het de problemen in Mali niet 
alleen aan kan. Mijn ervaring is dat een comman-
dant – van welke nationaliteit ook – als het erop 
aan komt geen onderscheid maakt in zijn men-
sen. Je bent een team, daar gaat het om.”

Robin: “Nog een laatste vraag: ik merk dat veel 
Defensie-mensen VVD of CDA stemmen. Hoe 
ervaar je dat als D66’er?”

Wassila: “Ja, dat klopt, daarom is het goed dat er 
mensen zoals jij D66 stemmen en actief worden. 
Maar uiteindelijk is het belangrijkste dat je je ei-
gen drijfveren kent. Voor mij zijn dat vrede en 
veiligheid. Dit geeft mij houvast in de politiek, 
want dat is geen makkelijke omgeving. Je vraagt 
je weleens af: waar doe ik het voor? Maar ik merk 
dat mijn ideeën steeds meer gewaardeerd worden 
in de Kamercommissie voor Defensie. Mijn ad-
vies? Jezelf blijven – daar gaat het om.” ■

“Ik kan je wel 
wegwijs maken op 

het congres. Dat 
vind ik leuk, want 
zo is het met mij 
toen ook gegaan”

Wat 
voor 

lid 
bent 

u?

Naast uw lidmaatschap zijn er talloze manieren om 
(meer) betrokken te zijn bij onze politieke vereniging 
Democraten 66. Hoe dan? Daarvoor moeten we 
eerst iets meer van u weten. Heeft u veel of weinig 
tijd? Bent u een denker of een doener? Houdt u 
meer van diepe discussies of van gezelligheid? 
Of misschien heeft u wel politieke of bestuurlijke 
ambities? Doe de test en lees ons advies!

Bent u eruit? 
Kijk dan ook eens op: d66.nl/wijzigen-lidmaatschap
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Lid

Wilt u (meer) 
betrokken zijn  
bij D66?

Heeft u tijd om 
(meer) betrokken  
te zijn?

Wilt u graag iets 
actiefs doen?

Vindt u het leuk  
om mensen 
op straat aan 
te spreken of 
anderszins 
praktisch en  
sociaal actief  
te zijn?

Gaat u graag 
naar sociale en/
of inhoudelijke 
activiteiten of 
bijeenkomsten?

Wilt u graag 
(nieuwe) mensen 
ontmoeten?

Wilt u graag  
uw expertise 
inzetten?

Heeft u politieke 
en/of bestuurlijke 
ambities?

Wilt u graag 
meedenken,  
meepraten of 
meebeslissen?

 Ja 

[ start ]

 Nee 
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Het tevreden steunlid
U bent een tevreden ‘slapend’ partijlid. U 
bent op en top D66’er en steunt ons door 
lid te zijn en op ons te stemmen. Op die 
manier bent u enorm waardevol voor de 
partij en we waarderen uw langdurige be-
trokkenheid. Blijf ons steunen en weet dat 
u altijd welkom bent om mee te doen  
wanneer het u uitkomt.

Het ‘actief vanuit de 
luie stoel’-lid
U wilt D66 graag extra steunen, maar 
u heeft zo weinig tijd! Goed nieuws: u 
kunt ons ook prima steunen vanach-
ter uw bureau of luie stoel: praat met 
anderen over uw steun aan D66, hang 
een poster voor uw raam bij verkiezin-
gen, like en deel D66-berichten op soci-
ale media of bezorg ons een extra lid via 
d66.nl/cadeaulidmaatschap. Een extra 
donatie voor training & opleiding en 
verkiezingscampagnes is natuurlijk ook 
altijd zeer welkom (d66.nl/doneren).  
Bedankt!

De actieve vrijwilliger
U bent het type denker én doener. In de 
aanloop naar de verkiezingen begint het  
altijd te kriebelen bij u. Kon u maar iets 
dóen om al die mensen op D66 te laten 
stemmen of lid van onze partij te laten 
worden! Ons advies: meld u aan als (cam-
pagne)vrijwilliger bij uw lokale afdeling 
of stuur een mail naar het landelijk cam-
pagneteam: campagne@d66.nl. Is posters 
plakken of flyeren niet echt uw ding? Uw 
afdeling kan altijd extra handen gebrui-
ken. Denk aan bijeenkomsten organiseren 
of nieuwsbrieven schrijven.

Het ambitieuze  
talent
U wilt meer. U bent waarschijnlijk al actief 
bij uw lokale afdeling en u bezoekt graag 
(landelijke) congressen. Want u praat en 
beslist graag mee. Heeft u behoefte aan  
opleiding of training? Of heeft u politieke 
of bestuurlijke ambities? Neem contact  
op met uw lokale bestuur om de mogelijk-
heden te bespreken. Voor vragen over een 
politieke carrière, opleidingen en talent-
ontwikkeling binnen D66 kunt  
u ook mailen naar  
talentontwikkeling 
@d66.nl. Voor leden 
tussen de 25 en 33 
jaar bestaat  
een jongeren- 
talentenprogramma: 
route66.d66.nl 

De sociale  
netwerker
Het sociale aspect van lid zijn vindt u 
eigenlijk het leukst. Voor u telt de po-
litieke vereniging het meest. Nieuwe 
mensen leren kennen en samen iets 
ondernemen. Ga dan vooral eens naar 
een ledenvergadering, bijeenkomst of 
borrel van uw lokale of regionale afde-
ling. Daar zitten allemaal mensen zo-
als u! Deze activiteiten staan vermeld 
in de nieuwsbrief en op de agenda van 
de website van uw afdeling. Op lan-
delijk niveau zijn er ook voldoende 
mogelijkheden om nieuwe mensen 
te ontmoeten of bijeenkomsten bij te 
wonen, kijk op d66.nl/agenda.

De betrokken  
(mee)denker 
U bent betrokken bij en geïnteresseerd in 
het gedachtegoed van D66. Wilt u graag 
meedenken, meepraten of meebeslissen? 
Ga dan eens naar een ledenvergadering  
of politiek café van uw lokale of regionale 
afdeling. Heeft u specifieke interesse of  
expertise? Word lid van een kennisplat-
form van uw lokale afdeling of van een  
van onze landelijke thema-afdelingen: 
d66.nl/partij/thema-afdelingen. Voor  
interessante publicaties, lezingen en sym-
posia kunt u terecht bij het onafhankelijke 
wetenschappelijk bureau van D66:  
vanmierlostichting.d66.nl. Politiek inhou-
delijke vragen of opmerkingen kunt u 
mailen naar d66@tweedekamer.nl.
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<algemeen / eenmalig intro>

Er bestaat een hardnekkig misverstand 
over het gemiddelde ‘ledenprofiel’ van 
D66: allemaal studenten, journalisten, 
advocaten en rechters. Niets is minder 
waar, ontdekte redacteur Jan Remmert 
Fröling.

Hoe ontdekte jij dat je een D66’er bent?
“Met de aanleg van de A4-zuid. De uitein-
delijke variant liep dwars over mijn grond-
gebied. Om die reden bezocht ik regelmatig 
raadsvergaderingen en raakte ik geïnteres-
seerd in de politiek. Ik hoorde raadsleden en 
wethouders allerlei dingen zeggen waar ik 
het wel of niet mee eens was, en besloot daar-
om zelf ook actief te worden. Als boer word 
je dan al snel in het CDA- of VVD-kamp ge-
frommeld, maar ik had een heel goede klik 
met de leden van de toenmalige D66-fractie, 
zodat ik besloot om me bij hen aan te sluiten. 
In de aanloop van de afgelopen verkiezingen 
werd ik lijsttrekker; zodoende zit ik nu in de 
gemeenteraad.” 

Kun je je ook vinden in de landelijke en  
internationale partijstandpunten?
“Jazeker. Als agrariër – en met name als ak-
kerbouwer – opereer je op een Europese 
markt. Als je met elkaar concurreert, is het 
essentieel dat er een gelijk speelveld bestaat 
en juist daarom vind ik Europese samenwer-
king vreselijk belangrijk. En dat geluid vind 
ik met name bij D66 terug. Ook de stand-
punten van D66 rondom duurzaamheid in 
relatie tot landbouw spreken me erg aan. Het 
enige wat mij soms dwars zit is de manier 
waarop binnen D66 over onze boeren ge-
sproken wordt. Het is nog te vaak ‘wij en zij’ 
en te weinig ‘samen’. Ik probeer waar ik kan 
daarbij te helpen. Zo ben ik, weliswaar in een 
laat stadium, betrokken geweest bij het for-
muleren van de landbouwvisie van D66. Dat 
was niet zozeer inhoudelijk nodig, want de 
ideeën die er in staan zijn prima, maar meer 
om de toonzetting wat landbouwvriende-
lijker te maken. En een juiste toon doet echt 
heel veel om het broodnodige draagvlak te 
kweken.”

Eric van der Spelt  
is akkerbouwer en  

D66-raadslid in  
Steenbergen,  

Noord-Brabant.

Wij zijn 
D66
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Wat onderzoek je bij Defensie?
“Ik werk bij de afdeling Trends, Onderzoek  
en Statistiek. Hier worden onder meer de 
werknemerstevredenheid, het moreel tijdens 
uitzendingen en het imago van de krijgs-
macht onder de loep genomen. Hoe ik hier 
terecht ben gekomen? Het veiligheidsaspect 
binnen onze samenleving heeft me altijd 
geboeid. Na de havo heb ik eerst een studie 
management, economie en recht gedaan en 
stage gelopen bij Justitie. Vervolgens heb ik 
Organisatiewetenschappen gestudeerd. Na 
mijn afstuderen waren er twee opties: óf de 
consultancy óf de overheid. De consultancy 
zat toentertijd helemaal dicht, vandaar dat ik 
gesolliciteerd heb op traineeships binnen de 
overheid. Bij Defensie ben ik toen als trainee 
aangenomen en na drie jaar ben ik in vaste 
dienst gekomen.”

Hoe ontdekte jij dat je een D66’er bent?
“Ik vond de PvdA te soft en de VVD te 
marktgericht en te rechts. Zo kwam ik bij 
D66 terecht. Eerst heb ik een aantal keren 
D66 gestemd en uiteindelijk ben ik lid  
geworden. Inhoudelijk hecht ik vooral aan 
onderwerpen zoals binnenlandse veiligheid, 
justitie, de strafrechtketen, Defensie, veilig-
heid in het buitenland en de manier waarop 
we onze belangen daar behartigen. Ook het 
spanningsveld tussen privacy en veiligheid 
spreekt me aan. Maar de sociale kant van het 
lidmaatschap van D66 vind ik ook erg  
belangrijk. Toen ik in Den Haag ging wonen, 
kende ik daar niemand en in het partijlid-
maatschap zag ik een mooie manier om daar 
verandering in te brengen. Dat heeft erin  
geresulteerd dat ik nu met veel plezier in  
het bestuur van de afdeling Den Haag zit!”

Bas Dörge werkt als  
onderzoeker en adviseur  
bij het ministerie van  
Defensie en is bestuurslid  
‘ledenwerving en -binding’ 
voor D66 Den Haag.

Xander van Asperen  
is werkzaam voor  
Emmaus, actief binnen 
de Vrije Evangelische 
Gemeente, oud-raadslid 
D66 Utrecht en lid van  
de Landelijke Verkie-
zingscommissie (LVC) 
van D66.

Hoe ontdekte jij dat je een D66’er bent?
“Ik ben opgegroeid met de Gereformeerde 
Bond. Tijdens mijn opleiding tot fotograaf 
in Engeland leerde ik de wereld daarbui-
ten kennen en dat zette me aan het denken 
over wat ik verder met mijn leven wilde 
doen. Ik ben toen gaan werken voor  
Emmaus, een organisatie die woonwerk-
gemeenschappen voor (ex)-dak- en thuis-
lozen opzet en die volledig financiert uit 
eigen kringloopbedrijven. Tegelijkertijd 
vroeg ik me af wat ik verwachtte van de 
overheid en daarmee welke politieke kleur 
bij mij zou passen. Dus vlooide ik verkie-
zingsprogramma’s door en keek ik hoe de 
verschillende politieke partijen hun idee-
en in de praktijk probeerden te brengen. 
Ik bleek – tot mijn eigen verbazing, overi-
gens – uit te komen bij D66. Hun ideeën 
vond ik goed en realiseerbaar, en dat gaf 
me het gevoel dat D66 écht iets wilde  
veranderen.” 

Binnen kerkelijke kringen wordt vaak  
kritisch gekeken naar de vrijzinnige 
standpunten van D66, zoals euthanasie. 
Hoe kijk jij daar tegenaan?
Zucht diep. “Ja, dit is typisch een voorbeeld  
van een D66-standpunt dat niet goed uit-
gelegd is en dat verwijt ik D66 wel. Binnen  
de gemeente waarvan ik zelf lid ben, heb 
ik daar ook vragen over gehad. Ik heb dat 
standpunt vervolgens uitgebreid uitgelegd 
en dat heeft een hoop kou uit de lucht ge-
haald; van een aantal van de vragenstellers 
weet ik dat ze intussen ook D66-stemmers  
zijn. Onderschat overigens niet het aan-
deel gelovigen binnen D66. Ik zat ooit in 
een D66-commissie waarbij acht van de 
negen leden een kerkelijke achtergrond 
bleken te hebben. Voor de grap zeiden we 
tegen elkaar dat we maar zuinig moesten 
zijn op dat ene niet-gelovige lid, omdat bij 
vertrek de religieuze pluriformiteit weg 
zou zijn…” ■
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Regio
Buitenland

   In de 
Brusselse 
     bubbel

Redacteur Jasper Simons (26) volgt een  
traineeship bij het Europees Economisch en  

Sociaal Comité (eesc) in Brussel. Om de  
Europese hoofdstad en haar internationale  

inwoners beter te leren kennen, doet hij mee aan 
alle activiteiten die voor trainees georganiseerd 
worden. Maar hoe vind je aansluiting bij partij- 

genoten? Via Regio Buitenland van D66,  
natuurlijk! De afdeling België & Luxemburg  

is de grootste, met maar liefst 200 leden. 

Zo organiseerde de Nederlandse Permanente Vertegenwoordiging 
onlangs een netwerkborrel voor alle Nederlandse trainees en sta-
giairs werkzaam bij eu-instellingen, ngo’s en private bedrijven. 
Daar waren verschillende ervaringsdeskundigen aanwezig, die een 
praatje hielden over hun dagelijks werk en leven in Brussel. Een 
van hen was Marietje Schaake, die momenteel bezig is met haar 
tweede termijn als D66-parlementariër in het Europees Parlement. 
Ze vertelde onder meer hoe haar werkdag er vandaag uitzag:  
“Vandaag bestond mijn dag uit verschillende ontmoetingen en  
het bestuderen van beleidsdocumenten. Een volle dag, met onder 
andere Syrië en het Midden-Oosten, maar ook met verschillende 
economische aspecten gerelateerd aan ttip op de agenda.” 

Een biertje met Raoul
Leuk om een bekende D66’er te zien in Brussel, zo ver weg van 
huis. Maar hoe zou ik andere partijgenoten kunnen vinden?  
Gewoon, voor een gezellige borrel of een themabijeenkomst of  
iets dergelijks? Op buitenland.d66.nl ontdek ik dat de partij vier 
buitenlandse afdelingen heeft. De afdeling België & Luxemburg 
(voorheen: afdeling Brussel) is de grootste, met zo’n 200 leden 
waarvan er ongeveer 130 in Brussel werken en wonen. 
Na een mailtje aan de secretaris blijkt dat er op korte termijn helaas  
geen borrel of ledenvergadering wordt georganiseerd. Ik besluit 

“Welkom in de Brusselse bubbel”, zegt mijn 
huisgenoot, werkzaam bij het Europees Parlement, als we  
elkaar voor het eerst ontmoeten. Sinds september woon ik in de  
Marollen, naast het imposante Paleis van Justitie in het centrum 
van Brussel. Eigenlijk moet ik Marolles zeggen, aangezien onge- 
veer tachtig procent van de inwoners Franstalig is. Ook al is  
Brussel slechts twee uur reizen verwijderd van mijn vorige  
woonplaats Amsterdam, het contrast is levensgroot. Niet alleen 
qua architectuur (denk: groots opgezette boulevards, statige  
paleizen), maar ook wat betreft mentaliteit. Brussel ademt inter- 
nationaal. Brussel ademt Europa. Tip: als je als buitenstaander  
een keer in de echte Brusselse bubbel wilt stappen, ga dan op  
een donderdagmiddag naar Place du Luxembourg – ‘Plux’ voor  
intimi – bij het Europees Parlement. Dé plek voor de donderdag-
middagborrel van Brusselse expats. 

Netwerkborrel met Marietje
Ik wil het allemaal zien en meemaken, dus ik duik er vol in. Ik  
doe mee aan alle activiteiten die voor trainees georganiseerd  
worden: rondleidingen bij de grote instituten, zoals de Commis- 
sie en de Raad van de Europese Unie, inhoudelijke sessies,  
reikend van het eu-budget tot de asielproblematiek, en ont- 
moetingen met trainees van andere instituten. 

contact te zoeken met Raoul Boucke, al ruim vier jaar voorzitter 
van de afdeling en D66-kandidaat voor de Europese Parlements-
verkiezingen van 2014. Hij reageert enthousiast op mijn vraag of 
hij wil afspreken voor een paar vragen over de afdeling. Mét een 
Belgisch biertje erbij, natuurlijk.

Atypische afdeling
We spreken af in een café aan het Schumanplein, omringd door  
Europese instellingen zoals het Berlaymontgebouw, de hoofd- 
zetel van de Europese Commissie, en het Justus Lipsius-gebouw,  
het hoofdkwartier van de Raad van de Europese Unie. 
“Eigenlijk is de buitenlandse afdeling nogal een atypische afde-
ling”, vertelt Boucke. “We hebben natuurlijk geen raadsleden of 
wethouders, en de gebruikelijke relatie tussen de fractie en het  
afdelingsbestuur is ook afwezig. Onze afdeling is daarbij de groot-
ste, maar onze groep is ook heel actief. Dat komt omdat we leden 
hebben die betrokken zijn bij Europa, bij de Europese Unie. Dat 
zijn ze in professionele zin – omdat velen werken voor een van de 
instellingen, voor lobbykantoren of Brusselse vestigingen van be-
paalde bedrijven, maar óók vanwege hun toewijding aan Europa.”
Het doel van deze afdeling is kennis delen en sociale banden tus-
sen de leden creëren, vertelt Boucke. “Toen ik als voorzitter begon, 
hadden we zo’n vijftig leden. Ik wilde graag een hele actieve afde-

ling, die als een soort van kennisbaken van de partij zou kunnen 
fungeren. En dat lukt ons aardig. Hoe we dat doen? Door leden de 
kans te geven hun verhaal te vertellen. Daarom zijn we begonnen 
met borrels te organiseren. Dat werkt goed, want mensen die  
actief willen worden, willen vaak toch even aftasten waaraan ze 
zich committeren. Tegenwoordig hebben we ook een wekelijkse 
hardloopgroep. Dat is een groot succes, waar soms ook niet-leden 
of VVD’ers en CDA’ers aan meedoen.” 

Stemmen over moties
De afdeling is echter niet alleen een informeel netwerk, waar  
alleen geborreld, gepraat en hardgelopen wordt. Het is een echte 
D66-afdeling, met een bestuur en algemene afdelingsvergaderin-
gen – de avv”, benadrukt Boucke. “Twee keer per jaar komen we 
bijeen, en stemmen we over de moties die we aandragen op, bij-
voorbeeld, de landelijke partijcongressen. Maar we komen alleen 
bijeen als het nuttig is. Afgelopen maand ging de avv bijvoorbeeld 
niet door – ja, dat was wel jammer voor jouw verhaal – omdat we 
te weinig motieteksten hadden voor het congres van 31 oktober in 
Amsterdam. Die vergaderingen zijn altijd heel leuk, want het zijn 
de meest actieve leden die komen opdagen. Vaak zijn we met vijf-
tien tot twintig mensen, de harde kern, zeg maar. Maar een wat in-
formeler evenement, zoals een seminar, boekpresentatie of politiek 

“ De buitenlandse 
afdeling is nogal  
een atypische  
D66-afdeling, want 
we hebben natuurlijk 
geen raadsleden of 
wethouders”

Place du Luxembourg – ‘Plux’ voor intimi.  
foto Wikipedia / Thorfinn Stainforth
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Een verloren generatie in het  
Midden-Oosten is een droom voor  
ISIS en een ramp voor Europa, 
waarschuwt D66-Europarlementariër 
Marietje Schaake.

Islamitische Staat in Irak en Syrië (isis) is  
levensgevaarlijk, daar zijn we het snel over eens. Na de 
afschuwelijke aanslagen in Parijs is het gevaar van ter-
reur opnieuw dichterbij gekomen. In rap tempo worden 
veiligheidsmaatregelen opgevoerd. Gebouwen over de 
hele wereld werden in de kleuren van de Franse vlag  
verlicht. Dat er geen groene ceder en rode en witte kleu-
ren op het Empire State Building of de Eiffeltoren sche-
nen toen isis een dag eerder in Libanon een bom liet 
ontploffen waarbij ook vele doden vielen, bevestigt voor 
velen in het Midden-Oosten dat het Westen een dubbele 
standaard hanteert.
 
Intussen wordt een pragmatisch buitenlandbeleid  
gretiger dan ooit tevoren omarmd door Europese leiders.  
Het lijkt soms meer op het outsourcen van beleid aan 
buurlanden. Mensenrechten mogen vooral niet in de 
weg staan van het sluiten van deals met dictators over 
vluchtelingen of van het strijden tegen terreur. Het lijkt 
of we weinig lessen uit het verleden hebben getrokken. 
Daar komt bij dat de afwezigheid van Europees leider-
schap de positie van autoritaire regimes versterkt. 
 
Dat Moskou het diplomatieke initiatief voor de recente 
gesprekken over Syrië afdwong, terwijl het vlak daar-
voor met bombardementen niet ISIS-doelen maar wel 
veel burgerdoelen raakte, geeft misschien wel het meest 
de schrijnende afwezigheid van Europa aan. De illusie 
dat Europees beleid wezenlijk anders zou worden na de  
massale opstanden in Noord-Afrika en het Midden-
Oosten is in elk geval weg. Even leek het of een jonge  
generatie die riep om democratie, rechtvaardigheid en 
de mogelijkheid om zelf het leven vorm te geven, ge-
hoord werd. Maar de belofte van een radicaal ander Eu-
ropees beleid – dat meer markttoegang, leningen en in-
vesteringen zou zetten tegenover meer democratische 
hervormingen en respect voor mensenrechten – kwam 
nooit echt van de grond. Een verkeerde afweging.

De VVD nam hierop al een voorschot en pleitte voor 
meer samenwerking met dictators in het belang van  
(politieke) stabiliteit. Ze werden pas wakker toen de  
eerste voetstappen door vluchtelingen over onze lands-
grens heen gezet werden. Mensen die wel dictators en 
zeker geen stabiele samenlevingen ontvluchtten. Dic-
tators hebben de escalatie van geweld niet voorkomen, 
en soms zelf bewust geëscaleerd. Terwijl Assad waar-
schuwde voor de komst van jihadisten als hij zijn macht 
zou opgeven, hebben we nu te maken met geweld door 
beiden. Hij zette zelfs bewust de deuren van gevange- 
nissen open om veroordeelde jihadisten vrij te laten.  
De jongeren in Syrië hadden bovenop het terroristisch 
geweld niet gerekend op de bruutheid van het Assad re-
gime, en ook niet op het toekijken van Europa. Ze zullen 
het nooit vergeten. Egyptenaren, Turken, Bahreini, velen 
van hen kijken al niet eens meer naar Europa voor steun 
voor hun democratische aspiraties. 
 
Wie iets verder vooruit denkt, en zich realiseert dat 50 
procent van de bevolking in het Midden-Oosten onder 
de 26 jaar oud is, maakt een andere afweging tussen  
realpolitik en een op waarden gebaseerd beleid. Inzetten 
op mensenrechten voor de bevolkingen in het Midden-
Oosten is juist om te doen, maar is ook in ons eigen  
belang. Een verloren generatie in het Midden-Oosten is 
een droom voor isis en een ramp voor Europa. Nauwere 
samenwerking met autoritaire regimes, en het verwate-
ren van de nadruk op universele mensenrechten, is een 
gevaarlijk bijproduct van de strijd tegen isis. Het is de 
hoogste tijd voor een sterk, op waarden gestoeld Euro-
pees buitenland beleid. Terwijl de grens tussen binnen-
land en buitenland vervaagt, en we wereldwijd steeds 
meer (lots)verbonden zijn, is een beleid gestoeld op 
principes het beste antwoord op aanvallen op vrijheid 
en democratie.

D66 heeft vier leden in het Europees Parlement (EP): 
Sophie in ’t Veld (fractievoorzitter), Gerben-Jan Gerbrandy, 
Marietje Schaake en Matthijs van Miltenburg.  
De D66-delegatie maakt onderdeel uit van de fractie van 
de Alliantie van Liberalen en Democraten voor Europa 
(ALDE), de op drie na grootste fractie in het EP.

vlag © OMA

café, kan net zo waardevol zijn, want uiteindelijk gaat het om  
het delen van informatie en gedachten met elkaar. Dat vind ik  
het belangrijkste.” 

Workshop met Guy en Sophie
Dat je als buitenlandse afdeling er echt toe kunt doen, ontdek-
te Boucke in de aanloop naar de Europese Parlementsverkiezin-
gen van 22 mei 2014. “Dat was een soort turning point, omdat we 
toen echt konden laten zien wat we in huis hadden. Het afdelings-
bestuur organiseerde in september 2013 een grote workshop. We 
wilden leden een document aanreiken voor de aankomende cam-
pagne. Je moet een goed, duidelijk verhaal hebben als je mensen 
tegenkomt die zeggen dat ze Europa maar niks vinden. Tijdens die 
workshop brainstormden we in kleine groepjes, met zestig deelne-
mers in totaal, waaronder alde-fractieleider Guy Verhofstadt en 
Sophie in ’t Veld, D66-fractievoorzitter in het Europees Parlement. 
Het document, Europa Waarom – Waarden in plaats van woorden, 
werd daarna aangeboden aan het Landelijk Bestuur van D66, en 
daar werd ook echt wat mee gedaan in de voorbereiding van de ver-
kiezingscampagne. En tijdens het verkiezingscongres in februari 
2014 hebben we met onze afdeling een groot aantal amendementen 
voor het Europees verkiezingsprogramma ingediend.”
Hoe bekostigt de afdeling haar activiteiten? Zo’n grote workshop 
kost toch geld? “We redden het net aan”, zegt Boucke. “We krijgen 
vijf euro per lid per jaar en vaak gebruiken we zalen in het Euro-
pees Parlement of bij het alde-bureau, waar we bijna altijd terecht 
kunnen voor onze afdelingsvergaderingen en seminars. Een enkele 
keer, bijvoorbeeld toen Alexander Pechtold overkwam, huren we 
echt een café af, en dan krijgen we ook extra financiering van het 
Landelijk Bestuur.” 

Brusselse bubbel
Ik denk weer aan wat mijn huisgenoot zei, toen ik net aankwam: 
“Welkom in de Brusselse bubbel.” Komen al die eu-professionals 
weleens buiten de bubbel? In het ándere Brussel? En wat is dat an-
dere Brussel dan? Boucke: “Die internationale, sociale focus is er 
zeker, maar wees je bewust van de verschillende werelden hier. 
Brussel is heel multicultureel. Er wonen hier veel Congolezen en 
Tunesiërs, en er zijn specifieke Portugese en Afrikaanse wijken. In 
de laatste, de Matonge, waan je je door al de kleurrijk uitgedoste 
vrouwen soms echt even in Afrika.” 
Hij noemt een ander voorbeeld, van weer een andere Brusselse wijk. 
“Ik ben net verhuisd naar een art deco-huis, gebouwd aan het begin 
van de twintigste eeuw, toen Brussel nog een van de rijkste steden – 
zo niet de rijkste stad – was van Europa. Het personeel had destijds 
een eigen ingang en dienstenlift. Voor mij zijn dit oude relikwieën, 
maar toen ik met de verhuizers in de gang stond, zei een oude dame 
tegen me: Oh, maar het personeel moet de andere lift nemen, hoor. Ik 
keek geheel verbouwereerd, waarop ze zei: U bent nieuw hier, u kent 
de regels van ’t gebouw nog niet. Dit is echt illustratief voor de ver-
schillende werelden van Brussel”, zegt Boucke lachend. 

Mijn laatste en belangrijkste vraag dan, de vraag waar dit hele  
artikel mee begon: hoe word ik lid van de afdeling? Het antwoord 
blijkt simpel. Boucke: “Je wordt automatisch lid als je verhuist en 
je je inschrijft in België of Luxemburg. Dan kom ik een kopje koffie 
met je drinken. Jij bent nog niet ingeschreven, begrijp ik, maar  
ik zorg dat je op onze lijst wordt gezet. Dus we zullen elkaar vast 
nog vaker zien!” ■

Regio Buitenland is in 2013 opgericht om D66-leden in 
het buitenland te ondersteunen, aan elkaar te linken en 
om hun issues aan te horen. Daarnaast hoopt D66 op 
deze manier haar emigrerende leden beter te kunnen 
behouden: 7 procent van het totaal aantal opzeggingen 
komt voort uit een verhuizing naar het buitenland. 
Er zijn in totaal 558 D66’ers lid van Regio Buitenland en 
er zijn momenteel vier afdelingen actief: 
–  België/Luxemburg (ca. 200 leden):  

secretaris@d66brussel.eu
–  Londen / Verenigd Koninkrijk (ca. 55 leden):  

londen@d66.nl
–  New York / Verenigde Staten (ca. 30 leden):  

d66usa@gmail.com
–  Berlijn / Duitsland (ca. 25 leden):  

mail@andreas-klaar.eu
Na je verhuizing word je automatisch lid van Regio  
Buitenland en krijg je de kwartaalnieuwsbrief in je  
mailbox. Vergeet niet om je adres in de D66-leden- 
administratie te wijzigen via MijnD66.nl (of mail naar: 
ledenadministratie@d66.nl).

Op 23 december 2015 heeft de eerste Algemene  
Ledenvergadering (ALV) van Regio Buitenland plaats, 
gevolgd door het symposium Grenzenloze democratie 
met o.a. Boris Dittrich, Sophie in ’t Veld en Fatma Koser 
Kaya. Tijd: 17.00 uur. Locatie: Sociëteit de Witte aan het 
Plein in Den Haag. Alle leden zijn welkom, aanmelden 
via: secretaris@d66buitenland.nl. 

Meer informatie & contact:  
buitenland.d66.nl / secretaris@d66buitenland.nl

“ De Europese Parlements-
verkiezingen van 2014 waren  
een turning point, omdat we  
toen echt konden laten zien  
wat we in huis hadden”

,
Regio 

Buitenland

Auteur Jasper Simons voor  
het Europees Parlement in Brussel
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Tijdens het najaarscongres van D66 op  
31 oktober in de Amsterdamse Beurs van  
Berlage gaf de Belgische vicepremier  
Alexander de Croo (Open Vld) een bevlogen 
speech. Een maand eerder sprak Sophie in ’t 
Veld, D66-fractievoorzitter in het Europees  
Parlement, het congres van de Britse  
LibDems toe. Hoe gaat het eigenlijk met  
onze geestverwanten in Europa?

Europese  
geestverwanten 

Het merendeel van de Europese geestverwanten 
van D66 is aangesloten bij de alde-partij of de Europese Demo-
cratische Partij (edp) die samen verenigd zijn in de Alliantie van 
Liberalen en Democraten voor Europa (alde). Sinds de verkiezin-
gen van 22 mei 2014 is de alde-fractie – met 70 van de 751 zetels 
– de op drie na grootste fractie in het Europees Parlement. D66 is 
naar verhouding ruim vertegenwoordigd met vier zetels: Sophie in 
’t Veld (fractievoorzitter), Gerben Jan Gerbrandy, Marietje Schaake 
en Matthijs van Miltenburg. 

Hoe gaat het met onze zusterpartijen in Europa? Heel verschillend,  
zo blijkt. Waar D66 de afgelopen jaren flinke groei doormaakte,  
zowel in leden als in zetels, kregen de Britse Liberal Democrats 
(LibDems) o.l.v. Nick Clegg dit jaar een rampzalige verkiezings-
uitslag voor de kiezen: een verlies van 49 zetels. De Duitse Freie 
Demokratische Partei (fdp) overkwam hetzelfde in 2013 en heeft 
sindsdien – voor het eerst in haar partijgeschiedenis – geen zitting 
meer in de Bondsdag, het Duitse parlement. De Poolse Democrati-
sche Partij (pd) – eveneens aangesloten bij alde – behaalde bij de 
verkiezingen van oktober dit jaar ook geen zetel. 

Maar er is ook goed nieuws: in Oostenrijk boekte de in 2012  
opgerichte neos (sinds 2013 met 9 zetels vertegenwoordigd in  
het parlement) onlangs groot succes door haar toetreding tot de 
Weense gemeenteraad; de eerste nieuwe politieke partij in twintig  
jaar die dit heeft bereikt. Ook Ciudadanos – nog geen alde-lid, 
maar wel een geestverwant – timmert goed aan de weg; de ver-
wachting is dat deze ‘Spaanse D66’ tijdens de verkiezingen van  
20 december een nationale doorbraak zal beleven. 
De alde-fractie is sinds dit jaar bovendien twee Europese pre-
miers rijker: in juni 2015 werd Lars Løkke Rasmussen (Venstre) 
verkozen tot premier van Denemarken (ondanks het feit dat  
Venstre van 47 naar 34 zetels zakte tijdens de parlements- 
verkiezingen). En Sorin Cimpeanu, vicepresident van de dit jaar  
opgerichte Roemeense alde-partij, is sinds 5 november interim-
premier in Roemenië. Daarmee telt de alde-fractie maar liefst  
acht premiers, want deze zes ‘hadden’ we al: Xavier Bettel  
(dp, Luxemburg), Miro Cerar (smc, Slovenië), Charles Michel  
(mr, België), Taavi Rõivas (er, Estonie), Juha Sipilä (sk, Finland) 
en… Mark Rutte (vvd), natuurlijk ■

 Spanje  
 Partido Nacionalista Vasco
 Convergència Democràtica de Catalunya

 België     
 Open VLD

 MR

 Nederland     
 D66
 VVD  Duitsland 

 FDP 

 Denemarken 
 Venstre 
 Radikäle Venstre 

 Zweden    
 Centerpartiet

 Folkpartiet Liberalerna

 Noorwegen    
 Venstre

 Finland 
 Suomen Keskusta 
 Svenska Folkpartiet 

 Estland    
 Eesti Keskerakond

 Eesti Reformierakond

 Letland 
 LPP/LC 

 Litouwen 
 Lietuvos Respublikos  
Liberalu Sajûdis 
 Darbo Partija 

 Slowakije 
 L’S-HZDS 

 Hongarije 
 Liberalisok 

 Kroatie 
 HNS 

 Roemenië    
 ALDE Roemenië

 Bulgarije    
 Movement for

 Rights and Freedoms
 National Movement for
 Stability and Progress

 Italië    
 Italia dei Valori

 Slovenië    
 SMC    

 Zwitserland    
 FDP    

 Oostenrijk    
 NEOS    

 Tsjechië    
 ANO    

 Verenigd Koninkrijk 
 Liberal Democrats

 Ierland     
 Fianna Fáil

 Luxemburg 
 Parti Démocratique 

 Frankrijk    
 Mouvement Démocrate

CAP21

 Portugal    
 MPT

Onze Britse zusterpartij Liberal Demo-
crats (LibDems), momenteel geleid door 
Tim Farron, is in 1988 ontstaan door het 
samengaan van de Liberal Party en de 
Social Democratic Party. Als liberaal- 
democraten zetten ze met name in op  
onderwijs, burgerrechten, hervorming 
van het kiesstelsel, decentralisatie en  
Europa. Speerpunten zijn onder meer het 
bevorderen van homorechten, legaliseren 
van softdrugs en gratis onderwijs.

De Liberal Democrats maakten van 2010  
tot de verkiezingen van 2015 deel uit van de 
regeringscoalitie met de Conservative Party 
o.l.v. de huidige premier David Cameron. 
LibDems-partijleider Nick Clegg werd vice-
premier. De verkiezingen van 2015 leidden 
tot een ongekende nederlaag: de LibDems 
zakten van 57 naar 8 zetels. Nick Clegg trad 
daarna af als partijleider. 
In het Europees Parlement bezetten de  
LibDems momenteel slechts 1 ALDE-zetel; 
de partij verloor tien van haar elf zetels bij  
de verkiezingen van 2014. 

Maar er gloort weer hoop aan de horizon: 
bijna 20 duizend nieuwe leden hebben zich 
na de laatste verkiezingen aangemeld. Een 
welkome groei, want eind 2017 zal er wor-
den gestemd over het Britse EU-lidmaat-
schap. De LibDems gaan zich inzetten voor 
een stevige pro-Europa campagne. “In deze 
tijden van groot euroscepticisme of zelfs 
eurovijandigheid is het niet altijd makkelijk 
om je uit te spreken vóór de Europese Unie. 
Ik ben er trots op dat Tim Farron de moed 
heeft een sterke en duidelijke JA-campagne 
te leiden”, aldus D66-fractievoorzitter  
Sophie in ’t Veld tijdens haar speech op  
het congres van de Liberal Democrats op  
20 september in Bournemouth.

 Open Vlaamse Liberalen  
 en Democraten (Open Vld) 

 Liberal Democrats  
 (LibDems) 
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 Georgië 
 Free Democrats 
 Republican Party 

Alexander de Croo  
tijdens zijn speech op het 

D66-congres

Sophie in ’t Veld en 
Tim Farron in het 

Europees Parlement

Onze Vlaamse geestverwant werd in  
1992 onder de naam Vlaamse Liberalen 
en Democraten (VLD) opgericht. In 2007  
gingen de VLD en kartelpartner Vivant  
gezamenlijk verder onder de huidige 
naam. De parlementaire federale Open 
Vld-fractie, geleid door Patrick Dewael, 
is op dit moment de derde partij in het 
Vlaamse parlement, na de N-VA (liberaal-
conservatieven) en CD&V (christen- 
democraten).

In het Europees Parlement wordt de Open 
Vld geleid door ex-voorzitter, oud-premier en 
tevens ALDE-fractieleider Guy Verhofstadt. 

Open Vld heeft een flinke stempel op de 
Belgische politiek kunnen zetten: van 1999 
tot 2008 leidden de Vlaamse liberalen drie 
kabinetten, onder leiding van premier Guy 
Verhofstadt. Aan het einde van deze peri-
ode zakten zij van 25 (2003) naar 18 zetels 
in 2007 en verder naar 13 in 2010. Die trend 
is echter met de verkiezingen in 2014 door-
broken: Open Vld steeg toen weer een zetel. 
Sinds 1999 heeft de Open Vld altijd in de co-
alitie gezeten binnen het federale parlement.

Onze Vlaamse zusterpartij richt haar peilen 
onder meer op meer inspraak voor burgers 
in de democratie, individuele vrijheid, zelf-
redzaamheid en vrij ondernemerschap. Ook 
internationale mensenrechten en armoede-
bestrijding zijn grote thema’s. “Internationa-
le ontwikkeling is overduidelijk een actueel 
thema, maar ook een core thema van de li-
beralen”, aldus Alexander de Croo, oud-par-
tijvoorzitter van Open Vld, nu vicepremier en 
minister van Ontwikkelingssamenwerking 
van de huidige federale regering, tijdens 
zijn indrukwekkende speech op het D66-
congres van 31 oktober in de Amsterdamse 
Beurs van Berlage (zie: d66.nl/congres-102). 
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Congres 102 
van A tot Z
Op zaterdag 31 oktober vond het 102de D66-congres 
plaats in de Beurs van Berlage in Amsterdam. 

Na de installatie van de drie congresvoorzitters door par-

tijvoorzitter Letty Demmers en een welkomstwoord van de 

Amsterdamse D66-wethouder Kajsa Ollongren, ging het 

halfjaarlijkse ledencongres – thema: ‘internationaal’ – van 

start met een bomvol programma. 

Naast tientallen inhoudelijke sessies – zoals het druk- 

bezochte ‘Onderwijs 2032’ met Tweede Kamerlid Paul  

van Meenen – en plenaire Q&A-sessies, o.a. over TTIP met  

Europarlementariër Marietje Schaake en Tweede Kamerlid 

Kees Verhoeven, konden de bezoekers luisteren naar  

inspirerende toespraken van D66-fractievoorzitter in het 

Europees Parlement Sophie in ’t Veld, ‘Koning van de 

Jeugd 2015’ Stijn Harder en de Belgische vicepremier en 

minister Alexander de Croo (Open Vld). 

Partijleider Alexander Pechtold sloot het congres traditie-

getrouw af met zijn congresspeech. Hij trapte zijn toe-

spraak af met een hommage aan Gerard Schouw en  

Magda Berndsen, die beiden recentelijk de Tweede Kamer 

en de politiek hebben verlaten. Pechtold had een bijzonder 

afscheidscadeau voor hen: een bewerking van Maerten en 

Oopjen, de twee Rembrandt-portretten die onlangs geza-

menlijk werden aangekocht door Nederland en Frankrijk.

In de aanloop naar het 50-jarig bestaan van de partij,  

haalde Pechtold in zijn congresrede een artikel aan uit  

de eerste editie van de Democraat, waarin kritiek werd  

geleverd op de Troonrede van het Kabinet-De Jong. Een 

nuchter stuk, er staat haast niets in, zo stelde de redactie 

in 1967, die met name het gebrek aan bezieling in de tekst 

hekelde. Pechtold concludeerde dat er wat dat betreft in 

vijftig jaar weinig is veranderd. Hij besloot zijn speech dan 

ook met een blijvend appèl: 

“Congres,
Een kabinet zonder agenda geeft een ongemakkelijk 
gevoel. Zeker voor een partij als D66. Deze periode  
van politieke lamlendigheid moet niet al te lang meer 
duren. De weg naar het einde van dit kabinet moet niet 
de opmaat zijn voor nieuwe stilstand. Voor nuchterheid 
zonder lef. Voor politiek zonder geloofwaardigheid.  
Een klein beetje bezieling zou het kabinet en daarmee 
de samenleving goed doen. We deden de oproep in ’67. 
En nu doe ik ’m, bijna vijftig jaar later, opnieuw.”

Op www.d66.nl/congres-102 kunt u alle toespraken  

terugkijken en -lezen en vindt u meer informatie over  

besluiten en moties.

SAVE THE DATE

Meer informatie over  
het D66-congres vindt u op
www.d66.nl/congres

Congres103
zaterdag 16 april 2016
Congrescentum Papendal
Arnhem
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Kampioen snellezen
D66-Tweede Kamerlid Paul van Meenen is 
de eerste Nederlands Kampioen snellezen. 

Het tv-programma De Kennis van Nu orga-
niseerde dit najaar de eerste editie van het 
NK snellezen in de Openbare Bibliotheek van 
Delft. Van Meenens eindscore: 668 gelezen 
woorden per minuut in combinatie met 70 pro-
cent tekstbegrip. Volgens juryvoorzitter Rein 
Cozijn “een ongelofelijk knappe prestatie.” 
De hoofdprijs, een kruiwagen vol met boeken, 
doneerde Van Meenen aan de Openbare 
Bibliotheek van Delft.

Ben je pas lid geworden van D66? Of wil je graag 
weten hoe je binnen de partij actief kunt worden? 
Kom dan op zaterdag 16 januari naar het Huis van 
de Stad in Gouda!

Tijdens deze bijeenkomst maak je kennis met de partij, de mogelijkheden om bij D66 actief 
te worden en het gedachtegoed. Ook kun je in gesprek met een aantal van onze politici 
tijdens een interactieve Q&A discussie. De Maak-Kennis-Met-D66-dagen worden een 
aantal keer per jaar georganiseerd; nieuwe leden worden automatisch uitgenodigd voor de 
eerstvolgende bijeenkomst.

d66.nl/nieuweleden/maak-kennis-met-d66

Maak kennis  
met D66
Zaterdag 
16 januari 2016

Judith Swinkels neemt de plaats in van 
Tweede Kamerlid Magda Berndsen.

Na 35 jaar actief te zijn geweest voor D66, 
waarvan de laatste vijf jaar als Tweede Kamer-
lid met de portefeuille Veiligheid en Justitie, 
heeft Magda Berndsen per 1 november 2015 
de politiek verlaten. Het Kamerwerk en het 
heen en weer reizen naar haar woonplaats in 
Friesland waren voor haar te zwaar geworden.
Judith Swinkels heeft per 3 november haar 
plaats ingenomen. Swinkels was sinds 
september 2002 werkzaam als rechter in de 
sector civiel, familie en jeugd van de rechtbank 
Haarlem. Daarvoor was zij vijftien jaar lang 
actief als advocaat. Ook werkte zij drie jaar 
voor de Autoriteit Consument en Markt. 

Nieuwe 
bestuursleden
Op het 102de D66-congres op  
31 oktober in de Beurs van  
Berlage in Amsterdam zijn twee 
nieuwe leden gekozen voor het 
Landelijk Bestuur.

Said Kasmi werd gekozen tot 
bestuurslid ‘Vereniging, Afdelingen 
en Regio’s’. Tjeerd Dierckxsens 
kreeg de meeste stemmen voor de 
functie van Internationaal Secretaris 
(bestuurslid Internationale Betrek-
kingen) en volgt daarmee Robert 
Farla op die aan het einde van zijn 
tweede termijn gekomen was.

In gesprek met…

D66 heeft duidelijke ideeën over hoe het 
verder moet met Nederland. Maar we zijn altijd 
op zoek naar nieuwe ideeën. Daarom gaan 
de campagneteams van D66 regelmatig de 
straat op om het gesprek met Nederland aan 
te gaan. 

Wilt u zien welke ideeën er onlangs in uw 
gemeente zijn opgehaald? Kijk op de kaart via 
ingesprekmet.d66.nl

Zilveren koetsje
Bernard Aris, trouw documentalist van  
de Tweede Kamerfractie van D66, vierde 
onlangs zijn 25-jarig jubileum aan het  
Binnenhof.

Het is een goede Tweede Kamertraditie om 
een zilveren koetsje – een kleine zilveren  
replica van de Gouden Koets – uit te reiken aan  
mensen die hun 25-jarig jubileum op het Bin-
nenhof vieren. Aris kreeg het zilveren koetsje 
op 29 september uitgereikt door Tweede 
Kamervoorzitter Anouchka van Miltenburg.

Nieuwe thema-
afdelingen
D66 heeft twee nieuwe thema-
afdelingen: Sport en Bewegen  
en Transparantie & Integriteit.  
U kunt lid worden van een  
thema-afdeling via Mijnd66.nl. 

Sport en Bewegen
De nieuwe thema-afdeling Sport en 
Bewegen presenteerde zich op 31 
oktober j.l. aan de leden tijdens een 
themabijeenkomst op het 102de 
congres in Amsterdam. Deze thema-
afdeling wil een positieve visie 
ontwikkelen op sport en bewegen in 
onze maatschappij. Zij willen graag 
in gesprek met leden om invulling 
te geven aan het thema sport en 
bewegen.

Transparantie & Integriteit
De nieuwe thema-afdeling Trans-
parantie & Integriteit wil de partij en 
het openbaar bestuur in Nederland 
verder brengen door het delen van 
relevante kennis en ervaring en door 
de dialoog aan te gaan. Uitgangs-
punt: integriteit is een vaardigheid, 
geen eigenschap. Meer info: 
transparantie-integriteit.d66.nl

Voor info over alle thema-afdelingen
d66.nl/partij/thema-afdelingen

D66 is dit jaar met vier  
personen vertegenwoor-
digd in de Duurzame 100 
van dagblad Trouw. 

John Nederstigt (wethouder 
Haarlemmermeer) kwam 
nieuw binnen op plek 19. 
Tweede Kamerlid Stientje 
van Veldhoven staat 21ste; 
Europarlementariër Gerben-
Jan Gerbrandy staat op de 
68ste plek. De Amsterdamse 
wethouder Duurzaamheid 
Abdeluheb Choho kwam ook 
nieuw binnen op plaats 93.

Marchantlezing  
10 december 2015

Aletta 
Jacobsprijs

D66-Eerste Kamerlid Petra 
Stienen krijgt de Aletta 
Jacobsprijs 2016

Stienen krijgt de prijs vanwege haar 
vermogen ruimte te creëren voor het 
andere geluid van vrouwen én man-
nen in Nederland en de Arabische 
wereld, zo stelt juryvoorzitter prof. 
dr. Janka Stoker. De prijs wordt op 
7 maart 2016 uitgereikt door rector 
magnificus van de Rijksuniversiteit 
Groningen (RUG) Elmer Sterken. 
Stienen is niet de eerste D66’er die 
de prijs in ontvangst mag nemen: 
in 2012 werd de prijs toegekend 
aan oud-minister Els Borst voor de 
manier waarop ze medisch-ethische 
kwesties in het publieke debat heeft 
gebracht.

Welkom Judith,  
Magda bedankt!

Duurzame 
D66’ers
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Vorig jaar kocht D66 een van de beroemdste 
affiches uit de Nederlandse politieke 

geschiedenis; een verkiezingsposter van 
de Vrijzinnig-Democratische Bond (VDB) uit 
1922. Deze vooroorlogse partij wordt gezien 

als de politieke voorloper van D66, maar 
weinig mensen weten dit. Redacteur Mark 

Snijder interviewde historicus en D66’er Meine 
Henk Klijnsma, die is gepromoveerd op onze 

vrijzinnig-democratische voorouders. “Wij 
moeten deze geschiedenis koesteren.”

Politieke 
voorouders

Zijn proefschrift – 837 pagina’s dik – ligt 
enigszins imponerend voor ons op tafel: Om de 
democratie. De geschiedenis van de Vrijzinnig- 
Democratische Bond, 1901-1946. Tijdens het ge-
sprek zal Meine Henk Klijnsma (55) er regelma-
tig doorheen bladeren. Ik spreek Klijnsma op de 
twaalfde verdieping van het Ministerie van Bin-
nenlandse Zaken, waar hij sinds 1986 werkt. Hij is 
hoofd van de afdeling Constitutionele Zaken. In 
2007 promoveerde de D66’er op zijn onderzoek 
naar de geschiedenis van de Vrijzinnig-Democra-
tische Bond (vdb). Dat diepgravende onderzoek 
en het bijbehorende schrijfwerk deed hij destijds 
naast zijn reguliere baan én met een jong gezin 
thuis. “Ik schreef gewoon elke avond een uurtje. 
En ik vond het een leuk onderwerp.”

De oprichters van de vdb vonden dat degenen 
die het meest belang hadden bij die verzorgings-
staat ook direct moesten kunnen meepraten over 
de vormgeving ervan. Zij wilden eerst het alge-
meen kiesrecht invoeren en daarna pas allerlei an-
dere hervormingen. De Liberale Unie was hierin 
behoudender.”

Kritisch over de monarchie…
Met de nadruk op het ‘democratische’ onder-
scheidde de vdb zich van andere liberale  
bewegingen. Dit kwam niet alleen tot uiting  
in het pleidooi voor algemeen kiesrecht, zegt 
Klijnsma. “De vdb was kritisch over de rol  
van de Eerste Kamer en van de monarchie; de 
vrijzinnig-democraten hielden zich verre van 
God-Vaderland-Oranje-sentimenten. Verder  
waren zij een voorstander van het referendum  
en pleitten ze voor medezeggenschap in het  
bedrijfsleven en onderwijs. Dit zijn allemaal pun-
ten waarop andere vrijzinnige partijen in die tijd 
behoudender waren.” Ook maakte de vdb zich 
sterk voor de emancipatie van de vrouw; Aletta 
Jacobs (zie kader) was een prominent vdb-lid en 
bij de oprichting was de vdb de eerste politieke 
partij met een vrouw in het hoofdbestuur. 
Tegelijkertijd richtte de partij zich op de ‘sociale’  
of ‘materiële’ democratie. “De vdb redeneerde 
vanuit een breed democratiebeginsel en wilde 
verder gaan met de invoering van de verzorgings-
staat. De partij pleitte voor de invoering van de 
achturige werkdag en voor meer investeren in  
het onderwijs.”

… maar bij uitstek bijbels
In het politieke landschap van vandaag heeft  
erfgenaam D66 vaak een uiterst seculier imago, 
zeker als het gaat om vrijzinnige thema’s, zoals 
abortus, euthanasie en het homohuwelijk. Maar 
met de Vrijzinnig-Democratische Bond als voor-
loper heeft D66 feitelijk sterke wortels in kerke-
lijke gemeenschappen, met name de vrijzinnig-
hervormden en doopsgezinden. “Het gros van 
de vdb-aanhangers kwam uit de kleine vrijzin-
nig-protestantse burgerij van het platteland van 

Noord-Nederland en de kop van Noord-Holland.  
Die groep is inmiddels heel klein geworden, maar 
dit was ooit de grootste richting binnen de her-
vormde kerk, waar meer dan de helft van de be-
volking bij hoorde. Dit waren mensen die vóór 
de openbare school en emancipatie van de vrouw 

Aletta Jacobs 
(1854 – 1929)
Lid hoofdbestuur VDB; eer-
ste vrouwelijke studente die 
een universitaire studie af-
rondde en eerste vrouwelijke 
arts in Nederland; opricht-
ster van de Vereeniging voor 
Vrouwenkiesrecht.

Hendrik Drucker 
(1857 – 1917)
Medeoprichter en politiek 
leider VDB; jurist, hoogleraar 
Romeins recht; schreef mee 
aan de Kinderwetten (1901) 
en ontwierp de Wet op het  
arbeidscontract (1907).

Willem Treub 
(1858 – 1931) 
Lid hoofdbestuur, Tweede 
Kamerlid, minister van Land-
bouw, Nijverheid en Handel 
VDB; advocaat; wethouder 
van Financiën te Amsterdam; 
hoogleraar economie.

Henri Marchant
(1869 – 1956)
Partijvoorzitter, partijleider, 
Kamerlid en minister van On-
derwijs VDB; indiener initia-
tiefwet voor de invoering van 
het vrouwenkiesrecht (1919); 
naamgever van jaarlijkse na-
jaarslezing van de Mr. Hans 
van Mierlo Stichting.

Prominente VDB’ers

Algemeen kiesrecht
De Vrijzinnig-Democratische Bond ontstond  
aan het prille begin van twintigste eeuw, in een 
optimistische periode met snelle economische 
groei. De partij is een duidelijke exponent van 
die tijd waarin veel vooruit werd gekeken, legt 
Klijnsma uit. “Vooral in de liberale stroming 
werd veel nagedacht over de toekomst van de  
democratie, de verzorgingsstaat, dekolonisatie  
en de positie van de vrouw. De vdb bevond zich 
in de voorhoede daarvan.” 
De partij werd opgericht in 1901, nadat een aantal 
vooruitstrevende liberalen zich losmaakte van de 
Liberale Unie. Aanleiding hiervoor was de kwes-
tie van het algemeen kiesrecht. “Dit was de tijd 
waarin de verzorgingsstaat werd opgebouwd.  

“ De Vrijzinnig-
Democratische Bond is 
een duidelijke exponent 
van een tijd waarin veel 
vooruit werd gekeken”

waren. Het ging hen erom hoe de verhouding 
tussen kerk en staat zou moeten zijn. Er waren 
binnen de vdb prominente theologen, onder wie 
Philip Kohnstamm (grootvader van D66’er Jacob 
Kohnstamm, zie kader, red.), die vanuit hun  
godsdienstige opvattingen juist bij de vdb  
uitkwamen. Zij meenden dat de vorm van sociale 
gerechtigheid en het mensbeeld van de vdb bij 
uitstek bijbels zijn.”

Naoorlogs “bedrijfsongeval”
In tegenstelling tot D66 heeft de vdb haar vijftig- 
jarige bestaan niet gehaald. In 1946, vijfenveertig  
jaar na haar oprichting, ging de partij – samen met  
de sfap en de cdu – op in de nieuwe Partij van  
de Arbeid. Het is de tijd van de ‘doorbraak’ en de 
wens tot één progressief blok in de naoorlogse  
Nederlandse politiek. 
Maar het had gemakkelijk anders kunnen lopen,  
vertelt Klijnsma. “De vdb was in de oorlog hele-
maal ingestort. Dolf Joekes (oud-fractievoorzitter, 
red.) zat vast en Pieter Oud (oud-minister van  
Financiën, red.) had de hele oorlog in zijn studeer-
kamer gezeten. De partij stond ambivalent tegen-
over de partijvernieuwing, maar de partijleiders 
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hebben niet goed de achterban kunnen raadple-
gen. Joekes kwam volstrekt verzwakt terug uit Bu-
chenwald en had de hele zomer nodig om te recu-
pereren. Oud had veel van zijn gezag verloren. En 
het enige kader binnen de partij dat nog enigszins 
bestond, de jongerenorganisatie, wilde juist wel 
vernieuwen.” Zo gebeurde het dat de vdb opging 
in de nieuwe PvdA. Klijnsma noemt de opheffing 
van de vdb een “bedrijfsongeval”: “Het was een 
samenloop van omstandigheden. De vdb had net 
zo goed niet kunnen verdwijnen.”

geschiedenis 42

Op 22 januari 2015, tijdens de 
tweejaarlijkse reünie van oud-
Kamerleden en oud-bewinds-
personen in de fractiekamer 
van D66, werd de beroemde 
verkiezingsposter van de  
Vrijzinnig-Democratische  
Bond (VDB) uit 1922 onthuld. 

Via Twitter werd D66-partij- 
leider Alexander Pechtold  
gewezen op de veiling van het 
affiche bij veilinghuis Van Sab-
ben Poster Auctions in Hoorn. 
Pechtold: “Ik dacht ‘die moet 
de partij hebben’. D66 bestaat 
binnenkort 50 jaar, een belang-
rijk moment voor de partij.  
We zullen dan uitgebreid stil-
staan bij onze geschiedenis  
en de VDB speelt daarin een 
belangrijke rol.” 

V.l.n.r.: Meine Henk Klijnsma  
(historicus, gepromoveerd op  
de geschiedenis van de VDB), 
Hanneke Gelderblom (oud- 
Eerste Kamerlid en dochter van 
de drukker bij wie dit affiche  
gedrukt werd), D66-partijleider 
Alexander Pechtold en Udo 
Boersma, eigenaar van Van Sab-
ben Poster Auctions in Hoorn.

Philip Kohnstamm  
(1875 – 1951)
Partijvoorzitter VDB; hoog-
leraar pedagogiek en naam-
gever van het Kohnstamm 
Instituut; grootvader van Ja-
cob Kohnstamm (voormalig 
Kamerlid, staatssecretaris en 
partijvoorzitter van D66).

Pieter Oud 
(1886 – 1968)
Tweede Kamerlid, lid van het 
hoofdbestuur, minister van 
Financiën en politiek leider 
VDB; later medeoprichter en 
politiek leider VVD; rechtge-
leerde en historicus; Minister 
van Staat.

Klijnsma is er toch iets verloren gegaan met de 
vdb. “Ik voel me meer thuis bij de wat ouder-
wetse manier van politiek bedrijven.”

Vóór Europese eenwording
Met de oprichting van D66, twee decennia later, 
trad opnieuw een vrijzinnig-democratische par-
tij toe tot het politieke bestel. Al wilden sommi-
ge leiders, onder wie Hans van Mierlo, dat niet 
erkennen, vertelt Klijnsma. “Maar die kende die 
traditie niet, hij kwam immers uit het katholieke 
zuiden. Daar bestond de vdb helemaal niet.” 
De inhoudelijke gelijkenissen tussen de vdb en 
D66 zijn treffend, met name de nadruk op demo-
cratisering. Klijnsma wijst ook op de emancipa-
tie van specifieke bevolkingsgroepen. “De vdb 
kwam op voor vrouwen, Joden en pachtboeren. 
D66 doet vandaag de dag hetzelfde, maar dan 
voor bijvoorbeeld etnische minderheden, men-
sen die niet bij reguliere pensioenfondsen zitten 
en seksuele minderheden.” En beide partijen zijn 
sterk internationaal georiënteerd: “De vdb was 
al vóór Europese eenwording, verzoening tussen 
Duitsland en Frankrijk, en één Europese munt.”

Miniatuur-volkspartij
De verschillen tussen D66 en zijn voorloper  
zijn net zo duidelijk als de overeenkomsten, al 
hebben deze misschien meer te maken met een 
andere tijdsgeest dan met een ideologische afslag, 
zegt Klijnsma. Zo pleitte de vdb vóór het alge-
meen verbindend verklaren van cao’s, iets waar 
D66 nu juist kritisch naar kijkt. Klijnsma ziet  
ook een verschil in stijl. “De vdb was een pro-
duct van zijn tijd, waarin partijen zware intellec-
tuele discussies voerden. Vandaag de dag leven 
we in een mediademocratie en daarin slaat D66 
soms wel door.” 
En dan is er nog de aanhang. “Een deel van de 
vdb-aanhang kwam uit de hoogopgeleide bur-
gerij: de dominee, dokter en notaris. Dit lijkt op 
de aanhang van D66 nu, maar dat was in die tijd 
een heel kleine groep. De vdb had vooral een 
vrijzinnig-protestantse achterban, die in die twee 
decennia helemaal is verdwenen. Het was een  

miniatuur-volkspartij met ook veel kleine zelf-
standige boeren en de oude middenstand. Daar 
zijn er nu veel minder van. Maar binnen D66  
ontbreken deze groepen vrijwel helemaal.”

Goede oude denkers
Bij de gemiddelde D66’er is de geschiedenis van 
de Vrijzinnig-Democratische Bond waarschijn-
lijk weinig bekend. Klijnsma vindt dat D66 deze 
geschiedenis moet koesteren. “De vdb is een ver-
gelijkbare partij in het politieke spectrum die  
zich voor heel vergelijkbare dilemma’s gesteld 
zag. De vraagstukken van toen lijken soms heel 
erg op vraagstukken van vandaag de dag, en de 
afwegingen waren soms bijna dezelfde. Bijvoor-
beeld in het geval van een economische crisis: 
kies je voor het keynesiaanse model of niet? In  
de vdb zaten talrijke goede denkers die al een  
heleboel dingen voor ons hebben bedacht. We 
moeten naar die oude denkers blijven kijken.  
Dat scherpt de geest.” ■

“ De VDB kwam op voor 
Joden, vrouwen en 
pachtboeren; D66 komt op 
voor etnische en seksuele 
minderheden, mensen 
die niet bij reguliere 
pensioenfondsen zitten” 

Verwantschap én weemoed
Er klinkt lichte weemoed in de stem van Klijnsma  
wanneer hij spreekt over de teloorgang van de 
vdb. In zijn proefschrift beschrijft hij hoe hij op 
zijn zestiende in aanraking kwam met de geschie-
denis van de partij: “Ik voelde een sterke ver-
wantschap met het gedachtegoed, de mentaliteit 
en de sfeer van de vdb. Bij een dergelijke partij 
zou ik mij graag willen aansluiten.” En dat deed 
Klijnsma ook – bij D66. In zijn studententijd was 
hij fractiemedewerker in Groningen, hij was acht 
jaar Statenlid in Zuid-Holland en hij stond op 
de lijst voor de Tweede Kamerverkiezingen van 
2010. Ook zat hij jarenlang in de redactie van Idee, 
het tijdschrift van Mr. Hans van Mierlo Stichting,  
het wetenschappelijk bureau van D66. Maar voor 

Dolf Joekes 
(1885 – 1962)
Lid hoofdbestuur, Tweede 
Kamerlid, fractievoorzitter, 
partijvoorzitter VDB; later 
Tweede Kamerlid en minister 
van Sociale Zaken voor de 
PvdA; rechtsgeleerde.
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Dit boek is uitgegeven in opdracht van 

het Landelijk Bureau D66 in het kader 

van het vijftigjarig bestaan van de  

politieke vereniging Democraten 66.

Een blijvend Appèl 
Rijk geïllustreerd fotoboek

250 x 200 mm liggend

180 pagina’s gebonden

Uitgeverij HannaBoek
ISBN 978 90 76915 463

Foto links
Utrecht 22 april 1998 
D66-lijsttrekker voor de Tweede  

Kamerverkiezingen van 6 mei 1998  

én minister van Volksgezondheid, 

Welzijn en Sport (VWS) Els Borst belt 

op Centraal Station Utrecht met haar  

ministerie tijdens de verkiezingscam-

pagne. Ze is net geïnterviewd voor 

het tv-programma Hart van Nederland 

van SBS6.

Foto rechts 
Rotterdam 26 april 1998 
Tweede Kamerleden Thom de Graaf 

(links, tevens fractievoorzitter) en  

Roger van Boxtel bemannen op deze 

zondag de verkoopbalie van Bakkerij 

Klootwijk te Rotterdam. De 24-uurs 

economie en de koopzondag zijn  

belangrijke onderwerpen voor D66 in 

deze verkiezingscampagne.
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 Ledenadministratie 

Een verhuizing doorgeven? Aan- of afmelden voor een  
nieuwsbrief? Uw lidnummer opzoeken? Ga naar Mijnd66.nl 
en voer zelf uw wijzigingen door in onze ledenadministratie.
Is uw emailadres (tevens uw gebruikersnaam) gewijzigd of 
heeft u andere vragen? Stuur een mail naar  
ledenadministratie@d66.nl of bel 070 356 60 66.

 Contributie / donaties 

Uw lidmaatschap betaalt u per acceptgiro of automatische  
incasso. Acceptgiro kwijt? Stort uw contributie op  
NL 11 RABO 019 199 6807 t.n.v. Democraten 66 o.v.v.  
‘contributie’ en uw ‘lidnummer’ (zie boven).
Een extra gift aan de partij kunt u overmaken naar  
NL 11 RABO 011 304 2396 t.n.v. Democraten 66 o.v.v. ‘gift’. 
Meer weten? Kijk op d66.nl/doneren of mail naar  
fondsenwerving@d66.nl

 Lid worden / maken 

Wilt u iemand lid maken? Kijk op d66.nl/cadeaulidmaat-
schap of stuur hem of haar deze link door: d66.nl/word-lid

 Maak kennis met D66 

Speciaal voor nieuwe leden organiseert D66 een aantal keer 
per jaar kennismakingsbijeenkomsten. Als nieuw lid ontvangt  
u een uitnodiging. Kijk ook eens op d66.nl/agenda voor  
andere interessante bijeenkomsten!

 Landelijk congres 

Het volgende congres is op zaterdag 16 april in Arnhem.
Elk lid krijgt voor elk landelijk congres een uitnodiging  
toegestuurd. Voor meer info, kijk op d66.nl/congres

 Campagne / vrijwilliger worden / meedoen 

Wilt u graag meedoen aan onze campagnes? Neem  
contact op met uw lokale of regionale afdeling via 
d66.nl/partij/d66-in-het-land, met ons landelijke  
campagneteam via campagne@d66.nl of kijk eens op  
d66.nl/doe-mee
Uw lokale afdeling doet overigens veel meer dan alleen  
campagne voeren: ga ook eens naar een borrel, workshop  
of ledenvergadering van uw eigen afdeling!

 Bestuur- en verenigingsondersteuning (BVO) 

Bent u actief bij uw lokale of regionale afdeling en heeft u  
daar vragen over of ondersteuning bij nodig, neem dan  
contact op met de afdeling BVO van het Landelijk Bureau  
via: vereniging@d66.nl 

 Talentontwikkeling / opleidingen 

D66 organiseert opleidingen en trainingen voor verschil- 
lende doelgroepen. Kijk voor meer informatie op  
d66.nl/partij/opleidingen of mail naar opleidingen@d66.nl
Interesse in het jongerentalentenprogramma van D66?  
Elk najaar kunt u zich aanmelden voor de selectie via:  
route66.d66.nl

 Thema-afdelingen 

Interesse in een specifiek thema? En wilt u daar graag  
over discussiëren en meepraten, kijk dan eens op 
d66.nl/partij/thema-afdelingen

 Els Borst Netwerk 

Voor 10 euro per jaar kan elk D66-lid zich aanmelden bij  
dit diversiteitsnetwerk: d66.nl/elsborstnetwerk

 D66 Internationaal 

Wilt u meer weten over of meedoen aan het internationale  
netwerk van D66? Kijk op internationaal.d66.nl of mail  
naar: internationaal@d66.nl
Gaat u verhuizen naar (of woont u in) het buitenland?  
Kijk eens op buitenland.d66.nl of mail naar  
secretaris@d66inhetbuitenland.nl

 Mr. Hans van Mierlo Stichting 

De Van Mierlo Stichting (VMS) is het onafhankelijke  
wetenschappelijk bureau van D66. Meer informatie  
over haar activiteiten en publicaties (zoals tijdschrift Idee), 
vindt u op vanmierlostichting.d66.nl

 Meer info 

d66.nl/partij  |  info@d66.nl  |  070 356 60 66

Wilt u graag weten hoe onze 
politieke vereniging in elkaar steekt? 
Of bent u op zoek naar specifieke 
(contact)informatie, afdelingen, 
commissies of parlementariërs?  
U vindt het via: d66.nl/partij

Ledenpagina
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tekst en foto

Jan Remmert Fröling
Democraat

colofon

Democraat is het ledenmagazine  
van de politieke vereniging  
Democraten 66 en wordt verspreid  
onder al haar leden. Democraat  
verschijnt drie keer per jaar.  
Niets uit deze uitgave mag zonder 
voorafgaande schriftelijke toe- 
stemming van D66 worden open-
baar gemaakt of verveelvoudigd. 

Wilt u een adreswijziging doorgeven?  
Of wilt u de Democraat niet meer 
per post ontvangen? Ga naar  
www.mijnd66.nl of stuur een e-mail 
naar ledenadministratie@d66.nl

eindredacteur
Jessica Hoogenboom

redactie
Dagmar de Groot (stage)
Jan Remmert Fröling
Anita van Rootselaar
Jasper Simons
Mark Snijder
Roel van den Tillaart
Kristina Ullrich

fotografie / illustraties
Anefo / Nationaal Archief
Sebastiaan ter Burg
Sander van Diepen
Jan Remmert Fröling
Erik Haverkort
Reno Matitaputty
Jeroen Mooijman

met dank aan
Uitgeverij HannaBoek
de ontwerpvloot

ontwerp / vormgeving
de ontwerpvloot / Studio Maanzaad

druk
Senefelder Misset

oplage
26.000 exemplaren 
Den Haag, december 2015

redactieadres
Landelijk Bureau D66
Postbus 660
2501 CR Den Haag

Heeft u een vraag of opmerking  
voor de redactie? Stuur dan een 
e-mail naar democraat@d66.nl

Sterrenkunde: dat klinkt ingewikkeld…
“Heel jong al had ik een enorme fascinatie  
voor het heelal en alles wat daarmee te  
maken heeft. Uren lang kon ik naar een  
heldere hemel kijken op de camping in 
Frankrijk. Zes jaar geleden heb ik mijn  
eigen telescoop gekocht; wat je dan alle-
maal kunt zien is ongelooflijk! De maan  
is natuurlijk schitterend, maar je ziet ook 
planeten, de ringen van Saturnus, nevels, 
sterrenhopen en zelfs andere sterrenstel-
sels, miljoenen lichtjaren hier vandaan.” 

Waarom geef je les op freelancebasis?
“Ik ben leerkracht geworden omdat ik  
lesgeven aan kinderen het leukste vind  
wat er is. Ik wil voor de klas staan en  
lessen ontwikkelen waarmee je kinderen 
kunt verwonderen. Tijdens mijn werk als 
groepsleerkracht had ik al snel in de gaten 
dat ik daar te weinig ruimte voor had. Het 
vak is voor mij teveel verworden tot mana-
ger en administrateur. Dat is de reden dat  
ik besloten heb om een eigen onderneming 
te starten. Nu combineer ik het fantastische 
vak van leerkracht met mijn grootste  
passie. Ik kan er al mijn creativiteit in kwijt 
en ben ook nog eens mijn eigen baas. Voor 
mij de perfecte combinatie.” 

Je bent ook bestuurslid van D66-afdeling 
in Groningen. Waarom D66? 
“Naast het feit dat ik me erg kan vinden in 
de visie van D66 op onderwijs, vind ik  
individuele vrijheid erg belangrijk: zelf je 
leven kunnen indelen zoals jij dat wilt, met 
wie je wilt, kunnen zijn wie je bent en zelf 
kunnen beslissen wanneer het klaar is. Die 
waarden zie ik alleen bij D66 helder terug 
in visie en beleid.” 

Interesse? 
Kijk op sterrenjuf.nl

Freelance ‘sterrenjuf’ Barbara de Jong 
(32) laat kinderen op basisscholen 
en studenten op pabo’s kennismaken 
met de zon, de maan, planeten, zwarte 
gaten en ruimtevaart.
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